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»Morje ljubimo 
s strahom v srcu«

Minilo je leto od zadnjih »velikih« 
vseslovenskih volitev. Marsikaj se 
je v tem času na novo formuliralo, 
umestilo v svoje tečaje, marsikaj pa 
povsem obrnilo na glavo. Liberalna 
demokracija Slovenije je prepričlji
vo in boleče izgubila volitve, poleg 
tega pa jije po vodi splaval kompas. 
Pregovorno vemo, da »potapljajočo 
se ladjo najprej zapuščajo podga
ne«, vemo pa tudi, da je njihov cilj 
jasen: priti na kopno je njihova 
smer. »Eldees« pa panično brska 
po svoji vse bolj prazni barki, se tu 
pa tam zazre v kožuh sotrpina in v 
zmedi ne najde rešilne brvi.

»Esdees« je razprla svoja zmago
valna jadra, vpravem(?) trenutku 
dodala še reformski špinaker, a 
spotoma, zdi se, izgubila svoj raz
meroma transparenten predvolilni 
čut za socialno pravičnost, ki se kar 
ponujal iz njihovega programa.

Se predalpska kneževina nenado
ma sooča s politično kontradiktor
nostjo, v kateri nenadoma liberalci 
branijo »ponižane in razžaljene«, 
socialno nastrojeni demokrati pa 
»povišane in nadute« lastnike kapi
tala, ki naj v perspektivi (te se sicer 
ekzaktno ne da izračunati) z do- 
voljšnjo dozo drobtin zadovoljijo 
prestrašeno »bazo«.

Mladega politologa sem vprašal, 
zakaj se prihajajočih reform ni lo
tila že prejšnja oblastna garnitura? 
Zato, ker si niti med sabo, v največ
ji vladajoči stranki, niso bili edini, 
kako se tega podjetja lotiti, kaj šele 
v koalicijskih vozlih, je bil njegov, 
odgovor.
So sedanji bolj enotni in je vozlov 

manj, ali so le bolj drzni in avantu
ristični, po sistemu »skoči v vodo in 
plavaj«. Če ne priplavamo do bre
ga, bodo kožuhi ponovno scefrani 
in jadra ohlapno povešena. Prišle 
bodo nove volitve! Rešilni pasovi 
bodo zapisani v predvolilne pro
grame. Sleherne stranke! Sami naj
boljši!

Ivan Mermolja
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Nove razvojne priložnosti za podeželje

Program Leader
Krovna zakonodaja EU za področje razvoja podeželja v obdobju 
2007 - 2013 je sprejeta. Slovenija je začela z intenzivnimi pripra
vami na to obdobje tudi na nivoju posameznih občin. Trenutno je 
po celotni državi v izdelavi oziroma v dopolnjevanju 31 Razvojnih 
programov podeželja.

TJrogram LEADER je bil v pre- 
JT teklih finančnih perspekti
vah Evropske skupnosti samosto
jen program oziroma finančni 
instrument, namenjen razvoju 
podeželja in sicer predvsem iz
boljševanju kakovosti življenja in

ekonomske blaginje posameznih 
zaokroženih lokalnih območij. 
Izvajanje programa je potekalo 
po principu »od spodaj navzgor«, 
kar pomeni, da so lokalna okolja 
sama oblikovala svoje lokalne 
razvojne strategije. Do pomoči

so bila upravičena vsa podeželska 
območja, v katerih delujejo lokal
ne akcijske skupine (LAS) in ima
jo od 10.000 do 100.000 prebival
cev. Postopke in merila za izbor 
posameznih zaokroženih pode
želskih območij opredelijo drža
ve same. V obdobju, ko bo tudi 
Slovenija pričela črpati sredstva 
iz tega programa, se bo Leader 
izvajal nekoliko drugače. Ne bo 
več samostojen program, ampak 
bo integriran v celovito politiko 
razvoja podeželja kot njen se
stavni del. Prioritete politike EU 
za področje razvoja podeželja se 
bodo v obdobju 2007-2013 osre
dotočile na tri prednostne osi: 
1. Povečevanje konkurenčnosti 
agroživilstva, 2. Spodbujanje traj
nostnega upravljanja z naravnimi 
viri in prostorom,

3. Povečanje kakovosti življe
nja na podeželju in spodbujanje 
razširitve ekonomskih aktivno
sti na podeželju. Države članice 
morajo zagotoviti prenos temelj
nih načel pristopa Leader v svoje 
nacionalne programe in znotraj

teh programov oblikovati tudi 
posebno os Leader ter ji nameni
ti znaten del finančne podpore. 
Podpora, ki se bo dodeljevala v 
okviru osi Leader, bo lahko na
menjena: izvajanju lokalnih raz
vojnih strategij, izvajanju projek
tov sodelovanja med različnimi 
Leader območji na nacionalni in 
evropski ravni in vodenju lokal
nih akcijskih skupin, pridobiva
nju strokovnih znanj in animaciji 
območij. Podpora za izvajanje osi 
Leader lahko znaša do 80% upra
vičenih javnih izdatkov v regijah 
upravičenih po konvergenčnem 
cilju in do 53% upravičenih jav
nih izdatkov ostalih regijah.

Slovenija ima, kljub temu, da 
pred letom 2007 ne izvaja progra
ma Leader, izkušnje z načinom 
dela, kot ga opredeljuje ta pro
gram. Tudi »Razvojni program 
podeželja za območje Zgornje 
Vipavske doline in Komenskega 
Krasa« je bil v letu 2001 izdelan 
po principu »od spodaj navzgor«, 
kar pomeni, da so ciljne usme
ritve in programi, ki so v njem

navedeni, dejansko plod ugoto
vitev in razmišljanj lokalnega 
prebivalstva. Na podlagi navodil 
Ministrstva za kmetijstvo, gozdar
stvo in prehrano RS je potrebno 
vse obstoječe razvojne programe 
podeželja dopolniti na način, da 
bodo lahko predstavljali osnovo 
za črpanje sredstev iz osi Leader. 
V ta namen se je tudi Občina 
Ajdovščina skupaj z Občino 
Vipava in Občino Komen prijavi
la na razpis Ministrstva in zaupa
la nalogo dopolnitve obstoječega 
razvojnega programa podeželja 
ter izvedbo vseh postopkov za 
ustanovitev lokalne akcijske sku
pine Razvojni agenciji ROD.

Vsak delovni dan med 9-00 in 
12.00 uro nudimo na Razvojni 
agenciji Rod dodatne informa
cije o politiki razvoja podeželja 
v novi finančni perspektivi. Vsi, 
ki vas ta tematika zanima, pa ste 
še posebej vabljeni tudi na javne 
predstavitve in delavnice, ki se 
bodo dogajale do sredine nasled
njega leta.

Suzana Ž. Ferjančič

Laški rizling 
- prvak v 
kategoriji 
polsuhih vin
Letos je v okviru 8. festivala slovenskih vin v ho
telu Slon v Ljubljani, potekalo 10. ocenjevanje vin 
Evropskega reda vitezov vin. Vsako leto komisija , ki 
jo sestavljajo priznani mednarodni ocenjevalci, do
loči 20 vzorcev vin, kateri so razdeljeni v več skupin 
glede na vsebnost nepovretega sladkorja. Že četrtič 
so v izbor uvrstili vinsko sorto Laški rizling.

T Tinska klet VIPAVA 1894 d.d. je v kategoriji polsuhih 
V vin prejela za svoje vino laški rizling, letnik 2004, 

največ točk in s tem naziv Prvak kategorije.
Sorta je pozno dozorevajoča, ne prenese vlažnih tal 

niti suše. Vino je prijetno pitno, s poudarjeno cveti
co in aromo. Pri mladem vinu je barva rumenkasto 
zelenkasta, ki s stranjem vina prehaja v zlato rumeno 
do zlato. V vinu najdemo vonj po limoni ( vino s po
udarjeno svežino ), vonj po dozorevajočih jabolkih ter 
vonjave, ki nas spominjajo na različno cvetje. Vino ima 
svoj značaj, polnost se začuti takoj ob požirku in nekaj 
časa je potrebno, da se na jeziku pojavijo zaznave eks- 
traktnega vina z veliko elementov kakovosti enkratne 
harmonije.

Priporočamo k hrani: gobe na žaru, plave ribe, krap, 
som, mlad piščanec, prepelice, gos, puran, svinjina, 
teletina.

Matjaž Trošt

Lahni k
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Martinovanje - "oktoberfest" Vipavske doline
Ljudje živimo najmanj dvotirno. Kot varno skrita zasebna bitja v svojih brlogih segamo po hrani, počitku, zadovoljstvu vseh vrst. Kleparsko obnovljeni in (predvsem 
ženske ) vsak dan znova, na novo pobarvani, odhajamo v zunanji svet dela, šole, menjave, kjer v množici pomembnih drugih in po svojih močeh premagujemo raz
ne (ne)prijetne obveznosti. Stičišče zasebnega in javnega sveta so prireditve. Shodi veteranov, planinski pohodi, srečanja sošolcev, maše, nogometne tekme, poroke, 
kinopredstave, mitingi in turnirji, parade, sindikalni izleti, pogrebi, novoletni koncerti, plesi v maskah... Različne vsebine, raznoterosti naštetih prireditev imajo bistveno 
skupno lastnost: nihče se druženja ne udeleži, če predvideva, da mu na prireditvi ne bo lepo. O tem odloča kot privatno bitje, ki sledi zadovoljstvu. Prireditve so torej 
srečni most, ki povezujejo privatnost in javnost. Biti srečen v veliki skupini srečnih. Srečno zlepljena dejstva dozorela v trdovratno kulturo druženja, ki se je bolj in manj 
posrečeno izpolnjevala tudi v naši dolini v iztekajočem se letu.

^Tpako je prva tretjina leta pretekla 
X. v znamenju medveda. Svoje za

spane prireditvene noge je za uvod 
raztegnil ob odprtju kinodvorane 
v Ajdovščini. 500 zbranih ljudi na 
občinski proslavi je napovedovalo 
rekord stoletja; čez deset tisoč parti
zanov in njihovih potomcev se je 9- 
maja zbralo v počastitev ustanovit
ve Prve slovenske vlade. Ajdovcev 
je bilo na dobro organizirani, v 
specifične politične-zgodovinske 
trenutke ujeti, vsekakor pa odmevni 
prireditvi, pravzaprav malo. Sledili 
so pastoralni dnevi koprske škofije z 
zaključkom z evharističnim slavjem 
in mašo na prostem v Vipavi ( 4000 
vernikov ). Turistična prireditev 
Ajdovščina v maju 2005 je v dveh 
dnevih spravila skupaj 6 000 pred- 
vem zabave željnih domačinov, ki si 
jo bodo še najbolj zapomnili zaradi 
ognjemeta zažareno poznomajsko 
nebo. Naš „stric iz opere", Zdravko 
Perger, je svoj Primorski glasbeni 
festival ( 2 x 500 ljudi ) zaradi lan
skoletne boleče vremenske izkuš
nje preselil iz grajskega obzidja v 
atrij Doma krajanov. Vzpodbuden 
poizkus NJOKI FESTIVALA ( 800 
mladenk in mladeničev ), ki je sle
dil koncu poletja, se je tudi skrival 
pred dežjem, kakor tudi razredčen 
KAŠEV LETNI VRT. Zelo uspela 
Vipavska trgatev ( 9 000 ljudi v dveh 
dneh ) je skupaj s srečanjem upo
kojencev Slovenije v Vipavi ( 2000

ljudi) popravila prireditvene bilan
ce. Nogometni klub Primorje je na 
derbiju s sosedi iz Nove Gorice ko
nec oktobra beležil 1800 gledalcev, 
vzpodbudno publiko je zbral tudi 
novinec - Colski glasbeni oder ( 700 
) ter ravnokar minuli Vrtovčev po
hod (3000 ). Letos pričakujemo še 
3000 ljudi na silvestrovanju na pro
stem v Ajdovščini. V Novo leto nas 
bosta popeljala župan Poljšak z na
govorom ter primadona slovenske 
estrade - blondinka v zrelih letih 
- Helena Blagne.

Poglejmo še drugo plat medalje: 
Pust je že zdavnaj zapustil puščobno 
Ajdovščino, Prešeren bi bil žalosten, 
če bi videl kako turobno preživi
mo njegov dan, Dan žena mineva 
brez ženstvenosti, Prvi maj je po
stal praznik dela na vrtu in okrog 
hiše, na Dan državnosti ljudstvo ne 
upihne svečk na torti mlade države, 
paradi gasilstva ni manjkalo nič ra
zen gledalcev. Prav nobene filmske 
predstave ni bilo v ajdovski, za 130 
miljonov tolarjev obnovljeni kino
dvorani, Miklavževega sejma letos 
ne bo. Gala Novoletni koncert se seli 
v telovadnico v Novo Gorico.

KraškiPraznikteranainpršuta,bri
ški Praznik češenj, Čipkarski festival 
v Idriji, Praznik kostanja v Vitovljah, 
Ribiška noč v Izoli, Čomparska noč 
v Bovcu, Krompirjeva na Ubeljskem 
so prireditve, ki se jih udeležujemo 
tudi Ajdovci. Koprska rumena noč

v štirih dneh dneh privabi 100.000 
obiskovalcev iz cele Slovenije in tu
jine. Če na nepreštevnih stojnicah 
in ob zabavi na petih trgih, kjer ig
rajo različni ansambli,povprečni 
obiskovalec zapravi 10.000 SIT, v 
ponedeljek, po rumeni noči, osta
ne v Kopru tisoč miljonov svežega 
denarja. Okrogla miljarda. Par de
set miljonov, ki jih mestna Občina 
Koper namenja prireditvi, je tako 
minimalni vložek. Ocenjuje se, da 
na desetdnevnem praznovanju piva 
in cvetja v Celju zamenja lastnika za 
dve miljardi bankovcev in kovancev. 
Tudi tej prireditvi je pomagala sho
diti občina. Na veliko zadovoljstvo 
svojih občanov. Lokalne tovarne 
pijač in hrane, gostilne, restavracije, 
bari, nočni klubi, trafike, varnost
niki, čistilci, trgovci vseh vrst, pre
vozniki, črpalkarji, peki, slaščičarji, 
frizerke, mediji, oblikovalci plaka
tov, plakaterji, zavarovalnice, glas
beniki, moderatorji, redarji, lastniki 
parkirišč, hotelirji, nenazadnje dr
žava - so tudi zadovoljni. Z miljardo 
razlogov.

In če pogledamo skozi perspekti
vo Vipavske doline vsega vina, ki ga 
ta ,,dolina pridela", sami, pa če se še 
tako trudimo, ne bomo zmogli spiti 
nikdar. Nekako je treba zmočiti ljub
ljanska grla in napolniti furlanske 
želodce. Dobrot Vipavski dolini ne 
manjka. Voda, vino, sok, kruh, sla
doled, sadje, sir, v soseščini salam

in pršut, so naši atributi. Prireditve 
- naša priložnost! Martinovanje - v 
ljudstvu že izdelan običaj - napisan 
naši dolini na kožo. Kraševci so za
ščitili teran, pršut, med, brinovec in 
kozji sir. Zbrani v nekakšen konzor
cij kraških dobrot bodo bolj prepo
znavni, medijsko odmevni, skupaj 
se bodo ceneje promovirali, tržili z 
večjo razliko v ceni in bistveno - v 
majhnih stekleničkah bodo prodali 
vse. Prej ali slej bodo te dobrote tr
žili tudi skozi centralno, turistično- 
kulinarično, večdnevno prireditev. 
Z leti bo Sežano obiskalo neko ne
deljo popoldan 37 000 ljudi, kakor 
Ribnico, ob dnevu suhe robe.

Cinik bi dejal, da bomo „vipavci“

medtem pisali strategije razvoja 
in poslušali zaprisežene zaobljube 
turizmu kot razvojni možnosti in 
tarnali nad globalizacijo. Zlobnež bi 
dejal, da zapisani sklepi v lično veza
nih brošurah, spadajo v predal. Kdor 
pa ni ne eno ne drugo, bo dejal, da 
se bodo v kratkem sestali predstav
niki občinskih uprav, turističnih 
društev, preverjeni organizatorji z 
direktorji domače predelovalne in
dustrije ter spravili skupaj tistih par 
deset „ koprskih" miljonov. Preboje 
in stratežke preobrate naredijo vizi
onarji. Za kaj takega moraš biti po
gumen in pameten - še posebno ta
krat, ko te pomembni drugi debelo 
gledajo. Mt

Občina Pivka prodaja parcele v novi industrijski 
obrtni coni IOG Neve tke.

Na voljo je še 40.000 kvadratnih metrov 
komunalno opremljenih zemljišč po 

najugodnejši ceni. \\ j

Podjetniki in obrtniki pozor! Samo še do konca letošnjega leta se investicije štejejo v davčno olajšavo.
1 \ \ I

Zahtevajte več informacij:
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Občina Pivka, Kolodvorska 5, 6257 Pivka
tel.: (05) 72 10 100, faks: (05) 72 10 102 

Dušan Kristan (GSM: 041 688 612),
splet: www.pivka.si 

e-pošta: obcina@pivka,si 
e-pošta: lpcpivka@pivka.si

OBČINA PIVKA
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4 i odmevi
Občinski svet
Povzetek sklepov 29. redne seje Sveta Občine Ajdovščina

Seja je potekala v četrtek, 24. no
vembra. Na dnevnem redu je bilo 
uvrščenih 8 točk, ki jim je župan 
Marjan Poljšak v uvodu dodal še 
eno - predlog spremembe odloka 
o komunalnem prispevku.

Seja je pričela s točko Informacije 
in pobude. Svetniki so imeli pri
pravljenih precej vprašanj na 
temo javne razsvetljave, divjih od
lagališč odpadkov, parkirišč - za
nimalo jih je, zakaj parkirišče pri 
pokopališču zasedajo tovornjaki 
ter kaj je z urejanjem parkirišča 
na območju bivšega železniške
ga tira v C3- Zanimiva je bila po
buda za vsebinsko preureditev 
Lavričevega trga v mestni trg, z 
namenom oživljanja starega mest
nega središča, pa tudi pobuda za 
ureditev okolice zajetja Skuk.

Vsebinsko najbogatejša ter raz
vojno najpomembnejša točka seje 
je bila Problematika gospodarstva 
v občini Ajdovščina, ki se sooča 
z vse večjo krizo. 8. novembra je 
potekal sestanek gospodarstve
nikov, predstavnikov svetniških 
skupin in predstavnikov občin
ske uprave, na katerem so direk
torji največjih ajdovskih podjetij 
predstavili svoje težave. Sklepi 
omenjenega sestanka so bili pred
stavljeni na seji. Večina sklepov je 
že delno ali v celoti realiziranih. 
Tako je bil domačim podjetjem že 
poslan vprašalnik, skozi katerega 
bo občina zbrala podatke o pro
stih površinah in objektih za na
mene podjetništva. Ministrstvu 
za gospodarstvo je bil že posredo
van dopis na temo novih davčnih 
reform - živilsko predelovalna 
industrija se bo namreč z uved
bo enotne davčne stopnje znašla 
v še večji krizi. Vzpostavljeni so 
bili tudi vsi potrebni kontakti, da 
bo podjetje Lipa organizirano kot 
invalidsko podjetje. Občina bo 
preučila tudi predlog podjetij za 
znižanje cene čiščenja odpadnih 
voda. Poleg naštetega je bilo na 
seji dogovorjeno še za dodatne 
ukrepe, ki naj bi olajšali slab pol
ožaj gospodarstva. Sprejeta je bila 
odločitev o spremembi odloka 
o komunalnem prispevku, ki še 
za eno leto podaljšuje oprostitev

komunalnega prispevka malim 
in srednjim podjetjem (izvzeta 
so podjetja, s področja dejavnosti 
trgovine, transporta, kmetijstva 
in ribištva), ki nameravajo inve
stirati na celotnem območju ob
čine Ajdovščina. V proračunu za 
leto 2006 bo zagotovljen denar 
za nakup zemljišč v poslovni coni 
Gojače, ki bo tudi infrastruktur
no urejena - denar za projektno 
in investicijsko dokumentacijo 
je Občina pridobila iz evropskih 
sredstev. Na ta način bo potenci
alnim investitorjem olajšan do
stop do zemljišč, kar je trenutno 
eden večjih problemov obrtno 
poslovnih con nasploh. Eden po
membnejših ukrepov pa je pobu
da za ustanovitev Tehnološkega 
parka in inkubatorja Ajdovščina, 
predvsem z namenom pridobiva
nja dodatnih sredstev iz Evropske 
unije. Tehnološki park naj bi v za
četni fazi imel sedež na Občini 
Ajdovščina ter bi deloval s sred
stvi in kadri občinske uprave. Akt 
o ustanovitvi bo pripravljen do 
decembrske seje.

Naslednja vsebina je govorila o 
dispoziciji pozidave za večnamen
sko dvorano v Lokavcu. Dvorana 
bo zgrajena ob podružnični šoli. 
Odbor za okolje in prostor je 
imel nekaj pripomb, večino teh je 
podjetje, ki je izdelalo projekt, že 
upoštevalo. Takoj na to je bil svet
nikom v sprejem predlagan še in
vesticijski načrt za večnamensko 
dvorano v Lokavcu, ki je bil brez 
večje razprave in z večino sprejet. 
Vrednost investicije - 148.768.458 
tolarjev bodo pokrili občinski 
proračun (dobrih 63 milijonov to
larjev), krajani so s samoprispev
kom zbrali 50 milijonov tolarjev, 
Ministrstvo za šolstvo in šport (15 
milijonov tolarjev) in Fundacija 
za šport (20 milijonov tolarjev). 
Dvorana naj bi bila zgrajena sredi 
septembra prihodnje leto.

V nadaljevanju so svetniki brez 
pripomb sprejeli soglasje k statu
tu Lekarne Ajdovščina ter soglas
je k imenovanju direktorice. Prav 
za konec seje pa je ostalo še nekaj 
premoženjsko pravnih zadev.

Pripravila Sanda Hain

Most do izobrazbe
V mesecu novembru se je v program USPOSABLJANJE ZA 
ŽIVLJENJSKO USPEŠNOST - Most do izobrazbe na Ljudski uni
verzi Ajdovščina vključila nova skupina udeležencev.

TVTost do izobrazbe je pro- 
IVAgram, namenjen odraslim, 
ki so se že, ali se še bodo vključili 
v nadaljnje formalno izobraževa
nje. Za pridobivanje višje stopnje 
izobrazbe so temeljne spretnosti, 
povezane s pismenostjo, ključ
nega pomena za usvajanje učnih 
vsebin in za izkazovanje nauče
nega pri preverjanju znanja, nav
sezadnje tudi za večjo uspešnost 
na delovnem mestu.

Cilj programa je obnavljanje ali 
pridobivanje temeljnega znanja 
in spretnosti, povezanih s pis
menostjo, rabo računalnika, za 
razvijanje socialnih spretnosti, 
usposabljanje za vseživljenjsko 
učenje in aktivno državljanstvo 
ter spoznavanje učnih metod. 
Program se izvaja v obliki 100 
do 120 ur trajajočega organizi
ranega izobraževalnega dela in 
temelji na uporabi računalniške

tehnologije.
Udeležba v programu je brez

plačna, izvedbo programa de
narno podpira Ministrstvo za 
šolstvo in šport ter Evropski soci
alni sklad. Trenutno je v program 
vključenih 12 udeležencev, izob
raževanje bo potekalo dvakrat 
tedensko tri mesece.

Iz sredstev Evropske unije in 
Ministrstva za šolstvo in šport bo 
v letošnjem letu in v letu 2006 
financirano tudi računalniško 
opismenjevanje za odrasle, ki 
ga bo izvajala Ljudska univerza 
Ajdovščina in bo za udeležence 
brezplačno.

Anja Jamšek

Ajdovščina opremljena z 
informacijskimi tablami
Zagotovo ste opazili, da sta glavni ajdovski cesti od novembra dalje ozaljšani - tokrat ne govorimo 
o novoletnih okrasih, pač pa o informacijskih tablah. Na Goriški in Tovarniški cesti - obeh najpo
membnejših vpadnicah v mesto - je postavljenih osem novih konstrukcij, na katerih so usmerjevalne 
table s puščicami do naravnih in kulturnih spomenikov, pomembnih ustanov, info točk, gostinske in 
poslovne ponudbe....

TJrojekt pa še ni končan. V na- novim pravilnikom. Poleg tega 
± daljevanju bodo stare, že ob- bodo usmerjevalne table nameš- 
stoječe table na omenjenih uli- čene tudi na drugih ulicah, ozi- 
cah, odstranjene, saj ne ustrezajo roma, bodo vodile obiskovalca

do iskane točke. Skozi projekt, 
ki ga vodi občinska uprava, bo 
obstoječa prometna signalizaci
ja prilagojena novim razmeram 
- v centru Ajdovščine bo promet 
voden s kažipoti do hitre ceste, 
na novo bo urejeno tudi usmer
janje prometa v križišču Idrijske 
in Goriške ceste ter na križiščih z 
obvoznico, za kar pa bo potrebno 
pridobiti soglasje Direkcije RS za 
ceste. Po zaključku tega dela pro
jekta se bo pričelo z urejanjem 
prometa v obrtnih, poslovnih in 
drugih conah. Nameščene bodo 
informacijske table z vsemi po
nudniki storitev in produktov 
znotraj posameznega območja.

Obiskovalci našega mesta bodo 
tako brez težav našli iskano toč
ko, ob vseh obcestnih informa
cijah bodo morda dobili tudi 
idejo, kako preživeti prosti čas v 
Ajdovščini. Vsekakor pa usmer
jevalne table govorijo tudi o pri
jaznosti našega mesta do obisko
valcev.

Če bi tudi vi želeli usmerjevalno 
tablo do vašega lokala, podjetja,... 
ali pa se vam zdi, da katera od po
membnih točk našega mesta ni 
upoštevana, pa bi lahko bila, ali 
pa vas zgolj zanima, na kakšen na
čin se pripravlja projekt, potem 
se oglasite na Občini Ajdovščina, 
na oddelku za okolje in prostor, 
kjer vam bodo z veseljem odgo
vorili na vsa vaša vprašanja.

Pripravila S.H.

Vzpodbudno za podjetne

Sredstva Europske unije 
coni Gojače
Urejanje obrtnih in poslovnih con je ena poglavitnih nalog Občine Ajdovščina v naslednjih letih. Na 
ta način želi občina pomagati in, po najboljšem možnem scenariju tudi premagati trenutno krizno 
gospodarsko situacijo na našem območju. Opremljanje obrtnih con je tudi eden od ukrepov, ki so 
bili sprejeti na zadnji seji Sveta Občine Ajdovščina, kot pomoč potencialnim novim investitorjem.

"rjrav zaradi tega so predstavniki 
občinske uprave Ajdovščina 

zadovoljni, da je uspela prijava 
na razpis Ministrstva za gospo
darstvo za izdelavo projektne in 
investicijske dokumentacije ter

promocije poslovne cone Gojače. 
Projekt je vreden 264.224,20 
EUR, preko programa PHARE 
je pridobljenih 178.351,33 EUR, 
Ministrstvo za gospodarstvo pa 
bo primaknilo še 59.450,45 EUR.

Skupaj je torej pridobljenih 23- 
7.801,78 EUR, ostanek bo pokril 
proračun Občine Ajdovščina za 
leto 2006. Kot partner v projektu 
sodeluje tudi Razvojna agencija 
ROD.

Gojače so največja poslovna 
cona v občini Ajdovščina, saj 
obsega kar 10,3 ha zazidljivih 
površin. V okviru projekta bo 
zasnovana celotna komunalna 
infrastruktura izdelani bodo in
vesticijski program, strategija 
promocije in trženja ter promo
cijski material. Delo bo trajalo 11 
mesecev, zaključeno bo oktobra 
2006. Projekt je namenjen tudi 
pripravi investicije na kasnejšo 
kandidaturo, s katero namerava 
Občina Ajdovščina pridobivati 
sredstva iz strukturnih skladov 
za namene komunalnega opre
mljanja poslovno obrtne cone v 
Gojačah.

Pripravila S.H.



ajdovski odmevi
Na podlagi 10. člena Zakona o športu (Uradni list RS. št. 25/98) in 6. člena Pravilnika o sofinanciranju 

izvajalcev letnega programa športa v Občini Ajdovščina, (Uradni list RS št. 4/05) Občina Ajdovščina,
Cesta 5. maja 6/a, Ajdovščina objavlja

Javni razpis
Za sofinanciranje izvajalcev letnecja programa športa v

Občini Ajdovščina
I. Občina Ajdovščina bo v letu 

2006 sofinancirala naslednje 
športne programe:

1. Športno vzgojo otrok, mladine 
in študentov, ki se prostovoljno 
ukvarjajo s športom zunaj obvez
nega izobraževalnega programa

2. Športno rekreacijo
3. Kakovostni šport
4. Vrhunski šport
5. Šport invalidov
6. Usposabljanje in izpopolnje

vanje strokovnih kadrov v športu
7. Znanstvenoraziskovalno de

javnost
8. Založniško dejavnost
9. Udeležbo in organizacijo med

narodnih, državnih, medobčin
skih in občinskih športnih prire
ditev

10. Informacijski sistem na po
dročju športa

11. Delovanje športnih zvez na 
ravni lokalne skupnosti

12. Gradnjo in adaptacijo šport
nih objektov ter nabavo opreme

II. Programi in izvajalci bodo iz

brani in sofinancirani po merilih 
iz Pravilnika o sofinanciranju iz
vajalcev letnega programa športa 
v Občini Ajdovščina.

III. Na razpis se lahko prijavijo: 
športna društva, zveze športnih 
društev, ki jih ustanovijo športna 
društva s sedežem na območju ob
čine, zavodi, gospodarske družbe, 
zasebniki in druge organizacije, 
ki so na podlagi zakonskih pred
pisov registrirane za opravljanje 
dejavnosti na področju športa, ra
zen izjem, ki jih pravilnik posebej 
predvideva, ustanove, ki so usta
novljene za opravljanje dejavnosti 
v športu in so splošno koristne in 
neprofitne, zavodi za področja 
vzgoje in izobraževanja.

Prijavitelj mora imeti sedež v 
Občini Ajdovščina, razen izjem, 
ki jih Pravilnik o sofinanciranju 
izvajalcev letnega programa špor
ta v Občini Ajdovščina posebej 
predvideva.

III. Rok za prijavo programov je 
04.01.2006. Prijave v zaprti ku

verti z oznako Športni programi 
2006 - ne odpiraj in naziv prijavi
telja, se pošlje po pošti ali odda na 
naslov Občina Ajdovščina, Cesta 
5. maja 6a, 5270 Ajdovščina. Šteje 
se, da je prijava pravočasna, če je 
bila oddana zadnji dan roka za od
dajo prijav po pošti priporočeno 
ali osebno oddana v informacij
sko pisarno občinske uprave do 
15. ure.
Prijavi se priložijo obrazci in 

drugi dokumenti navedeni v raz
pisni dokumentaciji, ki jo zain
teresirani dobijo v informacijski 
pisarni Občine Ajdovščina ali na 
spletnih straneh občine; www.aj- 
dovscina.si, pod rubriko razpisi.
Dodatne informacije lahko pred

lagatelji dobijo na tel. (05) 365 91 
23 - Gordana Krkoč.

IV. Sklep o izbiri bodo prijavlje
ni izvajalci prejeli v roku 45 dni 
po sprejetju proračuna. Z izbrani
mi izvajalci bo sklenjena pogodba 
o sofinanciranju.

OBČINA AJDOVŠČINA

NOVICE S TIC AJDOVŠČINA

Tematska pohodna pot Po 
Vertovčevih poteh
Tik pred pohodom je izšla nova zloženka Po Vertovčevih poteh, ki vas popelje skozi vasi zgornje 
Vipavske doline, kjer je delal in živel Matija Vertovec, duhovnik, poljudnoznanstveni pisec, rojak in 
učitelj vipavskih vinogradnikov. Krožna pot, ki vodi skozi polja, vinograde, čez polja, griče in travni
ke, je urejena po zamisli Stanislava Bačarja, zbiralca fosilov in bibliofila iz Ajdovščina, z letošnjim, 
5. pohodom po Vertovčevih poteh pa je postala turistična tematska pohodna pot.

'TUoženka je opremljena z upo- buje pohodnik, ki se želi odpraviti 
<£arabnim zemljevidom in vsemi na pot. Poleg koristnih napotkov 
tistimi informacijami, ki jih potre- boste v zloženki našli tudi opise

TURBO EL
Urban Uršič s.p., ŽUPANČIČEVA 8, AJDOVŠČINA

AVTOAKUSTIKA
GSM TELEFONI
RAČUNALNIŠTVO
SERVIS

MOŽNOST ODPLAČEVANJA OD 3 DO 24 MESECEV
VSE KAR POTREBUJETE JE OSEBNI DOKUMENT IN BANČNA KARTICA

naravnih in kulturnih znamenito
sti po posameznih vaseh ter bio
grafski zapis o Matiji Vertovcu.
Traso poti označujejo usmerje

valne tablice z logotipom poti, 
pritrjene na lesene količke (na 
vsej poti jih je okoli 50). Pri sta
rem hrastu na Ustjah - začetek in 
konec poti - je postavljena velika 
informacijska tabla. Okolica sta
rega hrasta je urejena, na novo as
faltirana, dve veliki leseni mizi in 
klopi pa čakajo na pohodnike.

Projekt urejanja tematske po
hodne poti Po Vertovčevih po
teh je za Občino Ajdovščina, ki 
je pokrila stroške, izpeljal TIC 
Ajdovščina. Na TIC-u so vam na 
voljo zloženke, z veseljem pa vam 
bomo odgovorili na vsa vaša do
datna vprašanja.

Pripravila S.H.

Obvestila
občinske uprave Ajdovščina

Lastnikom gostinskih obratov:
T7~ onec leta je pred vrati. Ob vseh družabnostih, ki bodo sledila v 
J^decembru, ne gre pozabiti na obveznosti, ki jih je potrebno opra
viti še pred koncem leta.

Lastniki gostinskih obratov, ki obratujejo v podaljšanem delovnem 
času - pred 6.00 uro zjutraj in po 22.00 uri zvečer, morajo najkasneje 
do 15. decembra na Občini Ajdovščina vložiti Prijavo razporeda obra
tovalnega časa za prihodnje leto. Obrazci in informacije so vam na 
voljo na informacijskem pultu v stavbi Občine Ajdovščina.

Subvevncije za najemnino!
T Tpravičence do subvencionirane najemnine obveščamo, da so 
U bili na podlagi izdanih odločb upravičeni do subvencioniranja 
neprofitne najemnine največ za dobo enega leta, nekateri med nji
mi do konca leta 2005. Skladno s 121. členom Stanovanjskega zakona 
(Uradni list RS, št. 69/2003) lahko najemnik po preteku dobe za kate
ro mu je bila odobrena subvencionirana najemnina, ponovno zaprosi 
zanjo, če se okoliščine, ki so bile podlaga za subvencionirano najem
nino, niso spremenile. Na podlagi navedenega je potrebno pred iz
tekom roka do katerega ste bili upravičeni do subvencije oddati novo 
vlogo za subvencionirano najemnino z ustreznimi prilogami. Tisti, ki 
ste bili upravičeni do subvencije do 31.12.2005 morate oddati vlogo 
najkasneje do 16.12.2005, na vložišče občine Ajdovščina.

Občina Ajdovščina

Razpis in poziv za kulturo
T TUradnem listu št. 103/2005, ki je izšel 18. novembra letos, je 
V Občina Ajdovščina objavila Javni poziv za sofinanciranje jav

nih kulturnih programov v Občini Ajdovščina za leto 2006 ter 
Javni razpis za sofinanciranje kulturnih projektov v Občini 
Ajdovščina v letu 2006.
Javni poziv je namenjen društvom, zvezam, zavodom in drugim 

pravnim osebam, ki so registrirane za opravljanje kulturnih dejav
nosti ter imajo sedež v občini Ajdovščina. Okvirna višina sredstev, ki 
bodo razdeljena v prihodnjem letu, je 15.500.000 tolarjev, namenjena 
pa je financiranju kulturnih programov, ki bodo izvedeni do konca 
leta 2006. Zadnji rok za oddajo vloge je 19. december 2005- Vloge 
morajo biti oddane na posebnem obrazcu, ki je sestavni del razpisne 
dokumentacije, dosegljive na spletni strani Občine Ajdovščina www. 
ajdovscina.si, lahko pa jo dvignete tudi osebno na Občini Ajdovščina, 
v informacijski pisarni.
Javni razpis pa je namenjen sofinanciranju projektov: posamičnih 

kulturnih aktivnosti ali obnovi in restavriranju kulturne dediščine. 
Na razpis se lahko prijavijo društva, zveze, ustanove in posamezni
ki, registrirani za opravljanje kulturnih dejavnosti, pravne in fizične 
osebe ter lastniki oz. upravljavci nepremične kulturne dediščine, s 
sedežem v občini Ajdovščina. Za kulturne projekte bo predvidoma 
razdeljenih za 4.098.000 tolarjev sredstev, obnovi kulturne dediščine 
pa bo namenjenih za okoli 3-000.000 tolarjev. Rok za oddajo vlog je 
19. december 2005. Prijave na razpis morajo biti oddane na obraz
cu, ki je sestavni del razpisne dokumentacije, objavljena je na spletni 
strani Občine Ajdovščina (www.ajdovscina.si, rubrika »razpisi«), na 
voljo pa je tudi v informacijski pisarni Občine Ajdovščina.

Za topel dom
Območno združenje Rdečega križa Ajdovščina začenja humani
tarno akcijo pod geslom » Za topel dom«. V akciji želimo zbrati 
sredstva za ureditev centralnega ogrevanja družini Černigoj iz 
Lokavca. Zato bi potrebovali 1,3 milijona tolarjev.

Otarša Černigoj sta se leta 1998 odločila, da bosta trajno uredi- 
ČJla stanovanjski problem svoje družine. Ker je bil oče zidar, kot 
tudi njegov oče, odločitev ni bila težka. Začeli so graditi svojo hišo. 
Leta 2001 pa je oče doživel delovno nesrečo, ki je za seboj pustila 
poškodbo hrbtenice in trajno invalidnost. Po prvotnih slabih napo
vedih, po skoraj enoletni rehabilitaciji in z veliko volje in vztrajno
sti, se oče danes lahko premika s pomočjo bergel. Gradnja novega 
doma pa je seveda obstala. Pred lanskim božičem so si v svoji hiši 
zasilno uredili osnovne prostore, saj je podnajemniška pogodba za 
bivališče, v katerem so bili do takrat, pretekla. .

Še veliko gradbenih del je potrebnih storiti , najnujnejše pa je 
urediti ogrevanje. Oče prejema nadomestilo iz invalidskega zavaro
vanja in invalidnino, mama pa je zaposlena le za polovični delovni 
čas. Dva otroka obiskujeta nižje razrede osnovne šole, tretji pa je še 
predšolski.

Z vašo pomočjo želimo zbrati 1,3 milijona. Za zbiranje sredstev 
smo pri Novi KBM Ajdovščina odprli poseben transakcijski račun: 
04751-0001194557., namen:« Za topel dom«.
Vabimo vas, da letošnje dobre želje in čestitke ob prihajajočih 

praznikih obogatite s prispevkom za humanitarni namen.
Območno združenje RK Ajdovščina
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V Dobravljah ne popuščajo Skrb za okolje že v podzavesti

Ureditev športnega igrišča
Športno igrišče v Dobravljah je zelo staro. Asfaltirano je bilo pred več kot 35 leti na pobudo OS 
Dobravlje, ki se je takrat lotila dela z veliko zagnanostjo in entuziazmom. Učenci so vsak dan ob 
prihodu v šolo prinesli nekaj kamenja in ga odložili na starem igrišču, ki ga je pokrival leš (ugaski iz 
plavžev). Ob pomoči in pod nadzorom učiteljev so postavili trdne temelje, na katerih je »zraslo« asfal
tirano igrišče, ki je bilo za tiste čase zares velika pridobitev - tako za šolo, ki je imela večino šolskega 
leta pouk športne vzgoje na prostem, kot tudi za takrat zelo aktiven rokometni klub Dobravlje.

A sfalt na igrišču je že moč- 
XTLno načel zob časa. Svet KS 
Dobravlje je razpravljal o tej pro
blematiki in na občinsko upravo 
že decembra 2003 poslal prošnjo 
za pomoč. Igrišče je v lasti obči
ne in pripada OŠ Dobravlje, ki ga 
uporablja za pouk športne vzgo
je na prostem in za aktivno pre
življanje prostega časa učencev 
vozačev, ko po pouku čakajo na

avtobuse. Šola skrbi za vzdrževa
nje zelenic ob igrišču, učenci pa v 
okviru projekta EKO ŠOLA redno 
mesečno očistijo celotno površi
no. Na igrišču se z namenom dru
ženja in rekreiranja zbirajo mladi 
iz Dobravelj in sosednjih krajev.

Z novo asfaltno prevleko igrišča 
in s ponovno ureditvijo razsvet
ljave bi ta prostor lahko postal 
center športnega in družabnega

dogajanja v tem delu naše doline, 
še posebej zaradi bližine šolske 
športne dvorane, kjer te dejav
nosti zelo aktivno potekajo skozi 
celo leto.

Svet KS je v sodelovanju z OŠ 
Dobravlje prevzel iniciativo in 
pričel z nekaterimi nujnimi deli, 
da bi nekoliko zmanjšali stroške 
obnove. V mesecu oktobru je na 
igrišču potekala prostovoljna de
lovna akcija krajanov. Opravljen 
je bil izkop jarka okrog celotne 
asfaltne površine, položene so 
bile drenažne cevi in kabli za 
električno razsvetljavo. Urejamo 
tudi uradne dokumente za obno
vo elektro soglasja, ki je bilo pri
dobljeno ob prvotni razsvetljavi 
pred 32 leti.

S tem želi KS pokazati, da je sku
paj z OŠ Dobravlje pripravljena 
aktivno sodelovati pri teh delih. 
Obnovljeno igrišče bi bila ogrom
na pridobitev za našo vas in za 
šolo, pa tudi za krajane sosednjih 
vasi. Glede na to, da je zadeva šir
šega družbenega pomena, priča
kujemo, da bo financiranje tega 
projekta vključeno v finančni 
plan občine za leto 2006. vv

Ekološki otok
Svet KS si je dolgo prizadeval najti ustrezno lokacijo za ureditev 
ekološkega otoka. Zabojniki za ločeno zbiranje odpadkov so že 
več let postavljeni na zemljišču pri železniški postaji, ki je deloma 
v lasti Slovenskih železnic, deloma pa je v »lasti« Sveta krajevne 
skupnosti (javno dobro). Na Holding Slovenske železnice smo v 
zadnjih treh letih dvakrat vložili prošnjo za odobritev te lokacije, 
ki bi bila za ureditev otoka zelo primerna. Obe prošnji sta bili za
vrnjeni, zato smo misel na to varianto morali opustiti.

Q Komunalnim podjetjem in ob- 
Očino Ajdovščina smo se dogo
vorili za lokacijo na opuščenem 
voznem pasu na koncu vasi (pri 
Bejverjih) ob odcepu za Kukanje. 
Gre za parcelo javno dobro, ki ne 
zahteva dodatne dokumentacije 
in soglasij. Tako smo Dobravci 
končno dobili dolgo pričakovani 
ekološki otok.

V teku so dogovori za zagotovi
tev dodatnega primernega pros

tora in ureditev še enega od
lagališča, ki bi pokrilo potrebe 
vaščanov po ločenem zbiranju 
odpadkov.

Krajani se moramo zavedati, da 
tudi še bolj zgledno urejeni eko
loški otoki ne morejo rešiti pro
blematike odlaganja odpadkov, 
če se ne bo spremenila zavest 
ljudi, da vsaka stvar sodi na svoje 
mesto.

vv
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Kaj so spet zakuhali na Planini?
Aktiv gospodinj s Planine je v soboto, 19. novembra, predstavil svojo novo knjigo, ki so jo naslovili »Da ne bi pozabili«. Zgovoren in nadvse obvezujoč naslov jim je na
rekoval zapisati zgodovino vasi, posebno mesto, kot se za aktiv gospodinj pač spodobi, pa so v knjižici našli tudi recepti skorajda že pozabljenih tradicionalnih jedi.

T)red seboj imam vašo novo pri- 
_L dobitev, dokaj obsežno delo, ki 
ni nastalo od danes na jutri. Kdaj 
se je porodila ideja o nastanku 
knjige?

Pravzaprav se je vse začelo z ve
likonočno razstavo, ki smo jo leta 
2003 na pobudo Aktiva kmečkih 
žena zgornje Vipavske doline pri
pravili na Planini. Takrat so nas 
opazili mediji in Alenka Tratnik, 
novinarka Primorskih novic, je re
cepte po pripovedovanju zapisala 
in jih predstavila javnosti. To pa je 
bila tudi glavna pobuda za nadalj
nje delo.

Cilj pa je bil še daleč. Kako ste se 
lotili dela?

Zdelo se je enostavno. Zamislile 
smo si drobceno knjižico z recepti 
in amaterskimi fotografijami tradi
cionalnih planinskih jedi. Sprotno 
delo pa nas je opominjalo na tisoč 
in eno nepravilnost ter pomanjklji
vost. Bolj kot smo delale, več dela 
smo si naprtile na ramena. Je pa

bilo to breme toliko lažje, ker smo 
delale resnično skupaj, kot ekipa.

... Zamislile ste si »drobceno knji
žico z recepti«, nastala je knjiga z 
recepti in zgodovino kraja. Kje ste 
našle po vsem tem motivacijo še za 
zapis zgodovine?

Seveda smo za izdajo naše knjige 
potrebovale tudi finančna sred
stva, zato smo se z dobrimi upi 
obrnile na našega župana Marjana 
Poljšaka, ki nas je opomnil, da naj 
zadihamo, si vzamemo čas in za 
naše otroke, če že ne zaradi sebe, 
zapišemo tudi nekaj besed o zgo
dovini Planine. Ubogale smo ga, in 
danes vemo, da smo ravnale prav.

To področje je bilo verjetno, za 
vas, gospodinje, neznano. Iz kate
rih virov ste črpale podatke?

Res je. Področje zgodovine je 
bilo za vse popolna neznanka, a 
prav zato še večji izziv. Kakšno 
je bilo življenje naših prednikov, 
smo izvedele pri svojih starših, so
sedih, prebrskale smo šolsko kro

niko, shranjeno v Pokrajinskem 
arhivu Nova Gorica, pri zbiranju 
podatkov v župnijskem arhivu pa 
nam je na pomoč priskočil duhov
nik Alojz Milharčič, ki se mu tudi 
iskreno zahvaljujemo.

Veliko poti, novih ljudi in in
formacij. Nikakor pa ne moremo 
mimo drugega dela vaše publikaci
je. Mimo vseh fotografij izvrstnih 
jedi, ob katerih se človeku pocedi
jo sline. Drži, da je »naredilo veliko 
boljše kot je videlo«?

Če bi se strinjala s tem, bi užali
la gospodinje, ki so v ‘kuharijo’ 
vložile ogromno dela. Naredilo je 
tako, kot je videlo. Je pa že res, da 
skozi objektiv fotoaparata ne zna 
vsak gledati tako, kot to obvlada
ta izvrstna fotografa in oblikoval
ca Primož Brecelj in Gregor M. 
Humar. Iskrena hvala tudi njima.

Ko že govorimo okusnosti in 
estetskosti - kdo je začinil bese
do?

Tudi lektorica prihaja iz naših 
krajev. Za vse vejice, pike in klica
je, Irena Humar Kobal - hvala.

Ob koncu pa še nekaj besed o 
vaši nadvse uspešni predstavitvi 
knjige. Kdo je sodeloval in česa so 
bili obiskovalci deležni?

Obiskovalcem smo želeli dati 
nekaj več: Naš izdelek smo jim 
predstavili skozi igro in pesem, 
postregli smo jim tradicionalno 
planinsko hrano, še danes pa se 
obiskovalec Planine lahko spreho
di po sledeh zgodovine na odprti 
razstavi, v zgornjih prostorih stare 
šole. Pri postavitvi nam je svetova
la kustodinja-etnologinja in muzej
ska svetovalka v Goriškem muzeju 
Inga Miklavčič - Brezigar. Tudi

njej - hvala.
Kar se tiče sodelujočih: težko bi 

bilo naštevati. Vsi vaščani so se 
zavedali velikega pomena našega 
dela, zato so nam z velikim vese
ljem priskočili na pomoč, če ne 
drugače, pri pripravi predstavitve 
knjige. Dovolite, da izkoristim pri
ložnost in se v imenu planinskih 
gospodinj zahvalim vsem sodelu
jočim: Dušanu Česnu za pripravo 
programa, Mateju Štrancarju za 
svetlobne efekte, Branku Pipanu za 
mojstrsko izdelano sceno, Adrijani 
Mikuš za poslikavo kulis, hvala pa 
tudi vsem sponzorjem in sovašča
nom, ki so omogočili lep večer v 
družbi starih prijateljev.

Teh prijateljev pa je bilo kar ne
kaj ... Premajhna dvorana ali pre
več ljudi?

Ja, čudno se sliši, toda, res je 
tako. Pričakovali smo veliko ljudi, 
na naše veliko zadovoljstvo, jih je 
prišlo preveč. Zanje in za vse tiste,

ki si zaradi takih ali drugačnih raz
logov niso uspeli izboriti svojega 
mesta v dvorani, bomo predstavo 
ponovno uprizorili v prihodnjem 
mesecu. O kraju in času pa nas bo
ste obveščali vi, mediji.

Ob tako velikem interesu, bomo 
za to gotovo poskrbeli. Za tiste, ki 
knjige še nimajo - kje in kdaj si jo 
lahko nabavijo?

Knjigo o običajih in receptih na
ših prednikov »Da ne bi pozabili« 
lahko kupite na vseh prihodnjih 
predstavitvah, sicer pa se obrnite 
na Jošto Terbižan (tel: 05/36-42- 
536).

Z mano so se pogovarjale planin
ske gospodinje, ki so to mineštro 
dobro zakuhale: Jožka Bačar, Vilma 
Česen, Anica Ferjančič, Boža Kete, 
Marjetka Kete, Mara Kobal, Silva 
Kobal, Darja Koren, Edita Marc, 
Lipka Marc, Marta Pipan, Tatjana 
Šček in Jošta Terbižan.

Mateja Česen



iz naših sredin
Martinovanje v Gaberjah
Prireditve na vipavski vinski cesti, ki povezujejo vinske kraje občin Ajdovščina in Vipava, so v pol
nem teku. Tako so tudi letos v Gaberjah pripravili že osmo TRADICIONALNO MARTINOVANJE, ki je 
obenem tudi osrednji krajevni praznik. Domačini so za dvodnevno zabavo pripravili bogat kulturni 
in zabavni program.

Tokviru kulturnega dela je 
V avtorica Mirjam Štrukelj 

predstavila knjigo KAMENČKI, 
ki je živ prikaz otroškega ljud
skega izročila s Krasa, Brkinov 
in Vipavskega, vaški otroci pa so 
na duhovit način prikazali, kako 
so se nekoč igrali njihovi dedki, 
babice in starši. Zabavni del pro
grama pa je obeležil krst mošta, 
ki ga je opravil vaški župnik Sašo 
Mugerli in razglasitvijo najboljših 
vaških vinarjev. Kot je povedal

Ko je mošt postal vino je Sašo 
Mugerli prejel kozarec iz rok 
predsednika KS Boruta Valesa

predsednik ocenjevalne komisi
je Miloš Čehovin, je sedemčlan
ska komisija ocenila 21 vzorcev 
vaških vin. Diplome za najboljše 
belo vino so prejeli; Samo Kos, 
Zoran Marc in Zvonimir Vales, za 
rdeča vina pa Slavko Kos, Samo 
Kos in Zoran Marc. Prvo uvršče
na Samo Kos in Slavko Kos, pa 
sta prejela še pokale za najboljšo 
kapljico Naj Gaberc 2005. V pri
jetnem vzdušju in ob rujni kaplji
ci, se je večer prevesil v jutro, ko 
so obiskovalci in domačini še kar 
obujali spomine na »tiste« dni.

Borut Vales

Predstavili knjigo Kamenčki
V krajevni skupnosti Gaberje, ki v 90 hišnih številkah živi 154 prebivalcev, pripravljajo v vasi kar 
dve tradicionalni družabni prireditvi: poleg postavljanja mlaja ob 1. maju je tu še tradicionalno dvo
dnevno martinovanje. Letos so prvi dan posvetili kulturi in tako v veliki dvorani Martinovega hrama 
predstavili knjigo avtorice Mirjam Štrukelj Kamenčki- pesmice, igrice in pravce s Krasa, z Brkinov 
in Vipavskega, ki je izšla pri koprski založbi Libris, drugi dan pa izvedli bogat kulturni program, 
degustacijo in razglasitev najboljših vaških vinarjev.

Preds. KS Gaberje Borut Vales, Alojzija Zavnik, Mirjam Štrukelj, Magdalena Svetina Terčon

A vtorica Mirjam Štrukelj se je v 
Zvknjigi in na večeru spomnila 
svojega otroštva in šolskih počitnic, 
ki jih je preživljala pri stari mami 
- mamci kot ji je pravila- prav v 
Gaberjah. Še posebej se je spomnila 
prvih igric s kamenčki, po katerih 
je tudi knjiga dobila naslov. Pri zbi
ranju gradiva je v začetku težko pri
šla do ljudi, ki so kot izgovor dejali, 
da so v svojem otroštvu imeli malo 
časa za igro, saj je bilo treba pasti 
in pomagati pri drugih kmečkih 
opravilih, a so se kasneje z radostjo 
spomnili svojega otroštva in se je k 
njim še večkrat vrnila.

»Knjiga je namenjena vsem, v prvi

vrsti pa mladim, da začutijo, kako 
smo lahko s preprostimi pripomoč
ki, ki se jih dobi v naravi, ustvarjalni 
in veseli v igri s prijatelji. Obenem je 
zbirka namenjena poustvarjalcem 
otroškega ljudskega izročila, še po
sebej tistim, ki se ukvarjajo z vzgaja
njem in izobraževanjem najmlajših, 
pa tudi staršem, da bi kljub današnji 
hitrici vzeli otroka na kolena in se z 
njim poigrali,« je poudarila avtorica 
Mirjam Štrukelj.

Kdor reši pozabe en sam prego
vor, samo drobcen rek, eno samo 
golo priliko, je lahko ponosen, da je 
pomagal graditi stavbo, ki so ji po
stavili temelje, in jo visoko dvignili

naši najboljši možje in žene. Ker še 
ni dovršena po svoji moči, lahko 
vsakdo prispeva, je v knjigi na pot 
zapisal zbiratelj ljudskega gradiva 
Milko Matičetov, rojen v Koprivi 
na Krasu. To je avtorici tudi uspe
lo, saj je zbirko razdelila na tri dele. 
Najpomembnejši prvi del z naslo
vom Pesmice, igrice, pravce zajema 
različna otroška ritmična besedila 
(kot so izštevalnice, zbadljivke po 
imenih, krajih, poštevanke in dru
ga), novoletni kolednici in uspavan
ke. Sledi opis dogodkov iz otroške
ga in pastirskega življenja, opis iger 
(otroških iger z deli telesa, žogo, 
robčki ali ruticami; pastirskih iger, 
iger za praznike, ristance in igre 
s plesom. Posebej bogate so igre s 
kamenčki. Avtorica je uvrstila tudi 
dvojezična italijansko-slovenska be
sedila in samo italijanska.

Drugi in tretji del sta namenje
na kot pomoč vodjem folklornih 
skupin. Predstavlja nekaj odrskih 
postavitev za otroško folklorno 
skupino in oblačilni videz otrok v 
začetku 20. stoletja v Sežani in oko
lici. Knjigo dopolnjujejo še fotogra
fije, risbice, ki so jih narisali malčki 
in učenci sežanskega vrtca in osnov
ne šole (ilustracija na naslovnici je 
delo Romea Volka, ki je tudi poskr
bel za vsebinsko zasnovo) in slovar
ček narečnih besed. Vsi zapisi so 
dokumentirani z osebnimi podatki 
in letnico rojstva informatorjev in 
krajem zapisa. Oblikovanje knjige 
so zaupali JPStudiu Divača- Jožetu 
Požrlu, tiskala pa jo je divaška ti
skarna Mljač. Knjigo so že predsta
vili v Štanjelu in Izoli, 1. decembra 
pa še v Ajdovščini.

Olga Knez
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Že tradicionalno martinovanje na Lozicah

Žgolele škuorke
V soboto, 12. novembra, so na Lozicah že osmič priredili martino
vanje s kulturnim programom, ki je doseglo svoj vrh s predstavitvijo 
brošure z naslovom Hišna imena v vaseh Otošče, Lozice in Podgrič. 
Mlada avtorica Tea Fabčič, ki je še študentka etnologije, je brošuro 
izdala med drugim tudi na pobudo domačega Kulturno-turistično- 
športnega društva Zdravljica. Slednje je bilo organizator celotne 
prireditve. Uspešno so tudi poskusili 40 vzorcev domačih vin.

Opretno in duhovito je poslušal- 
v3ce skozi uradni kulturni de, v 
nabito polni loziški »šuli«, vodil 
Miran Žvanut, ki je na oder naj
prej povabil poslanko v državnem 
zboru Evo Irgl. Zbranim je poleg 
pozdravnega nagovora predstavi
la delo poslanca v državnem zbo
ru in svoje zadolžitve. Sledil je še 
prihod in pozdrav Vinske kralji
ce Slovenije,. Maje Cigoj iz Črnič. 
Prireditev so poživile Bistrške šku

orke s svojim grlenim petjem, ki 
svoje ime dolgujejo lesnim ostruž- 
kom - škuorkom po bistrško, ne 
pa škorcem, kot je pojasnila ena iz
med pevk. Zapele so 10 pesmi in z 
mladostnim ter igrivim nastopom 
očarale poslušalce. K petju zadnje 
pesmi so pritegnile celotno občin
stvo, kar je bil odličen uvod v dru
ženje in zabavo še pozno v noč, z 
živo glasbo seveda, za kar je poskr
bel Igor Hodak. Lej la Irgl

24. mednarodno srečanje zbirateljev

Pismo s žigom
V soboto, 5.novembra, je Društvo zbiralcev Ajdovščina - Nova 
Gorica priredilo že 24. srečanje zbiralcev v Srednji šoli Vena 
Pilona v Ajdovščini. Razstavljalcev oziroma trgovcev je bilo okrog 
30. Videti ali kupiti je bilo možno denar iz celega sveta, razne 
razglednice krajev, katere zbira vse več zbirateljev ter poštne 
znamke in telefonske kartice. Največ zanimanja je bilo tokrat na 
področju filatelije, predvsem za slovenske znamke.

T-V ruštvo je imelo na svojih mizah 
.L/ poleg dosedanjih, še najnovej
šo izdajo z datumom 5.11.2005 in 
sicer dotisk na celini - pismu, z mo
tivom otrok, ki pojejo. Istočasno 
je bil na pošti v uporabi tudi spo
minski žig, z obeležjem 30 letnice 
delovanja Mladinskega pevskega 
zbora Osnovne šole Danila Lokarja 
iz Ajdovščine. Vsi vemo da je zbor, 
ki ga vodi Marinka Šuštar med naj
boljšimi v državi.

V zadnjih 14. dneh je bila, s stra
ni društva, postavljena manjša 
razstava na osnovni šoli. Tematika 
razstave je bila »glasba« in je bila 
namenjena izdaji spominskega

žiga. Društvo smatra, da bi zbiralci 
in mladi našli na tej točki skupno 
mesto.

Ob tej priložnosti tudi vabijo mla
de, da se vključijo v krožek za zbi
ralce, ki ga pripravljajo na Osnovni 
šoli.

Zbiranje je lep konjiček.
Društvo ima sedaj nov prostor na 

Gregorčičevi ulici 20, kjer se člani 
in simpatizerji srečujejo vsak petek 
ob 19- uri. Društvo vabi tudi na red
na mesečna srečanja, ki so že vrsto 
let v restavraciji Primorje, vsako 
tretjo nedeljo ob 9. uri. Info:
tel. 041/601-205

Aleš Brecelj



8 moja krajevna skupnost
»Pod Čavnom visokim prebivam ...«
Krajevna skupnost Lokavec je z nekaj maiij kot tisoč prebivalci druga največja KS v ajdovski občini. Kraj, ki se razteza kar nekaj kilometrov pod pobočjem Čavna sestav
lja kar trinajst zaselkov (Gorenje, Čohi, Slokarji, Brod, Kovači, Paljki, Mizinska vas, Kusi, Brith, Lahovše, Bitovi, Lovretovšče, Kompari), ki tako tvorijo enega najdaljših 
krajev v občini. Potoka Lokavšček in Jevšček sta nekoč poganjala več žag, mlinov, kovačij in fužine - ravno zaselek Kovači priča o nekdaj zelo razviti kovaški tradiciji v 
kraju. V Lokavcu je živelo kar nekaj pomembnih ljudi, med njimi tudi Mihael Cussa, kipar in kamnosek, ki je izdelal oltar - ta se nahaja v novi cerkvi. Pozabiti pa ne gre 
niti publicista, zbiralca kamnin in prosvetitelja Edmunda Čibeja, ki je že v prejšnjem stoletju učil prebivalce Gore smučati z nordijskim tipom smuči.

življenju v Lokavcu smo se 
V^>/ pogovarjali z Bogomirjem 
Furlanom, tajnikom krajevne 
skupnosti Lokavec, ki je prepri
čan, da Lokavec potrebuje dogo
dek, ki bi povezal krajane. Kraj 
ima veliko možnosti za razvoj 
turizma ob ponudbi kulturne in 
tehnične dediščine.

Za začetek me zanima, kaj so

največji projekti kraja v zadnjem 
času. »Več kot 50 milijonov tolar
jev smo s samoprispevkom zbrali 
za izgradnjo športne dvorane v 
Lokavcu « Dvorana bo imela 810 
m2 prostorov, tako da bodo v 
njej lahko izpeljane tudi tekme 
nižje tekmovalne ravni. Projekt je 
bil sprejet tudi na seji občinskega 
sveta, tako da bi po sedanjih načr

tih dvorana morala biti končana 
že do konca naslednjega leta.

»Problem pri takih dvoranah 
pa je, da se v njih prepletata dve 
dejavnosti, ki potrebujeta sprem
ljevalne prostore, v katere lah
ko spravimo športno orodje ali 
sedeže za kulturne prireditve.« 
Vendar pa Furlan poudarja, da je 
potrebno ostati realen in ohraniti 
primerne dimenzije dvorane, saj 
je v nasprotnem primeru ne bi 
mogli napolniti, pa tudi vzdrže
vanje bi bilo dražje. Dvorana bo 
imela za krajane predvsem pove
zovalno vlogo, saj se bodo v njej 
lahko odvijale šprtne in kulturne 
dejavnosti. »Če se kaj zanimivega 
dogaja, še gremo ven, se ne zapira
mo doma,« je prepričan Furlan. Z 
novo dvorano bi priložnost za po
novno oživitev dobila tudi nekdaj 
zelo aktivna gledališka skupina, 
ki pa je pred dobrimi dvajsetimi 
leti prenehala z delovanjem.

Poleg same dvorane, ki je že z 
odločitvijo za samoprispevek 
združila krajane pa obstaja še veli
ko načinov, ki bi kraju prinesli ne

kaj kolektivnega duha. »Skupnega 
krajevnega praznika nimamo,« 
je poudaril Mirko Furlan. »Vsake 
toliko se pojavi pobuda, nekaj let 
smo imeli furmanski praznik, po
tem je to zamrlo. Prepričan sem, 
da tudi zaradi prostorov - ko je 
nek dogodek vezan na čas in kraj, 
šele takrat lahko postane tradici
onalen, ko pa se seli, ni tega pridi
ha. Dogajanja je precej, ni pa po
vezave - kraj potrebuje dogodek, 
ki bi cel kraj povezal!«

Sicer pa se je v zadnjih letih 
v Lokavcu postorilo kar precej 
- obnovljena je bila šola, cerkve, 
obsežna investicija je bila tudi 
ureditev poti v Kompare. Cesto 
so razširili, postavili robnike ter 
na novo asfaltirali in uredili pod
porne zidove, podoben načrt 
imajo tudi s potjo v Plakovše.

»Upravičeno pa smo nezado
voljni zaradi ceste na Predmejo. 
Če bi se tu peljal kak prometni 
inšpektor, bi cesto verjetno zaprl. 
Nujno bi bilo treba urediti vsaj en 
del pločnikov in postajališče za 
šolarje.«

Seveda se ne moreva izogniti pla
zu Slano blato, ki je bil v zadnjih 
petih letih gotovo vzrok za mar
sikatero neprespano noč. »Plaz 
je prestrašil predvsem tiste, ki so 
počutili ogroženi, pod plazom in 
v smeri njegovega gibanja. Ko člo
vek ne ve, kakšne so dejansko ne
varnosti, je strah še večji.« Vendar 
pa se je strah umiril, največja po
sledica plazu je, da se na območju 
pod njim ne da več zidati.

Kako pa vidi razvoj Lokavca? V 
Lokavcu bi se dalo izoblikovati et
nografsko učno pot, ki bi združe
vala muzej Edmunda Čibeja, kova
čijo, edinstven dimnik in ostanek 
livarne, elektrarno, žago... To pot 
bi lahko povezali z učno potjo ob 
Hublju - Furlan je prepričan, da 
bi lahko sredstva za razvoj takšne 
poti lahko dobili iz dveh ali treh 
evropskih skladov. »Potrebno je 
ohranjati kulturno dediščino in 
jo povezati s turizmom - pri tem 
pa je veliko dela, ki se ga ne da 
opaziti na prvi pogled,« še zaklju
či Bogomir Furlan.

Majda Dodevska

Stanislav Černigoj
Prebivalci občine Ajdovščina so skoraj zagotovo že slišali za Stanislava Černigoja iz Lokavca. Če 
ga ne poznajo po njegovih kovaških spretnostih ali njegovem političnem udejstvovanju, so skoraj 
zagotovo že opazili gospoda s klobukom. Sam pravi, da je to v družini, saj so ga nosili vsi njegovi 
predniki, on pa nadaljuje tradicijo. Sicer pa je še poln energije in prepričan, da mu projektov ne bo 
zmanjkalo.

Vem, da ste zelo aktivni, v 
prejšnjem mandatu ste bili 
tudi občinski svetnik. Zakaj 
ste se odločili za kandidaturo?

Župan me je zaprosil, če bi kan
didiral, saj je rekel, da imam nekaj 
ugleda v Lokavcu. Izvoljen sem 
bil in sem vesel, da sem po svo
jih močeh prispeval k nastanku 
države Slovenije. Danes so nove 
naloge in novi cilji, vendar samo 
od sebe ni nič podarjeno, zato bo 
potrebno še veliko dela, znanja in 
znoja.
Boste še kdaj kandidirali?
Zaenkrat je še vse odprto.
Imate tudi ideje za nastanek no

vih občin na področju ajdovske 
občine.

Na Gori je okrog 3000 ljudi, iz 
tega bi lahko nastala občina, saj 
bi tako lahko več naredili. En žu
pan in tajnik gotovo ne bi stala 
300 milijonov tolarjev, kolikor

bi lahko dobila takšna občina. 
Ajdovska občina je prevelika, ob
čana z dveh različnih koncev lah
ko niti ne vesta en za drugega.
Vendar pa politika ni bila 

vaša primarna dejavnost - 
ukvarjali ste se s kovaštvom?

Danes sem že pet let upokojen 
po 25 letih v kovaški in kotlarski 
dejavnosti. Sem upokojenec z do
mačo obrtjo in kovaškim muze
jem, ki sva ga z bratom poimeno
vala po našem predniku Mihaelu 
Cussi, ki je v 17. stoletju izdeloval 
oltarje v Lokavcu, Ajdovščini in 
širom Slovenije. Sedaj z bratom 
Ivanom za dušo kleševa iz kamna 
razna korita, možnarje, pa tudi 
nagrobnike.
Je muzej odprt za javnost?
Zaenkrat je še zaseben, potreb

no ga je urediti, nekaj se dogovar
jamo z Goriškim muzejem. Šola v 
Lokavcu organizira tudi priredi

tev Lokavec in čas, ki jo prireja
mo v muzeju. Letos imamo razsta
vo kamnin Staneta Bačarja.

Vaša hiša je v zaselku, ki ga 
najbolj ogroža plaz. Kako je 
živeti v takšnem položaju?

Občutki niso prijetni, čudno mi 
je bilo, da bi šel proč. Vendar pa 
nas je Benko (Igor Benko, vodja 
ajdovskega štaba civilne zaščite) 
miril, da ni tako hudo. Ta plaz se 
ne bi tako usul kot tisti v Logu, 
ampak bi dol zlezel bolj počasi. 
Plaz ima dobre in slabe lastnosti: 
uredili so hudournike in asfal
tirali nekaj ceste, ki je sicer ne 
bi. Slabo pa je to, da nepremič
nine nimajo več take vrednosti. 
Vendar pa mora biti človek vedno 
optimist.
Sami pravite, da imate še ve

liko energije. Katere projekte 
lahko pričakujemo v prihod
nosti?

Najprej bi si rad uredil muzej, bi 
ga bolj promoviral, rad bi uredil 
tudi kak kmečki turizem. Mogoče 
bom v naslednjem mandatu 
šel spet za svetnika. Idej imam 
ogromno, nekaj jih predstavim 
na občinskem forumu, kar boga
to odmevajo.

Majda Dodevska
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www. novanova.si

Petje, vrisk in smeh
Na Osnovni šoli Danila Lokarja Ajdovščina se trudimo, da bi bilo 
bivanje med šolskimi stenami čim bolj prijazno.

^^e mnogo let čakamo, da nam 
^Jbodo zgradili novo šolo, do
gradili manjkajoče prostore ob 
dosedanjih stavbah. Želimo si, da 
nam ne bi bilo treba hoditi v te
lovadnico iz šolske stavbe, ker so 
ure športne vzgoje krajše. Radi bi 
imeli tudi prostornejšo knjižnico

Veliko je treba postoriti, da je 
življenje na šoli lepo!

V četrtek, 17. novembra, smo ob 
podružnični šoli v Lokavcu odpr
li igrišče za najmlajše.

Povezali smo se z lokavško kra
jevno skupnostjo in sedaj imajo 
v Lokavcu otroci vrtiljak, tega je 
kupila krajevna skupnost, gugal
nici, konjička, plezalo in peskov
nik. Večino igral sta izdelala šol
ska hišnika Aleš Bolko in Primož 
Bratina.

Novo otroško igrišče naj bi bilo

po ocenah vredno približno pol
drugi milijon tolarjev.

V pravljici Popravljalnica igrač 
so otroci hoteli dedku plačati za 
popravilo, igrač, a dedek jim je 
odvrnil: »Tega, kar delam jaz, ne 
moreš delati za denar. Lahko pa 
me drugače razveselite.«

Tudi igrala smo postavili, da se 
bodo otroci ob njih razveselili. 
Želimo, da bi se v šoli dobro po
čutili in sprostili.

V četrtek smo poskusili vsi sku
paj. Zbrali smo se na novem igriš
ču.

Vodja podružnice Mara Obed je 
zbrane nagovorila in jih usmerila 
v razmišljanje o svetu brez igre. 
Poudarila je, da se tako, kot se je
senska narava igra z barvami, mo
rajo igrati tudi otroci. Igrati pa se 
otrok ne more sam, pomembno 
je, da se otroci družijo. Pri igri 
se razvedrijo, spočijejo in dobijo 
novih moči za šolsko delo.

Na slovesnosti so učenci odigra
li pravljico o šoli v Lokavcu, ki si 
je želela otrok, zato si je omislila 
igrala. In jih je privabila, pa ne 
samo otroke, celo babica se jim 
je pridružila na vrtiljaku. Tudi za
peli smo in ustvarjali iz naravnih 
materialov.
Trudili smo se vsi: učenci in 

učiteljice: Marta Benko, Anita 
Gaberšček, Zmaga Kos, Vanja 
Likar, Tatjana Lipušček, Mara 
Obed in Petra Terbižan Slejko.

Da je bilo vse tako, kot je treba, 
je učence, učitelje in druge goste 
nagovoril tudi gospod ravnatelj 
Vladimir Bačič.

»Če delaš z ljubeznijo, je zmeraj 
ob tebi dobra čarovnija,« pravi 
dedek, ki popravlja igrače. Enako 
velja za nas: z ljubeznijo in dobro 
voljo lahko napravimo veliko do
brega za vse otroke.

Ksenija Černigoj
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Vetrišče Bojan
Bizjak-
Zakauuskij

TVTekoliko brezvetrja je pripo- 
moglo k temu, da so se na

gnetle megle, megle pritlehnosti 
in neotesane morale... Joj, ta poli
tika. Saj bi jo človek z lahkoto od
mislil, a je tukaj, bode nas in nam 
daje napotke, kako naj živimo. 
Mar je res nujno, da smo kar na
prej v nekakšni prepiravici.

Poslušam in gledam: reforme, 
reforme. In potem se zamislim: 
mar smo res takšni nebogljenci, 
da nas je treba kar naprej refor
mirati, na novo prepričevati, kaj 
je nam storiti, da nam bo bolje. 
In slišati je celo bilo, da naj bi te 
reforme začasno morebiti neko
liko zmanjšale socialno blaginjo, 
da pa bo potem vse idealno, vse 
svetleče, kot lučke v decembru... 
mar nismo to že nekoč poslušali, 
še v mrzlih dneh nekakšnega so
cializma, kjer so delavci dobivali

poceni sindikalne ozimnice in 
so smeli letovati v sindikalnih 
domovih, ki so jih na novo olast
ninili in prodali, dobiček pa... 
najbrš so ga namenili za plačeva
nje strokovnjakov, ki si izmišljajo, 
kako narediti novo reformo. Ja, 
to smo že slišali: potrpite, spošto
vani državljani, potrpite. Veste, 
reforme so nujne, če hočemo biti 
konkurenčni. Jo, ta beseda, kon
kurenčen. Meni je povsem jasno, 
da si danes lahko konkurenčen 
samo, če imaš poceni delovno 
silo, ker je vse drugo že podce
njeno in dostopno po enakih ce
nah. Za nek proizvodni proces so 
tehnologije dokaj izenačene, tudi 
cenovno, vhodni materiali se ob
likujejo na globalni ravni, cena 
energije ima sicer nekatere lokal
ne značilnosti, a so odstopanja za 
resno konkurenco premajhna. 
Menedžment se ukvarja samo s 
tem, kako narediti hiter ekstra- 
sprofit in skočiti v nov posel. In 
potem ostane še delovna sila, ki 
mora biti visoko kvalificirana in 
poceni, predvsem poceni. In tu 
je čarobna formula konkurenčno
sti. Ljudi je treba enostavno prisi
liti, da se bodo poceni prodajali, 
da bo lahko cena izdelka nižja, 
torej konkurenčna. Da bi kar čez 
noč pri nas zrasli softicirani teh
nološki sistemi, ki bi zmogli pro
dajati zgolj dodano vrednost, je 
skrajno utopistično domnevanje. 
Torej nam preostane tisto najbolj 
drstaično: Redukcija socialnih

transferjev, razbremenjevanje 
ekstraprofita in na novo sestavi
ti spisek obdavčitev. Če se v po
slovnem svetu razve, da je nekje 
možno priti na hitro do poceni 
ekstraprofita, se takoj pojavijo 
investitorji, ki bi radi na hitro za
služili. V tranzicijskih državah je 
bilo tovrstnega snubljenja tujega 
kapitala kar veliko, in snubljenje 
je bilo uspešno. Mnogi koncer
ni so se zakoreninili v sredinah, 
kjer je bila kvalificirana in tehno
loško izobražena delovna sila še 
poceni. No, politični ekonomisti 
bi temu rekli biološki del kapita
la. Ta postavka je v končni ceni 
izdelka vsekakor sila pomembna. 
In ves svetovni profitni sistem 
sloni na ceneni delovni sili, ki 
obvladuje sodobne zahtevne teh
nologije, ki hkrati ožijo število 
delovnih mest in so sposobne 
delati poceni solidne izdelke. In 
tukaj nastane nevarna mešanica 
presežkov potencialnih potroš
nikov, ki toliko obubožajo, da niti 
cenenih izdelkov ne morejo več 
kupiti. Pri nas pa se dogajajo poli
tične igrice z nastavljanjem nove
ga menedžmenta, ki je politično 
bolj primeren, kar je seveda ra
zumljivo; če imaš človeka, ki ima 
močne finančne vire v rokah, si 
lahko obetaš financiranje lastne 
politike in s tem krepitev oblastne 
moči. Tako so delali in delajo vsi 
politiki vseh barv. In socialno na
ravnana politika ni zaželena, ker 
odžira denar, ki bi se ga dalo na
ložiti v oblast, v krepitev oblasti, 
v konkurenčnost... Tehnološka 
razvitost naše industrije kar ne
kako lovi korak z evropsko, ven
dar to ni dovolj za konkurenč
nost, nikakor ne. Izdelki, ki jih

mi naredimo, so lahko ceneni 
in kvalitetni, a zanimivi samo 
za ozek krog potrošnikov, ker je 
premalo denarja za promocijo, 
za agresivno trženje. In tukaj se 
bodo stvari slejkoprej še naprej 
lomile. Ko bomo dosegli raven 
cenovne primerljivosti z vso ev
ropsko produkcijo, bo kar nena
doma naša delovna sila predraga 
in realno je pričakovati, da se bo 
morala spremeniti politika plač 
in obdavčevanja, o čemer se re
forma nedvomno ukvarja. Ampak 
tukaj bi se lahko ozrli okrog sebe 
in bi videli, da tudi drugi, tisti v 
tranzicijskih državah, niso spali, 
in so naredili nekaj korakov na
prej, seveda tudi na račun zmanj
ševanja socialnih dajatev, kar je 
v nacionalni ekonomiji nuja, če 
ta hoče vzdržati in vzdrževati 
tudi drago državno upravo in ob
sežno administracijo, ki se je še 
povečala zaradi integracijskih 
procesov. In enotna davčna stop
nja, no, vsak ima svoje mnenje, 
a je poštenost zadnja stvar, ki bi 
zanimala dobičkaželjne kakršne
koli reformatorje. Veste, v fevda
lizmu je bila desetina, pa še tlaka 
in druge oblike zatiranja. No zdaj 
pa imamo davke, od katerih gre 
veliko denarja zgolj za politično 
urejanje javnega življenja. Zaman 
je pričakovati, da bi se povrnile 
zlate sanje, da bodo čisto navadni 
ljudje, torej tisti na obrobju, de
ležni ustrezne pozornosti v novo
dobnih načrtih javnega življenja. 
Če že kdo povzdigne glas in reče: 
gospodje, to ni prav, ga takoj okr
cajo, da misli še po socialistično, 
da ima oprane možgane. Zdi se, 
da bi nas radi poceni prodali! 
Ja, potem bomo bržkone konku

renčni, nedvomno, vsaj tako kot 
Tajci, ki delajo za mizerno plačo, 
pa ne samo oni. Stvari so pač na 
novo postavljene. Zdaj se ve, kdo 
je lastnik proizvodnih kapacitet 
in kdo prodaja svoje sposobnosti. 
In tisti segmenti gospodarstva, 
kjer je solastnica država, niso nič 
drugega kot politični poligon in 
finančni vir politike, ki trenutno 
zajezdi tega konja in si domišlja, 
da je država njena last. In tu se za
čne zgodba o konkurenčnosti, tu. 
Če bi se država umaknila iz vseh 
segmentov nacionalnega gospo
darstva, bi se v nekaj letih sesuli 
nekateri javni servisi, kar je bilo 
že videno v nekaterih razvitih 
državah, kjer so to naredil. To bi 
bila skrajna knsekvenca ultralibe- 
ralizma. Javna blaginja je odvisna 
od zdravega in neskorumpirane- 
ga davčnega sistema, od nepoli
tičnega državnega upravnega 
aparata in od gospodarstva, ki 
ne pokleka pred velekapitalom, 
'ki pride v neko regijo samo po 
hiter zaslužek in pusti za seboj 
prazna naselja delavskih sosesk. 
Vitalni socialni substituti neke 
države so se sposobni kvalitetno 
financirati skozi uravnoteženo 
davčno politiko, vendar je za to 
potrebna politično zakonodajna 
volja naravnana v to smer. Smo 
pač pred dilemo: ali bomo še bla
ga socialna država ali bomo samo 
evropska regija, kjer je še nekaj 
možnosti za določene investicije, 
ki bi prinesle hiter zaslužek- za to 
gre!

Ubogo ljudstvo, moje ljudstvo, 
kolikokrat si bilo že reformirano, 
ampak zdaj me skrbi, res me skr
bi, da ne boš RAZFORMIRANO 

Bojan Bizjak Zakawsky

Naši upokojenci so slavili 
visok jubilej

Marija Krasna
Pri Vidrihovih v Ložah se je leta 1914 rodila hči Marija. Mladost 

je preživela v domači vasi, ljubezen pa je našla pri Lukcovih v 
Budanjah. V zakonu je rodilo šest otrok. Ima dvanajst vnukov in 
štirinajst pravnukov. Živi sama na svojem domu pod skrbno nego 
svojih otrok.

Ida Bizjak
Davnega leta 1907 se je v gorski vasici na Predmeji, po domače 

se jim je reklo pri Polancevih, rodila Ida. Mladost je preživljala 
doma. Mož je bil domačin. Imela sta šest hčera in enega sina. 
Življenje ji ni bilo lahko, ker je po 2. svetovni vojni ostala sama 
in morala skrbeti za številno družino. Še vedno je čila in svežega 
uma. Zimo preživi pri hčeri v Idriji, ko pa skopni sneg, se vrne na 
svoj dom.

Janko Leban
Rodil se je leta 1915 na Tolminskem. Svojo družico je poiskal 

kar v svojem kraju. Zaposlen je bil v jugoslovanski vojski, zato ni 
čudno, da je služboval po raznih krajih Slovenije. Veliko časa je 
preživel v Bohinjski Beli, Ajdovščini in Tolminu. V zakonu sta se 
rodila dva sinova. Z ženo stanujeta v Ajdovščini in v veliko oporo 
jima je sin, ki živi blizu njunega doma.

_§:

Anica Gruden
Rojena je leta 1912 v Kanalskem Lomu. Mož je bil iz Lokovca. 

Svojo skupno življenjsko pot sta nadaljevala v Selu na Vipavskem. 
V zakonu so se jima rodili dve hčeri in sin. Jesen življenja preživlja 
v Lokavcu pri sinu.

KULTURNI DOM 
ifllll NOVA GORICA

25 let

December 2005 
koledar prireditev

Četrtek. 1. december 2005 ob 20.15 
OLIVER DRAGOJEVIČ & skupina 
Dupini
Velika dvorana Kulturnega doma

Petek. 2. december 2005 ob 20.15 
OLIVER DRAGOJEVIČ & skupina 
Dupini
Velika dvorana Kulturnega doma

Sobota. V december 2005 ob 20.15 
OLIVER DRAGOJEVIČ & skupina 
Dupini
Velika dvorana Kulturnega doma

Sreda. 7. december 2005 ob 20.15
3. abonmajski koncert
SIMFONIČNI ORKESTER RTV
SLOVENIJA
Walter Proost, dirigent
Aldo Ciccolini, klavir
Velika dvorana Kulturnega doma

•

Petek. 16. december 2005 ob 20.15 
Festival ‘Jesnski glasbeni tris 
2005’ - Gospel ROBIN BROWN 
& Triumphant Delegation 
Velika dvorana Kulturnega doma

Sreda. 21. december 2005 ob 20.15 
ORKESTER SLOVENSKE VOJSKE 
Velika dvorana Kulturnega doma 
Ogled kulturno-umetniških priredi
tev je lepo praznično darilo!

Vsem obiskovalkam in 
obiskovalcem želimo prijetne 
praznike in srečno novo leto 
2006!

Kolektiv Kulturnega doma 
Nova Gorica

M Gl
NG1

MESTNA GALERDA 
NOVA GORICA

Pixxelpoint 2005 6. Mednarodni festi
val digitalne umetnosti 
9. 12.2005-16.12. 2005 
Otvoritev festivala v petek. 9.12. ob 
20. uri

Otvoritveni party Pixxelpoint 2005
na Mostovni
petek. 9. 12. ob 23. uri

Bogdan Soban: Generiranje slik z upo
rabo dekompozicije (Slovenija) 
predavanje v okviru festivala 
Pixxelpoint 2005 
sobota. 10. 12. ob 17. uri

Martijn Veldhoen, predavanje v 
okviru festivala Pixxelpoint 2005 
(Nizozemska) 
sobota. 10. 12. ob 18.50

Mednarodni simpozij v okviru festiva
la Pixxelpoint 2005 
DAMS, Univerza v Gorici (Italija), pri 
Kinu Vittoria na Travniku 
Sodelujoči: Vuk Čosič (Slovenija), Olga 
Goriunova (Rusija), Valentina Tanni 
(Italija), Melita Zajc (Slovenija) 
Moderator: Igor Španjol 
sreda. 14. 12. od 15. do 19. ure

Zaključek mednarodnega festivala 
Pixxelpoint
Kulturni dom Gorica (Italija)

Georg Holzmann: nogo0.2son:DA, 
Kompozicija za film 
petek. 16. 12. ob 2Q.uri

Nedeljko Pečanac, Asociacijske kipar
ske forme v bronu skulpture 
22. 12.2005-6. 1.2005 
Otvoritev v četrtek. 22. 12. ob 19. uri

Informacije: Kulturni dom Nova Gorica, Bevkov trg 4, 5000 Nova Gorica, 
I 05 335 40 10, E pr@kulturnidom-ng.si, W www.kulturnidom-ng.si
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Večtisočglava množica zadovoljnih pohodnikov Zavod za šport v jeseni

Vertovčev pohod
Hladno nedeljsko jutro je z nebesno modrino nakazovalo, da se bo rodilo v čudovit, sončen dan. 
Pohodnike 5. pohoda po Vertovčevih poteh mraz ni prehudo motil, množice so se k mogočnemu 
hrastu pri Ustjah, kjer je izhodišče poti, zgrinjale od 7.00 pa tja do 10.00 ure. Avtomobili, kombiji, 
avtobusi so zasedli vsa razpoložljiva parkirišča na ajdovskem polju pod Ustjami, marsikateri do
mačin pa se je od doma odpravil peš. Udeležencev ni bilo mogoče sproti preštevati, tudi zato, ker 
so nekateri ubirali bližnjice ali pa si za pot izbrali le del trase pohoda, ocenjujemo pa, da se je 5. 
Pohoda po Vertovčevih poteh udeležilo med 3 in 4 tisoč pohodnikov.

/'"'Vrganizacijo je tudi letos pre- 
V^/ vzelo Planinsko društvo 
Ajdovščina, ki so mu pomagali 
še Turistično društvo Ajdovščina 
ter Krajevne skupnosti Planina, 
Šmarje in Ustje, skozi katere teče 
pot.

Domačini so se izkazali s po
nudbo ob poti, v Šmarjah pa je bil

nekoliko daljši postanek, kjer so 
se pohodniki lahko okrepčali s 
toplo malico, nekateri so se udele
žili maše v cerkvici sv. Marijinega 
imena, velika množica pa je 
spremljala tudi kulturni program 
pri spomeniku Matiji Vertovcu 
na trgu pod cerkvijo. Zbranim 
sta spregovorila župan Občine

Ajdovščina Marjan Poljšak ter 
predsednik Planinskega društva 
Ajdovščina Alojz Vitežnik.

Ob koncu pohoda je pri hrastu 
pod Ustjami potekalo družabno 
srečanje. Pohodniki so imeli mož
nost nakupiti domače pridelke 
in izdelke, ki so jih na stojnicah 
ponujali kmetje iz vseh treh vasi, 
predvsem pa so se zabavali, peli 
in plesali. Mnogi so obljubili, da 
se prihodnje leto zopet srečamo.

V letošnjem letu je iz enkratnega 
dogodka - pohoda - nastala temat
ska pohodna pot, ki je odslej po
hodnikom na voljo skozi vse leto. 
V ta namen je bil izdelan nov logo
tip poti, zloženka z zemljevidom 
z natančnimi napotki o poteku 
poti ter zanimivostmi, ki jih sre
čujemo ob poti; trasa poti je do
bro označena, na izhodišču poti, 
pri hrastu, je velika informacijska 
tabla z vsemi potrebnimi napotki, 
okolica hrasta pa je urejena.

Vabimo vas, da se odpravite Po 
Vertovčevih poteh, na vsa vaša do
datna vprašanja bomo z veseljem 
odgovorili na TIC Ajdovščina, 05/ 
36 59 140. S.H.

Uspešen zaključek sezone
Leto ki se izteka je za nas, ljubitelje starejših jeklenih konjičkov, prineslo lepe rezultate in društvo 
popeljalo pod sam vrh uspešnosti v Zvezi starodobnih vozil Slovenije.

T^Vokaj mlado društvo, ustanov- 
.L/ljeno v začetku leta 2003, hi
tro povečuje članstvo. Starodobni 
avtomobili, ki so sestavni del teh
nične kulturne dediščine, torej 
pridobivajo na ugledu in popular
nosti. Hkrati pa se veliko članov 
društva udeležuje tekmovanj, ki

potekajo po vsej Sloveniji. Z atrak
tivnimi avtomobili in dobrimi re
zultati, ki jih dosegajo, promovira
jo naše kraje širom države.

Zaključna prireditev in podelitev 
priznanj najboljšim iz prvenstve
nih tekmovanj je letos potekala 
v Tehničnem muzeju v Bistri pri

Vrhniki. Tekom leta je po različnih 
slovenskih krajih potekalo osem 
prvenstvenih tekem, ki so jih orga
nizirala različna društva. Udeležba 
na tekmovanjih je bila vedno mno
žična, vzdušje prijetno, tekmova
nja razburljiva. Vseh udeležencev 
na prvenstvenih tekmovanjih je 
bilo 607, gre za člane 13-ih društev 
Zveze SVS, od tega je bilo 5 tovor
nih vozil, 54 prikoličarjev, 174 mo
toristov in 374 avtomobilov.

Ajdovsko društvo se je tekmovanj 
udeleževalo z motornimi kolesi in 
avtomobili. Pohvali se lahko z lepi
mi uspehi, saj je Saško Pregelj do
segel prvo mesto v kategoriji let
nika 1946 do 1960 ter v skupnem 
seštevku vseh točk, Božo Lovišček 
pa se je v kategoriji letnika 1961 
do 1970 povzpel na tretje mesto. 
Društvo ljubiteljev starodobnih 
vozil Vipavska dolina pa je v tem 
tekmovanju med 13- društvi dose
glo 5. mesto, kar je lep uspeh.

Čestitamo!
Božo Lovišček

Spet opravičilo!
V »pismu bralcev« Bogdana Kodele z naslovom Ne strašite pohod

nikov, v 38. številki Latnika, se je piscu zapisalo, da je medveda in 
tudi njegov brlog tam gori na pobočju Gore videl Danilo Polizzi. 
Seveda je »vidca« poimenoval Danilo v skladu z »ajdovsko prakso«, 
ki očeta in sina Polizzija vodi pod istim imenom. Opravičujemo se 
Danilu, ki nas je s posebnim pismom opozoril na napako in doda
jamo, da je »pohodnike strašil« tata Danijel.

Danilu pa čestitke za »pomotoma« ustreljenega medveda, ki ver
jetno ni bil tisti izpod Gore, ta ni bil niti slučajno podoben divjemu 
prašiču!

Hura prosti čas
V jesenskih počitnicah je Zavod za šport Ajdovščina v sodelova
nju z Zavodom za šport Slovenije ter športnimi društvi organi
ziral akcijo Hura prosti čas. Programa, ki je potekal od 2.do5. 
novembra v telovadnicah športnega centra Police, se je udeležilo 
60 otrok iz Ajdovščine in okolice.

času radi ukvarjajo s športom, a 
zato nimajo ustreznega prostora. 
Večina športnih objektov, igrišč 
in telovadnic je zanje namreč ne
dostopnih, ker so med počitnica
mi in prazniki zaprti.

Športni program »Hura, prosti 
čas« je bil tako namenjen otro
kom in mladini, ki so želeli svoj 
prosti čas med počitnicami, pre
živeti na športnih površinah. 
Otroci so ob druženju in zabavi 
spoznavali različne športne vse
bine; košarko, rokomet, mini ae
robiko, mali nogomet, odbojko, 
plezanje ter gimnastiko.

Pri izvedbi programa pa so v 
pomoč priskočili; NK Primorje, 
KK Ajdovščina, OK Prvačina, 
RK Ajdovščina, študenti FŠ ter 
profesorji športne vzgoje.

PS

Na Sv. Pavel
Na naši podružnični šoli v Vrtovinu že tri leta visi zelena EKO za
stava, kar pomeni, da sodelujemo v nacionalnem projektu EKO 
ŠOLA kot način življenja.

^Vučenci se pri EKO krožku ve- kar dolgi koloni pohodnikov smo 
^_jliko pogovarjamo o skrbi za se v dobri uri povzpeli na vrh hri- 
čisto okolje, o ločenem zbiranju ba, kjer je bil v sončnem vremenu 
odpadkov, o varčevanju z električ- čudovit razgled po Vipavski dolini 
no energijo, o zdravem načinu živ- in okoliških gričih ter hribih. Pri 
Ijenja... cerkvici smo se odpočili, g. Stanko

Letos smo se odločili, da gremo Feuče pa je otrokom pripovedoval 
s tem projektom še malo dlje, in pravljico z naslovom Zaklad pri 
sicer organiziramo pohod na Sv. cerkvici Sv. Pavla.
Pavel nad Vrtovinom. Upamo in želimo si, da nam bo

Skupaj s starši, starimi starši, brat- tudi v pomladnem času uspelo 
ci, sestricami... smo se na pohod organizirati takšen pohod, 
odpravili v nedeljo, 13- 11. 2005. V Anita Baša

www.volkswagen.si

Lep in že pri nas - v vaši avtohiši
Novi Passat Variant že 
od 5.317.889 SIT dalje
Novi Passat Variant Volkswagen z zavidljivo 
prostornostjo in popolnim udobjem.

Bogata serijska oprema: klimatska naprava, 
zadnje luči v tehniki LED, voznikov sedež z 
nastavljivo višino, zadnja sedežna klop in 
naslonjalo asimetrično deljiva in zložljiva, 
aktivna sprednja vzglavnika, 6 zračnih blazin,
ESP. ABS, EDS, ASR, električno nastavljivi in 
ogrevani zunanji ogledali, funkcija 
komfortnega zagona motorja press & drive,
603 litre prtljažnega prostora in še mnogo več.

Prepričajte se sami. Ali - še bolje: dogovorite 
se za testno vožnjo.

Passat Variant

Avto Batič
Umik: vsak dan od 8. ure do 17. ure, ob sobotah od 8. ure do 12. ur

Pooblatteni trgovec vodi:

© 4-
PooblaiZeni servber vodi:

© 4- •2T
Slika je simbolna. Skupna poraba: 5,8-8,61/100 km. Emisije C02:157-206 v g/km.

Glavni in odgovorni urednik: Ivan Mermolja - Iče



šport oglasi
Anastazija Novožilova in Miša Cigoj

Svetovna prvaka
• A • Iiz Ajdovščine
Leta 2000 sta mlada športna plesalca Miša Cigoj in Anastazija 
Novožilova v Kievu postala svetovna prvaka v standardnih ple
sih v mladinski konkurenci. Več kot dobra vzpodbuda in seveda 
popotnica za nadaljnje trdo in vztrajno delo. Ki se je obrestovalo! 
Lani sta v Melbournu osvojila svetovni naslov med člani v kombi
naciji petih standardnih in petih latinsko - ameriških plesov. Letos 
sta primat potrdila na svetovnem prvenstvu na Dunaju.

O vetovnega prvenstva na 
»3 Dunaju se je udeležilo 36 pa
rov iz 36. držav. Plesali so v štirih 
krogih, pravzaprav v osmih, saj je 
tekma sestavljena iz petih »stan
dardov« in petih »latinov«. V finalu 
pa najboljši odplešejo »solo« (za
radi boljšega pregleda in pogleda 
strogih sodnikov) po dva plesa iz 
vsake kategorije. Letos sta to bila 
cha-cha-cha in jive ter quick step 
in slow foks.

Miša pravi, da je sama tekma zelo 
naporna. »Konkurenca je bila moč
na, skorajda ista kot lani. Nekateri 
pari so močno napredovali, neka
teri mogoče malce manj. Mogoče 
smo letos pogrešali dva dobra 
para, Ukrajinca in pa Moldavca, ki 
sta lanska evropska prvaka. Malce 
negativno sta presenetila Rusa, ki 
sta bila lani druga, kot bi se neko
liko ulenila. Gotovo pa bosta na

sam vrh štartala prihodnje leto, 
ko bo tekma v Moskvi. Nekoliko 
»prinese« tudi domače plesišče. 
Dobra sta bila tudi Italijana, kjer 
v paru pleše Anastazijina sestra. 
Torej dve sestri v finalu. Zanimivo, 
kaj? Prepričan sem, da bosta prav 
kmalu med zmagovalci«.

Miša in Anastazija se z zmago 
poslavljata od teh svetovnih pr
venstev. »Naj se izkažejo novi in 
mlajši pari. Brez naju bodo goto
vo že v Rusiji nastopali bolj spro
ščeno«, pravi Miša Cigoj.

V nadaljevanju kariere se bosta 
osredotočila na posamezne plese 
v latino in standard konkurenci.

V najkrajšem času ju čaka nastop 
v Varaždinu, sledi Maribor (6. in 7. 
december), kmalu pa že državno 
prvenstvo v standardnih plesih. 
Novim uspehom naproti, srečno!

Ivan Mer molj a

Copyright E.Eliasch/Aut,2005

SALON 
KERAMIKE IN 
KOPALNIŠKE OPREME

AKCIJSKE CENE 
® določenih vrst ploščic

u ” Vse za opremo kopalnic
(kadi, armature masažne kadi, tuš kabine..)

Strokovno svetovanje 
Ugodni plačilni pogoji 

Možnost ureditve kredita 
Urnik:

vsak dan od 9.00 do 18.00 ure, 
sobota od 8.00 do 12.30 ure

Cesta 4a, Ajdovščina 
Tel.: 05/36 44 999 

e-mail: metis.ivica@siol.net

Poleg božično-novoletnih voščilnic in razglednic vas 
na pošti čakajo še zvežčki samolepilnih znamk za 
pošiljanje voščil po Sloveniji in po svetu.

V akciji božično-novoletnih voščilnic in razglednic 
sodelujejo: Gikart, T & Graf, Emma, Grafocarton, 
Sidarta, Pot Ljubljana, Hočevar - Gaspari, Etiketa 
tiskarna, Planinsko društvo Ptuj in UNICEF.

Zanesljivo vsepovsod

POŠTA SLOVENIJE
POŠTA IN FINANCE
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FAMA V AKCIJI od 01.12. 
do 17.12.



center farna vipava 13

CENTER FAMA VAS VABI
MAVBELLINE

N E W Y O R Ks swrs 9amwm w. ****$€ irs suvrnuKr

f

ODDAJAMO 
V NAJEM

i

NOVA KOLEKCIJA 
»SENSI« SPODNJEGA PERILA

POSLOVNE PROSTORE 
233 M2

NEKDANJI SALON POHIŠTVA 
NOVA OPREMA

INFORMACIJE 041 613 594

i

trgovina

mmm

MESNICA

i*
^ m

Ki Mercator
agrooprema

Goriška cesta 13, Vipava tei.: 05 36 44 868

UGORNO V DECEMBRU:
- KRMNA KORUZA (v vrečah)
- PESNI REZANCI i*
- BATERIJSKE VINOGRADNIŠKE ŠKARJE
-NPK 15:15:15 J*

k. i i m , k i . *> ^V"

TEHNIČNI
PREGLEDI
Goriška cesta 13, VIPAVA 

tel.: 36 71 199

- NPK 0: 14:28+MgO+B 1 ^

MOŽNOST PLAČILA Z MERCATOR PIKA KARTICO 
TUDI NA 12 OBROKOV

I (s® ¥M [®@
(o® ») M®



14 / fosili
Avtohiša Ajdovščina
Štrancarjeva 3, 
velo.ajdovscina@siol.net

tel. 05/366 31 77 
www.velo.si

s
Ročke utežne PVC od 1 kg do 6 kg

1 kg 600 SIT 
6 kg 2.390 SIT

Set utežnih ročk CROM 

15 kg 9.100 SIT

NOVO !
Trampolin 9.000 SIT

Kolebnica PVC vrv z ležaji 

1.000 SIT

različne utežne ročke, gumirane plošče, drogovi, fitnes blazine, 
utežni pasovi, fitnes žoge, različne klopi..........

lesnin lesnina NOVA GORICA
ROŽNA DOLINA pon-petek od 9.do 20 ure 

sobota 8. do 14.ure 
KROMBERK pon-petek od 9. do 20.ure 

sobota od 9. do 16.ure

" jj -

kuhinje MARLES GORENJE
brezplačna montaža nad 250.000 SIT

Pospravljamo salon!

Panda
že od

Punto
že od

Stilo JTD | Multipla
že od že od

1.680.000 SIT 1.790.000 SIT 3.350.000 SIT 3.960.000 SIT 
Ostali modeli: Seicento že od 1.305.000,00 SIT,
Albea že od 2.145.000,00 SIT, Idea že od 2.810.000,00 SIT
Enkratna priložnost izključno pri Autocommerce Auto. Zaloge vozil so omejene. Pohitite!
Akcija velja do razprodaje zalog za vse letošnje razstavne modele osebnih vozil FIAT. 
Vse dodatne informacije o vozilih, dobite na navedeni telefonski številki.

AUTOCOMMERCE AUTO d. o. o.
RC KOPER 05/662-63-02, Vojkovo nabrežje 32 
RC NOVA GORICA 05/335-10-87, Industrijska 2
Poraba: 3,7 -11,1 1/100 km. Emisije C02: 114 - 205 g/km.

FIHT

naša naravna 
dediščina - 37
Iskal sem limonit - in 
ga našel, za nameček 
pa še boksit

Vsaj nekateri bralci verjetno 
vedo, da že kar nekaj časa siste
matično raziskujem kaj se je v 
preteklosti dogajalo ob Hublju. 
Predvsem me zanima proizvod
na dejavnost. V vseh zapisih se 
pojavljajo fužine za železo kot ne
sporna prva proizvodnja, ki so ji 
pozneje sledile še mnoge druge. 
Prvi dokumenti so iz leta 1550.

Toliko za uvod. Ko sem začel 
iskati dokumente o fužinarstvu, 
se je, seveda razumljivo, pojavi
lo vprašanje: iz česa so v fužinah 
pridobivali železo? Kje je bila su
rovina? Kaj je bila surovina? Kako 
so jo spravili do fužin? Nekatere 
trditve, da so rudo kopali na 
Gori, ne morejo biti resnične. Na 
pobočju Gore se sicer še danes 
najde kose limonitiziranega ap
nenca, ki je viden kot zarjavele 
lise na sicer sivobelem apnencu, 
toda... Plasti, sicer skromne, so

debele le par milimetrov. Tudi 
če bi bilo tega limonita v apnen
cu več, bi se fužine nedvomno 
ne izplačale. Potem pa sem na
letel na uporabno sled! V knjigi 
Zgodovina železarstva... iz leta 
1909 je avtor Alfonz Miillner, 
med drugim, pisal tudi o »rud
niku železa na gori Napredalo«. 
O tem je nekaj zapisano tudi v 
zbranih spisih Edmunda Čibeja. 
Toda, kje je »gora Napredalo«?

mi je najprej pokazal fotokopijo 
neke študije, iz katere je izhajalo, 
da bi lahko bil nekdanji rudnik 
prav za Korenovo hišo. Doma 
tudi hranijo večji kos železove 
rude - limonita, ki izhaja iz ne
kdanjega »rudnika«. Dejansko 
sta za domačijo, v gozdu, dve 
»luknji«, sedaj zadelani s ska
lami. Zanimivo je, da so tudi v 
Zgodovini... iz leta 1909, omenje
ne neke »izkopane luknje«, lahko

Veliko ljudi sem vprašal: poma
gali so mi gozdarji in domačini 
iz Podkraja, Vodic, Cola, saj naj bi 
bila ta gora nekje med Vodicami 
in Colom. Gore, hiba, vzpetine 
ali česarkoli drugega z imenom 
»Napredalo« pa ni, oziroma doma
čini tega imena ne poznajo, ni ga 
ne na kartah, ne na zemljevidih. 
Nakar sem po čudnem naključju 
prišel do domačije Koren, na se
dlu med Podkrajem in Vodicami. 
Pomagala mi je Danijela Koren, 
ki je tam doma.

Sedanji lastnik domačije Anton,

bi bili prav te. Vzhodno od hiše 
Korenovih, nad Podkrajem, pa 
je kraj, ki mu domačini pravijo 
Na predelu, tako mi je povedal 
gozdar Rudolf. Morda pa je zapi
sovalec v letu 1560 napačno za
pisal ime! Okrog domačije Koren 
smo nabrali kar nekaj koščkov 
limonita, pri čemer sta mi poma
gala vnuk Žan in Jožko Štrancar 
iz Ajdovščine. Avtor razprave je 
akad. Prof. dr. Mario Pleničar, ki 
je sedaj moj mentor pri zbiranju 
fosilov. Celotno razpravo iz leta 
1954 mi je poslal in me usmeril

še na boksit.
Zanimivo je, da iz takratne raz

prave - raziskave izhajajo poda
tki o kemijski sestavi limonita. 
Limonit iz okolice Korenove do
mačije vsebuje kar 78,6% železo
vega oksida, torej gre za zelo bo
gato železovo rudo. To bi lahko 
bil odgovor na vprašanje, od kod 
ruda za fužine ob Hublju. Že dr. 
Pleničar je v svoji raziskavi pred
lagal, da bi vsaj en rov očistili, 
odstranili kamenje in skale ter 
tako prišli do nekdanjega ležišča 
železove rude. Vsekakor bi to bila 
velika zanimivost in spoznanje o 
naravnih bogastvih na našem ob
močju. Razumljivo je, da pri tem 
ne gre za ekonomske vidike, saj 
je veliko vprašanje koliko je še v 
rovu rude, bi pa tako odgrnili še 
eno tančico s skrivnosti naše pre
teklosti.

V razpravi, kjer je opisano naj
dišče limonita pri Korenovih, pa 
so opisana tudi najdišča boksita 
- aluminijeve rude. Ta najdišča je 
v času med obema vojnama raz
iskoval Rizzato, tedanji lastnik se
danje Lipe. Poskusne rove - štol-

he - je kopal v Nadrti in na koncu 
Podkraja - Trševju. Na teh mestih 
se še danes dobijo posamezni 
kosi in koščki boksita. Primerki

so svetlosive, rjave, rdečkaste do 
temnordeče barve, odvisno od 
tega, koliko imajo železovih pri
mesi. Raziskave so tedaj pokaza
le, da je ruda kar bogata, vendar 
je ni v ekonomsko zanimivih 
količinah. Morda je bil vzrok pre
nehanja raziskav še kaj drugega, 
vsekakor pa jih kasneje niso več 
nadaljevali. Zanimivo je, da je 
tudi tukaj ruda kar kakovostna, 
saj vsebuje kar 64% aluminijeve
ga oksida.

Naj omenim še najdišče boksita 
v Železnem klancu na severovz
hodni strani Nanosa. To je boksit, 
vendar ima veliko primesi, pred
vsem železovega oksida, zato 
je pretežno temnordeče barve. 
Zanimivo je, da je boksit v Nadrti 
in Trševju med plastmi iz geolo
ške dobe kreda, v Železnem klan
cu pa iz jure.

Ta odkritja so zame presenetlji
va pa tudi poučna. Do nedavne
ga je veljalo, da sicer imamo na 
našem območju veliko fosilov, 
vendar nimamo mineralov. Pri 
pripravi zadnjih razstav pa smo 
odkrili lepe primerke pirita na 
peščenjaku, kalcita, sadre in se
daj še limonita in boksita. Morda 
pa to še ni vse?!

Pri raziskovanju so mi pomaga
li: MitjaTurk iz Vipave, Janko Žejn
iz Podkraja, Prane Čeč iz Bukovja, 
Jožko Štrancar iz Ajdovščine, dru
žina Ipavec in Čuk iz Podkraja ter 
korenov! »Z vrha«. Z literaturo in 
nasveti so raziskave usmerjali dr. 
Mario Pleničar, dr. JernejPavšič, 
dr. Vasja Mikuž in dr. Jakob 
Lamut. Vsem najlepša hvala!

Na slikah: Oolitni boksit iz 
Trševja

Stanislav Bačar, se nadaljuje
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S koncertom obeležili 30 let delovanja Sajenje na jesen prinese eno leto

Koncert generacij
V nedeljo, 13. novembra, je bilo v ajdovski kinodvorani nadvse slovesno. Mladinski pevski zbor 
Osnovne šole Danila Lokarja Ajdovščina je namreč slavil svojo 30-letnico. Dvorana je bila do za
dnjega kotička napolnjena z bivšimi pevci in ostalimi povabljenimi pa tudi z ljubitelji zborovskega 
petja. Zbor že od vsega začetka vodi zborovodkinja gospa Marinka Šuštar. Da zbor ohranja že 
vseh 30 let tak nivo kvalitete in se uvršča v sam vrh mladinskega zborovskega petja pri nas, ni samo 
po sebi umevno. Mladi pevci svoje glasove pilijo na številnih vajah, tudi izven šolskega časa. Zbor 
posega po najvišjih priznanjih na domačih tekmovanjih in doživlja vedno nove uspehe v tujini, kar 
je velika spodbuda za potencialne nove pevce.

Zborovodkinja si je za zadnji 
del koncerta omislila bolj lahko
tno, zabavno glasbo. Pri tem so 
ji pomagali sedaj že uveljavljeni 
pevci zabavne in narodnozabav
ne glasbe: Polona Furlan, Tina 
Harle, Sebastjan Fabčič. Kot solist 
je nastopil tudi Valentin Krtelj. 
Koncert sta spretno povezovala 
Mateja Česen in Gregor Bratina, 
za klavirsko spremljavo je po
skrbela Lucija Gregorc, za druge 
inštrumente pa:Matevž Červ, ki
tara, Marko Gregorc, didžeridu, 
Ana Mali, flavta, David Bratina, 
trobenta, Mojca Krapež, sakso
fon in David Puc, harmonika. Ob 
vsem tem pa ne sme ostati neo
menjena učenka 9- razreda Hana 
Jerončič, ki je prispevala dve pes
mici, Vabilo in Večer. Koncert 
je sklenila škotska ljudska Slovo 
prijateljev, ki ji je pritegnila vsa 
dvorana.

Mag. Lejla Irgl

TV Ta tokratnem koncertu so 
predstavili 28 skladb, skozi 

katere so vodili poslušalce na vse 
konce sveta: v Francijo, Avstralijo, 
Polinezijo, na maorska in japon
ska tla,...
Zazvenela pa je tudi slovenska 

pesem. Ljudsko Bog je ustvaril je

Ambrož Čopi, skladatelj mlajše 
generacije, preoblekel v večglas
no obleko z naslovom Adam in 
Eva. Skladbo so zboru pomagale 
izvesti Plejade, dekliški zbor pod 
vodstvom Metke Colja, katerega 
predstavnice so povečini izšle iz 
zbora, ki je slavil.

MOST uresničuje napovedi
Nastopi in kulturne prireditve, ki jih pripravlja društvo MOST, so zanimive in dobro obiskane.

T etošnji program dela smo si v 
.L/društvu zastavili tako, da da
jemo poseben poudarek ustvar
jalnim aktivnostim, ki so name
njene nastopom v javnosti. Obisk 
prireditev nam potrjuje, da je naš 
program pravilno zastavljen.

V septembru so člani likovne

delavnice z razstavo popestri
li krajevni praznik v Kamnjah. 
Pripravili so razstavo slik z mo
tivi iz vasi Kamnje. Obe likovni 
delavnici pa se že pripravljata za 
razstavi na Gočah in v Vipavskem 
Križu.

Za kulturni projekt, ki so ga

na Festivalu za tretje življenjsko 
obdobje v Cankarjevem domu v 
Ljubljani izvedli dramska skupi
na ŽAR, plesna skupina AJDA in 
kamnoseška delavnica z razstavo 
svojih izdelkov, smo prejeli po
sebno priznanje in številne po
hvale. ŽAR je s svojo novo pred
stavo Na starem so trgu - igro 
iz Prešernovega časa, navdušil 
ajdovsko občinstvo. Na obeh jav
nih predstavah je bila Dvorana 
prve slovenske vlade polno za
sedena. Velikega odziva je bil 
deležen tudi Plesni večer, ki ga je 
pod pokroviteljstvom Plesne šole 
Rebula pripravila plesna skupina 
AJDA. Večer, ko se je v plesnem 
ritmu vrtelo staro in mlado in ga 
je z izbranim besedilom povezo
vala prof. Ivana Slamič, večer z 
lučkami in prijetnim vzdušjem 
v Dvorani prve slovenske vlade 
nam bo še dolgo ostal v lepem 
spominu.

Dora Furlan

Društvo NORMA 7
BRJE, nekdanja šola do 30. 
januarja 2006 vabi na ogled 
dveh razstav:
Življenska pot Silvana Furlana 
(1953-2005)

Razstava o življenju in delu pre
zgodaj preminulega filmskega 
publicista in kritika, scenari
sta, dramaturga in ustanovitelja 
Slovenske kinoteke, ki je svoje 
zgodnje otroštvo preživel na 
Brjah.

Rastava udeležencev Kolonije 
ustvarjalnih dejavnosti BRJE 
2005

Likovna dela razstavljajo: Rasso 
Causevig, Postojna: Irena Furlan, 
Ajdovščina; Marinka Grohar 
Gatnik, Nova Gorica; Jani Bevc 
- slika u usti, Ljubljana; Vojko 
Gašperut - slika z usti, Koper;

Leban Klavdij, Tolmin; Polona 
Kresal Bizaj, Ljubljana; Zorica 
Razboršek, Anhovo; Boris Šter, 
Tržič; Željko Vertelj - slika z 
usti, Kočevje; Janez Benjamin 
Žnidaršič - slika z usti, Postojna;

Urnik: sobota od 14.00 do 18.00 
ure ali po dogovoru. INFO: Majda 
Birsa 031 468 462

PILONOVA GALERIJA
Petek, 16. december ob 19. uri 
- BOSA - recital proze Majde 
Mencinger, članice Društva 
upokojenih pedagoških delav
cev Slovenije. Sodelujejo: Člani 
dramske skupine Društva anima
torjev NORMA7 in godalni DUO 
ŠKABELJ.
BRJE nekdanja šola
Torek, 28. december ob 17.00 

uri -BREJCI BREJCEM praznič
no druženje s kulturnim pro
gramom društva NORMA7 in 
petjem Mladinsega cerkvenega 
pevskega zbora Brje.

Norec v Drevoredu!
V Glasbenem drevoredu je s koncertom Aleša Hadalina in pro
jektom Norec s pomočjo Marka Boha, klavir, Marka Gregoriča, 
kontrabas in Blaža Grma, bobni, 19. novembra, zraslo drugo 
drevo.

A leš Hadalin ostaja svojevrsten 
zVsamohodec pa čeprav ima za 
seboj že 5 albumov; Gee Baby,. 
Kako lepo je, Norec, Antisong in 
Umetnost hoje, slednji je nastal 
za potrebe svetovno znane ples
no gledališke skupine En Knap, 
katere del je tudi Aleš. Povod za 
nastanek albuma Norec, ki ga je 
Aleš v celoti predstavil v Dvorani 
1. slovenske vlade v Ajdovščini, je 
bila nagrada ( 100 snemalnih ur 
v studiu Radiu Slovenija) za naj
boljšo interpretacijo na 2. festi
valu Slovenski šanson 2003. Aleš 
Hadalin je eden naših najbolj pro- 
minentnih vokalnih interpretov, 
ki raziskuje, raziskuje in na kon
cu najde tisto »ta pravo«, kar je 
potrdila tudi publika, ki je Aleša 
in ekipo nagrajevala z aplavzi in 
želela še. Za »povrhu« smo dobili 
najprej Ježkovo, Kako lepo je in 
na koncu še čisto na suho, ljudsko 
Naš maček z najnovejše zgoščen
ke Antisong, katere bistvena odli
ka je v tem, da je posneta izključ
no z vokali Aleša Hadalina, ki rad 
pravi, »Živim, da diham, diham, 
da pojem, živim, da pojem«.

V soboto, 17. decembra, bomo

v nas Glasbeni drevored zasadili 
tretjo drevo, v goste prihaja skupi
na Katalena, ki se ukvarja z ljudsko 
glasbeno zapuščino slovenskega 
prostora in jo prireja in izvaja na 
sebi lasten način. Temeljna pred
postavka delovanja zasedbe je 
vera v brezčasnost ljudske glasbe, 
ki je po mnenju članov še vedno 
del mladega človeka, ne le kot 
mrtev ostanek, ampak kot vitalno 
izročilo. Cilj Katalene je oživiti to 
vitalno izročilo, mu vdihniti nove 
energije, potegniti ga iz zapra
šene narodove podzavesti in ga 
obelodaniti na čim bolj sproščen 
in neobremenjen način. Del tega 
so zabeležili na dveh zgoščen
kah, leta 2002, (Z)godbe in leta 
2004, Babje leto. Glede na to, da 
ima Katalena za seboj lepo število 
koncertov po Sloveniji in širom 
Evrope, je že čas, da si jih privoš
čimo tudi v Vipavski dolini. Fantje 
in dekle iz skupine Katalena se v 
začetku decembra pripravljajo na 
snemanje nove zgoščenke, ki bo 
izšla v začetku leta 2006, tako da 
lahko namignemo, da bomo na 
ajdovskem koncertu slišali tudi..., 
se vidimo! Ksimeroni

Polne dvorane

Limonade
Petič zapovrstjo bodo mladi ajdovski gledališčniki ponovili izjem
no uspešno predstavo Limonada, avtorja Iztoka Lovriča in režije 
Petra Avbarja. Tako bo imelo ajdovsko občinstvo še zadnjo pri
ložnost, da si igro ogleda v svojem mestu.

TAragi bralec, če si eden izmed 
.L/tistih, ki je Limonado okusil, 
se zagotovo sprašuješ, kako je na
stala. Če pa si predstave še nisi 
ogledal, te zanima, zakaj že pol leta 
cela Ajdovščina ne more pozabiti 
uspešne komedije, ki je že štirikrat 
zapored napolnila dvorano.

Začetek ni bil lahek. Prvo sreča
nje naj bi bilo v prostorih društva 
Jutro. Usoda jim je namenila, da 
so se zaradi neznanega izginotja 
ključev zatekli v prostore Kluba 
ajdovskih študentov in dijakov. Tja 
so se vračali in včasih v nemogo
čih razmerah ustvarjali. Želja po 
uspehu in vztrajnost sta omilila 
težave, s katerimi se je ekipa sprva 
soočala. Da se nekaj pripravlja, se 
je pokazalo mesec pred predvide

no premiero, ko je bilo v produkci
jo vključenih skoraj trideset ljudi, 
od koreografa, glasbenikov, sceno- 
grafista, oblikovalca scene, kostu
mografov in drugih sodelavcev, ki 
so vsak na svoj način prispevali k 
oblikovanju Limonade. Podprli so 
jih tudi: finančno KAŠ in Občina 
Ajdovščina, materialno pa Občina 
Vipava in Tekstina. Sledila je pre
miera v Vipavi in nato ponovitve v 
Ajdovščini. Trenutno se pripravlja
jo na gostovanja. Polni energije na
črtujejo z novim letom nov projekt. 
Zgodba o uspehu jim je ušeč, zato 
si želijo nove. To prvo pa si lahko 
ogledate še zadnjič v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini, v ne
deljo 18. decembra ob 20-ih. Lepo 
vabljeni. pa
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Peto obletnico okronali s koncertom na dvorcu Zemono Moški pevski zbor Janez Svetokriški

Oktet Castru m
Zborovsko petje jim mnogo pomeni, zato je osem pevcev iz ajdovskega zbora Srečko Kosovel, usta
novilo še oktet. Kot sponzor jim je priskočila na pomoč družba Castrum - zato oktet Castrum - iz 
Ajdovščine s svojim direktorjem Milivojem Bratino, ki je tako še danes njihov pokrovitelj, umetniško 
vodenje pa je prevzela zborovodkinja Nadja Bratina. Oktet redno sodeluje na raznih prireditvah v 
občini, udeležuje se revij, dvakrat pa se je tudi preizkusil na regijskem tekmovanju v Postojni.

»Capelli Bianchi«
Zbor deluje že od leta 1980, z vmesnimi krajšimi premori. Največ 
zaslug, seveda poleg zagnanih pevcev, ima prvi pevovodja pater 
Paskal Prša. Za kratek čas je »dirigentsko palico« prevzel pater 
Stane Bešter, na jesen pa zbor poje pod vodstvom »laika« Petra 
Vidriha. Sedaj zbor šteje 24 pevcev.

Tubilejni koncert sta sestavljala
I dva dela, katera je v celoto z be
sedo povezal gospod Edo Pelicon. 
V prvem so predstavili slovensko 
umetno pesem, v drugem, ki ga je 
vpeljal Martinov kozarček rujne- 
ga v krajšem premoru, pa pred
vsem vinske pesmi in priredbe 
narodnih.
Oktet je vokalna skupina, torej 

skupina pevcev, ki morajo bolj kot 
ne vsaj malo obvladati solopevsko 
tehniko, kajti v nasprotnem pri
meru je zahtevnejša literatura

brez izraza, nesproščeno zapeta, 
preveč napeta, razdrobljena, brez 
teže in na trenutke kričava. Zato 
torej pevci v tako majhni skupini 
kot je oktet, ne smejo biti vešči 
samo zborovske tehnike - kvan
titeta marsikaj prikrije - temveč 
morajo znati peti tudi kot solisti, 
kar pa ne pomeni, da so glasovi 
samo vsak sebi lepo oblikovani. 
Morajo se zliti v zvok, ki ga ravno 
zaradi tega sestavu primanjkuje. 
Pomanjkanje tehnike se kaže pri 
petju vokalov, predvsem e-jev in

o-jev, ki sta za slovenski zven be
sed ključnega pomena. Preširoki 
e-ji hitro vodijo v nižanje, ohlapni 
o-ji pa podrejo pravilno napetost 
fraze. Tudi vokali, kot so široki o, 
o in u ter nizki prednji a opleme
nitijo zvok, če jih pevec zapoje 
bolj spredaj in višje (z artikulacij- 
skega vidika, po mestu in načinu 
izgovorjave). Navadno vokalne 
skupine manjšega števila pevcev 
nimajo zborovodje, temveč le 
umetniškega vodjo. Kljub vsemu 
pa fantom (?) ne manjka zagna
nosti, saj jih druži veselje do petja 
in druženja s sopevci - prijatelji. 
Morda bi jim le manjša pomoč v 
obliki strokovnjaka za vokalno 
tehniko pomagala uresničiti tudi 
kak višji cilj.

Koncert je oktet zaključil, na že
ljo vipavskega župana mag. Ivana 
Princesa, s primorsko himno 
Vstala Primorska, kajti, kot je po
vedal, dvorec Zemono čakajo časi 
preizkušnje in bitke, čigav bo. 
Istega mnenja je bil tudi ajdovski 
župan Marjan Poljšak, ki pa je še 
posebej poudaril svoje zadovolj
stvo, da oktet prepeva tudi parti
zanske in borbene pesmi.

mag. Lejla Irgl

TJrve dni novembra se je zbor 
JT odpravil na pot. Pravzaprav 
so ponovili lansko gostovanje v 
Kančevcih na Goričkem, kjer so v 
Domu duhovnosti priredili tridnev
ne intenzivne vaje, saj se je potrebno 
z novim zborovodjem kar najhitreje 
ujeti v kompakten pevski kolektiv. 
Kot se za primorske pevce spodobi, 
so na soboto popoldan s pesmijo 
spontano pospremili poročni obred 
v tamkajšnji cerkvi, zvečer pa kon
certirali v hotelu Ajda v Moravskih 
toplicah. Zelo toplo so bili sprejeti 
tudi s petjem in izborom sakralnih 
skladb pri nedeljskem bogoslužju.

S seboj so pevci peljali tudi soproge 
in se jim tako vsaj skromno oddolžili 
za večere, ki jih preživljajo same, ko

se njihove »močnejše polovice« uba
dajo z notami, intonacijami in novi
mi besedili. Tridnevno druženje je 
bilo uspešno po pevski in družabni 
plati, za kar gre posebna zahvala 
patru Damijanu, bratu kapucinu iz 
Vipavskega križa, ki je poskrbel za 
enkratno vzdušje.

Po koncertu v Moravskih toplicah 
so se od poslušalstva poslovili tako
le: »Nam je bilo v vaši sredini izjem
no lepo. Upamo, da smo popestrili 
današnji večer, obenem pa upamo, 
da ne boste prestrogi sodniki pri 
oceni našega programa, saj verjetno 
veste - pri nas piha močna burja. Ta 
nas je že precej upognila, nekaterim 
pa odnesla tudi lase«. Iskreno in pri
srčno! Ivan Mermolja

Skozi čas prepotovane

»Preproste reči« Bogdana Borčiča
V Pilonovi galeriji v je novembru s svojimi grafikami gostoval grafik in slikar Bogdan Borčič. Grafični opus letošnjega Prešernovega nagrajenca, nastal med letoma 
2003 in 2005, je bil tokrat prvič predstavljen slovenski javnosti. Pilonov prijatelj na Pilonovi domačiji s svojimi deli ne nastopa prvič - v galeriji je bil viden že s svojim 
slikarskim opusom...

TV Taslov, ki ga je dal svojemu no- 
1 > vemu grafičnemu ciklu avtor 
pojasnjuje z besedami: »Poberem 
jih odvržene in zavržene. Najdem 
jih v ateljeju - ostanke razrezanih 
plošč. Ali pa globoko zakopane 
v tisočletni zemlji. Ali jih na trasi 
bivše proge najde moj vnuk Žiga. 
Ali zapazim na bolšjem sejmu na 
plahti razporejen izdelek anonim
nega obrtnika, ki mi vzbudi po
zornost. Včasih jih najdem tudi na 
slikah in grafikah, tihožitij velikih 
mojstrov. Potovale so skozi čas, te 
stvari, in na koncu postale čisto 
navadne PREPROSTE REČI.«

Kot pravi v svojem spremnem 
besedilu kustosinja razstave dr. 
Irene Mislej, nas umetnik »tokrat 
pelje do samega začetka, do odkri
vanja bistva v najdenih stvareh, do

tistega trenutka, ko umetnikovo 
oko zazna v zavrženem predmetu 
lastnost, ki ga dviga v kategorijo 
likovnega dražljaja, ko ga odtisne 
na papir. Uvaja nas v svet prepro
stih, vsakodnevnih motivov, ki pa 
je prav zaradi tega najintimnejši 
in najbolj poveden od vseh, kar si 
jih izmislimo v življenju: svet pre
prostih reči je v naši neposredni 
bližini.«

Cikel grafik (razstavljenih je bilo 
okrog 30 del, predvsem jedkanic, 
akvatint in suhih igel) se je rodil 
»iz veselja do tistih majhnih, pre
prostih reči, ki jih je najprej odkril 
v ostankih grafičnih plošč, ki jih 
lahko še zaokroži in uporabi v svo
jevrstni minimalistični reciklaži. 
Kmalu pa se je obrnil k predme
tom, ki jih najde ob vsakodnevnih

poteh, v ateljeju ali kot razvred
notene kose na bolšjaku. Kdaj pa 
kdaj se celo prelevi v »arheologa« 
in pozabi odreši še komaj prepo
znavne reči, saj je v neposredni 
bližini Borčičevega doma arheo
loško zanimiv teren starorimske
ga naselja Colatio, pri današnjem 
Starem trgu. Barvite in subtilne 
so tiste elegantne oblike, ki vežejo 
Borčičev spomin na Stupico, hu
domušno tople pa »županovi kli
ni«. Sam ugotavlja, da »odtisnjene, 
sedaj lebdijo, osvobojene težnosti, 
kot odmev preteklosti na belini pa
pirja«, in se lahko z njimi igra po 
svoji volji ter s tem doseže pravi 
umetniški vrhunec.«

Grafike, odtisnjene na belo pro
stranost papirja, nas nagovarjajo 
z na videz preprosto potezo, ujeto 
v dovršeno stilizacijo in zategadelj 
z močno upodobno povednostjo. 
Igriva linija in gesta nakazanega 
in povedanega v sebi skriva moj
strsko izpeljano likovno skladbo, 
ki jo dopolnjuje izčiščena in sveža 
sporočilnost. Z zajetjem fizičnih 
predmetov v prozornost pleksi 
kock, pa je Borčič še dodatno izpo
stavil duhovito noto, spremljajočo 
grafično serijo.

Kot boleče nasprotje tej živi inter
pretaciji stvarnosti, ki jo odkrivajo 
grafična dela, pa so bila v manjši 
razstavni dvorani galerije pred
stavljena štiri dela iz cikla Dachau. 
Borčič je od leta 1944 pa do konca 
vojne doživljal grozljivosti takrat
nega nacističnega divjanja. V 60- 
tih in 70tih letih jo je izpovedoval

tako v sliki kot v grafiki, po prvem 
obisku Dachaua leta 2002 pa jo 
je ponovno obudil v slikarskem 
mediju. Tri razstavljene slike vrat 
krematorija in skica za eno le-teh 
so bile izbor iz cikla, ki je bil pr
vič razstavljen v samem koncen
tracijskem taborišču leta 2004 in 
pozneje tudi v Slovenj Gradcu in v 
Ljubljani. Pretresljivo bolečino, ki 
nemo vpije skozi slike, je brez od
večnih besed na odprtju spremlja
la prižgana sveča, delo Svetozarja 
Križaja...

O Borčičevem bogatem in razno
likem opusu sta v zadnjih letih, po
leg številnih razstavnih katalogov, 
izšli dve obsežni monografiji - ena 
posvečena grafikam, druga slikar
stvu, pred izidom pa je še tretja, 
ki bo zaobjela njegove risarske 
stvaritve. Naj spomnimo, da je bil 
Borčič tako kot pokojni ajdovski 
profesor Ivo Kovač študent druge

generacije ljubljanske Akademije 
za likovno umetnost, v letih od 
1969 do 1984 pa je na omenjeni 
ustanovi deloval tudi kot profesor.

Ob razstavi je izšel trojezični 
(slov., angl. in ital.) album mojstro
vih grafik (25 velikih reproduk
cij), ki ga spremlja uvodno bese
dilo dr. Irene Mislej. Oblikovanje 
publikacije in plakata pa je delo 
Ranka Novaka.

Kot zaključna pospremljava iz
tekajoči se razstavi se je v galeriji 
v petek, 25. novembra dogajala 
predstava z naslovom Paket, avto
rjev Petre in Polone Prosen ter 
Bude, ki jo je sestavljalo sedem ig
ranih živalskih zgodbic nizozem
skega pisatelja in pesnika Toona 
Tellegen-a, ki je s svojimi čarob
nimi, humorističnimi in rahlo ab
surdnimi filozofskimi miniatura
mi ustvaril svojevrsten žanr.

Tanja Cigoj, Foto: P. Brecelj

Fotokopirnica

Stane

Quiliano 9A, Vhod s parkirišča ŠRC

Urnik: vsak dan od 7.00 do 10.00 in od 12.00 do 17.oo 
sobota od 8.00 do 12.00 telefon: 040 753 121
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Neža Maurer in Eva Škofič Maurer

Pesnica in klovnesa
Na OS DOBRAVLJE smo 18. oktobra gostili dve umetnici, pesnico in klovneso, mamo in hčer.Srečanje 
je bilo najprej namenjeno učencem razredne stopnje. V športni dvorani so se zbrali učenci in učiteljice 
s petih podružničnih šol. Za uvod v literarni nastop smo pripravili kratek kulturni program. Predstavil 
se je šolski pevski zbor in del dramskega krožka. Zatem je dobila besedo pesnica Neža Maurer.

trokom se je približala s svojo 
poezijo, igračami in toplino. 

Učenci so z zadovoljstvom sprem
ljali njen program in v njem tudi 
aktivno sodelovali. Po nastopu 
Maurerjeve se nam je predstavi
la še njena hči, klovnesa, igralka, 
režiserka in tudi otroška pisate
ljica Eva Škofič Maurer. Radoživ 
klovn, poln akcije in nagajivosti, 
je otroke prevzel. V nastop je pri
tegnil tudi učiteljice, kar je bilo 
otrokom v veliko zadovoljstvo. S

kostumi, plesom in pesmijo je bil 
nastop Eve zelo dobro dopolnilo 
umirjeni Nežini poeziji.

Program smo izvedli še za učen
ce predmetne stopnje. Nastop je 
bil prilagojen starejšim učencem. 
Zato so tudi ti uživali v poeziji 
in klovnovih spretnostih. Neža 
Maurer je učence nagovorila s 
svojo modrostjo in življenjsko iz
kušenostjo. Klovn se je spremenil 
v lepo plesalko in Eva nas je oča
rala s čudovitim plesnim nasto

pom.
Ob zaključku se je našima gost

jama zahvalil gospod ravnatelj 
Anton Žagar, ki je ob tej prilož
nosti čestital Neži Maurer za 75. 
rojstni dan in ji zaželel še veliko 
zdravja ter umetniškega navdiha.

Mogoče tudi zato, ker so bili 
učenci, starejši in mlajši, na obisk 
pesnice ter klovnese pripravljeni 
(saj smo že dva tedna pred nasto
pom spoznavali njeno poezijo) ali 
pa ker je kombinacija generacij in 
različnih zvrsti umetnosti dobra 
motivacija za pozornost učencev, 
je bilo srečanje zelo sproščeno in 
poučno, skratka, lepo!

Današnji mlajši generaciji lah
ko približamo poezijo tudi na 
drugačen način.Verzi, ki bi bili v 
učilnici suhoparni, se lahko use
dejo v srca mladih posredno, pre
ko stika s pesnico, z glasbo, igro 
in besedo. Ker je življenje poezija 
in poezija življenje. Pred učenci 
pa je še skoraj vse življenje. Naj ga 
okušajo tudi preko lepe besede, 
pesmi in glasbe.

Navsezadnje smo učitelji z njimi 
zato, da jih »pripravljamo na živ
ljenje«.

Irma Krečič Slejko

V Lavričevi knjižnici
V Lavričevi knjižnici smo v tednu vseživljenjskega učenja pripravili 
bogat program za vse generacije. Čez cel teden so se lahko upo
rabniki knjižnice seznanjali z iskanjem gradiva po računalniku in 
kako ga potem poiščemo tudi na policah naše knjižnice. Navajanje 
obiskovalcev na samostojno iskanje gradiva je pomembno, saj je 
to lahko predstopnja za vsa nadaljnja vseživljenjska iskanja in 
učenja. To možnost smo ponudili tudi v krajevni knjižnici v Vipavi.

''V a najmlajše smo v četrtek pri- 
^jpravili pravljično uro z igralko 
Natašo Konc Lorenzutti in njeno sli
kanico Lučka. Najmlajši so tako pri
sluhnili nežni zgodbici o rojstvu in 
dojenčkih in se z avtorico pogovarjali 
o nilajših bratcih in sestricah. Potem 
so si še ogledali razstavo ilustracij, ki 
jih je za predstavljeno knjigo in dru
ge otroške zgodbice pripravila Ana 
Zavadlav.

Ob tem smo v knjižnici začeli z 
novo vrsto srečanj in sicer Knjižna 
srečanja ob kavici. Vsak drugi to
rek v mesecu vas ob 9- uri vabimo v 
knjižnico, kjer vam bomo ob spro
ščenem klepetu ob kavici predsta
vili zanimive knjige, ki so po našem 
mnenju vredne, da jih poznate in 
preberete. Na prvem srečanju smo 
spoznali nove knjige o pregovorih in 
najnovejše splošne leksikone in en
ciklopedije. Seznam knjig, ki jih vsak 
mesec priporočamo, je objavljen v 
knjižnici in v knjigarni Grafike Soča v 
Ajdovščini. Novembrska tema so bila 
voščila. V knjižnici sta se tudi srečala 
dva bralna krožka: Žarek iz Logatca 
in naša Čitalnica. Z veseljem smo 
eni drugim predstavili naše domače 
avtorje, mi njim vipavske, oni nam

logaške. Mi njim prozaiste, oni nam 
pa pesnike. Navdušeni smo se do
govorili, da spomladi vrnemo obisk. 
Medtem pa bomo še naprej prebirali 
knjige. Vabljeni, da se pridružite.

Z delom je začel tudi študijski kro
žek: Kako izboljšati kvaliteto živ
ljenja? Udeleženci so se dogovorili, 
da bodo v okviru krožka skušali 
ugotoviti, kaj vse deluje na območju 
zgornje Vipavske doline, kam vse se 
lahko obrnemo po pomoč, v katera 
društva se lahko vključimo. Zelo za
nimiva tema, ki vsekakor vabi, da se 
krožku pridružite. Teden smo zaklju
čili s predstavitvijo knjige pokojnega 
br. Branka Likarja Spregovoril si mi 
na srce. Knjigo so predstavili nje
gov brat Ivan Likar, sobrat p. Andrej 
Šegula in urednik založbe dr. Janez 
Gril. Br. Branko Likar, minorit, je bil 
doma z Gradišča. Bil je laični misijo
nar v Zambiji, zadnja leta gvardijan v 
minoritskem samostanu v Sostrem. 
Večino svojega dela je posvetil delu 
na osebno spremljanih duhovnih 
vajah. Sad njegovega dela je prav 
omenjena knjiga. Že podnaslov Pot 
duhovnega spremljanja pove, da je to 
priročnik v osebni in duhovni rasti.

Zdenka Žigon

Lumpi so se v obdobju od 19- okto
bra do 22. novembra lotili naslednjih 
»podjetij«:

TATVIN: manjšega otroškega na
hrbtnika, v katerem je imela lastnica 
nekaj otroških oblačil, 5000 SIT in 
ključe stanovanjske hiše s stola mize 
v otroški igralnici v Mercator centru 
v Ajdovščini; nafte iz dveh delovnih 
strojev na gradbišču v Rebernicah; 
kolesa Katvasaki, zelene barve, vred
nega okoli 40.000 SIT v Vrhpolju; 
gorskega kolesa znamke Alpina, črne 
barve z rumenimi prednjimi vilicami 
in blažilniki v Vipavi; denarnice iz 
odklenjenega osebnega vozila par
kiranega med Batujami in Črničami 
v bližini jezera Vogršček, v kateri je 
bilo 40.000 SIT in osebni dokumenti; 
GSM aparata znamke SONY Ericsson 
v Mercator centru v Ajdovščini; 4 
vakumsko pakiranih pršutov iz tr
govine Spar v Ajdovščini; več kosov 
delovnih oblek iz zabojnika podjetja 
Primorje na gradbišču v Rebernicah; 
vseh štirih pnevmatik s parkiranega 
osebnega vozila v Lokavcu, lastnik 
je oškodovan za 260.000 SIT; GSM 
aparata znamke Nokia 6310 i v ZD 
v Ajdovščini, občanu iz Budanj; pri 
Svetem duhu nad Vodicami je nezna
nec zmaknil cca. 6 kubičnih metrov 
bukovih drv in lastnika oškodoval za
50.000 SIT; denarnice iz stanovanjske 
hiše na IV. Prekomorski v Ajdovščini, 
do katere je nepridiprav splezal preko 
balkona skozi odprto okno in vstopil 
v spalnico, tam je na nočni omarici iz 
denarnice vzel pet plačilnih kartic in

z njimi na dveh bankomatih dvignil
120.000 SIT; električnega agregata 
znamke Honda iz barake na gradbiš
ču podjetja Primorje na Policah, pod
jetje je oškodovano za 22.000 SIT in 
dveh pokrovov s koles osebnega vozi
la občana iz Ajdovščine, ki je oškodo
van za 14.000 SIT.

VLOMOV: v skladišče gostinske
ga lokala Pod skalco v Vipavi, kjer je 
bila odvzeta pijača, nastalo je za okoli
100.000 SIT materialne škode; v vi
kend v kraju Gozd, iz notranjosti je 
bilo odvzetih več tehničnih predme
tov, trije pari smuči, hrana in pijača v 
vrednosti okoli 1.500.000 SIT; v oseb
no vozilo, občana iz Batuj, parkirano 
ob cesti Otlica - Predmeja, odvzeta je 
bila torbica z bančno knjižico in do
kumenti, lastnik je oškodovan za oko
li 40.000 SIT; v osebno vozilo, občana 
iz Rožne doline, parkirano pri poko
pališču na Otlici, iz moške torbice, ki 
je bila na zadnjem sedežu je bilo od
vzeto 300 evrov in 10.000 SIT; v štiri 
zabojnike GP Kraški zidar na gradbiš
ču v Rebernicah, iz katerih so nepri
dipravi odšli praznih rok; v izložbo 
Kmetijske trgovine na Župančičevi 
ulici v Ajdovščini, storilec si je na po
lici postregel dvema motornima žaga
ma; v parfumerijo ELENA v objektu 
C2 v Ajdovščini iz katere so bili od
vzeti »le«, parfumi višjega cenovnega 
razreda, lastnik je olajšan za okrog 2.
500.000 SIT, storilec pa gotovo dosti 
zalo diši.

CESTNI PROMET: povzročitelj pro
metne nesreče z materialno škodo na 
cesti proti Colu, voznik zelenega vo
zila, je pobegnil; zaradi neprilagojene 
hitrosti je na Colu prometno nesrečo 
povzročila voznica osebnega vozila; 
na cesti Planina - Dolenje je voznik 
zapeljal izven vozišča, pri tem sta 
bili dve osebi lažje poškodovani; na 
Tovarniški cesti v Ajdovščini pri pod
jetju Tekstina je voznico zaradi nepri
merne hitrosti zaneslo na nasprotni 
vozni pas, kjer je trčila v nasproti vo
zeče vozilo; v Tevčah je voznik pri za
vijanju trčil ob kovinski mejnik; zaradi 
izsiljevanja prednosti s strani enega iz

med udeležencev je prišlo do promet
ne nesreče na cesti med Lokavcem in 
Cesto; v Budanjah je zaradi prekratke 
varnostne razdalje voznik osebnega 
vozila trčil v pred seboj vozeče vozilo 
in se pri tem poškodoval; v križišču 
na obvoznici je prišlo do prometne 
nesreče zaradi vožnje voznika v rde
čo luč, dve osebi sta bili hudo telesno 
in dve lažje telesno poškodovani; v 
križišču regionalne ceste z odcepom 
ceste za Velike Žablje, je prometno 
nesrečo povzročil voznik osebnega 
vozila, ki je zavijal levo in pri tem trčil 
v osebno vozilo, ki je zavijalo desno v 
smeri Ajdovščine, oškodovanec se je s 
soudeležencem nezgode dogovoril o 
krivdi, kasneje pa je zaradi bolečin v 
predelu vrata in kolena poiskal pomoč 
v ZD Ajdovščina; izsiljevanje predno
sti je botrovalo prometni nesreči z 
materialno škodo v semaforiziranem 
križišču na obvoznici; v Podkraju ste 
se sočasno zaradi neprimerne hitro
sti, glede na stanje vozišča, ki je bilo 
zaledenelo, zgodili dve prometni ne
sreči v kateri je ene izmed udeleženk 
dobila lahke telesne poškodbe.
JRM: na Bazoviški v Ajdovščini si je 

skupina mladcev dala duška in imela 
javne vaje, ki so se zaradi prijave neko
ga od stanovalcev končale ob prihodu 
policistov; v Babilon baru v Vipavi se 
je eden izmed gostov, ki je pred tem 
razbil steklenico sprl z natakarico, na
kar sta se v spor vmešala še dva izmed 
gostov, vročekrvneže so pomirili po
licisti; krajan s Predmeje je sporočil, 
da ne more spati, ker ga moti hrup, 
ki ga zganjajo pred sosednjo hišo, 
policisti so na kraju ugotovili, da je 
zbrana druščina pred lovsko kočo 
pekla kostanj in se pogovarjala; v sta
novanjskem bloku na Bevkovi ulici v 
Ajdovščini sta se zaradi mačk, ki so 
bile spuščene po skupnih prostorih 
in so last ene izmed njiju, sporekli so
sedi; v Batujah sta se sprli, zmerjali in 
si grozili snaha in tast, dan kasneje pa 
sta se sprla še sin in oče; v Budanjah 
sta se sprla soseda, pri čemer naj bi 
eden grozil drugemu; v prostorih 
Upravne enote v Ajdovščini je JRM kr

šil oskrbovanec Doma starejših obča
nov Ajdovščina; pred stanovanjskim 
blokom na Bevkovi ulici v Ajdovščini 
se je na enega izmed občanov zdrla 
občanka in si prislužila obdolžilni 
predlog;

OGROŽANJE OSEBNE
VARNOSTI:

v Ajdovščini je oče prijavil sina, ki 
mu je z grožnjo podkrepljeno z no
žem, če bo poklical policiste, odvzel 
ključe osebnega vozila in se odpeljal. 
Policisti kršitelja niso izsledili, dva dni 
kasneje jih je ponovno poklical taisti 
občan, da ga sin ponovno izsiljuje in 
mu grozi, da ga bo ubil, če mu ne izro
či ključev osebnega vozila, tokrat so 
policisti kršitelja prijeli in ga privedli 
k preiskovalnemu sodniku, ki je odre
dil pripor; pred trgovino Noč in Dan 
so trije neznanci, ki naj bi bili doma 
z Ribnika, napadli 18 letnika in nje
govega prijatelja, prvemu so pri tem 
»oškrbnili« prednji zob; na Gradišču 
pri Vipavi se je lastniku, ki je svojega 
štirinožnega pasjega prijatelja, pasme 
nemški ovčar peljal na sprehod, le ta 
snel z ovratne verige in napadel obča
na, ki se je poskusil ubraniti z roko in 
pri tem padel vznak in dobil pretres 
možganov.

Ajdovski policisti so obravnavali 
kaznivo dejanje poskusa izsiljevanja, 
ko je kupec osebnega vozila iz Kranja, 
zaradi pri nakupu neodkrite napake, 
po telefonu grozil prodajalcu iz Batuj, 
na Colu je prišlo do delovne nesreče 
v kateri se je težje poškodoval kro
vec iz Zemona pri Vipavi, ki mu je 
zdrsnilo na mokri strehi in je padel 
7 metrov globoko; na hitri cesti Selo 
- Ajdovščina je zagorelo osebno vozi
lo, voznik je na srečo še pravočasno 
opazil dim izpod pokrova motorja in 
je vozilo zaustavil na prvem SOS izogi- 
bališču, požar so pogasili gasilci GRC 
Ajdovščina, nastalo je za 100.000 SIT 
materialne škode; na Goriški cesti 37

v Ajdovščini so pomagali ženski, ki 
se je skrivala za grmom in odvračala 
vsakršno pomoč; na parkirišču pri 
železniški progi pod Brjami je zago
relo parkirano starejše osebno vozilo 
Renault 5, vzrok zaenkrat še neznan; 
na območju Kovka je pri pristanku, 
ker se mu je zaprlo padalo z višine 
okoli 20 metrov padel padalec doma 
iz Sevnice, pri tem si je poškodoval 
nogo in hrbet in bil s helikopterjem 
odpeljan v UKC Ljubljana; pred lo
kalom Bar na Grajšku v Lokavcu so 
pomagali moškemu, ki je obležal po 
pretepu, ko je branil svoje stališče; 
v obrtni coni v Batujah je občan iz
gubil denarnico z dokumenti, katero 
je kasneje našel delavec, lastnik je 
ugotovil, da manjka denar; zagorelo 
je tudi v kuhinji stanovanjske hiše na 
Gradišču pri Vipavi in v Kamjah; iz 
ograjenega pašnika sta se z namenom 
poiskati boljšo pašo po cesti Lokavec 
- Predmeja odpravili dve kravi, kateri 
je za ogrado ponovno pospremil last- 
nik;občanu iz Brij sta jo iz ograjenega 
pašnika popihala dva osla, samec in 
samica; pri podjetju Zidar v Vipavi so 
policisti na podlagi prijave občanke 
našli dve zapuščeni kolesi, moško gor
sko kolo znamke ROG, vijolične bar
ve in žensko kolo, znamke REVIVAL, 
belo zelene barve; obe kolesi hranijo 
na PP Ajdovščina; na Goriški cesti pri 
podjetju Avto Batič je varnostnik pre
senetil in spodil dva nepridiprava, 
ki sta na kolesu prevažala dva koluta 
električnih kablov, neznanca so po
licisti izsledili in nakradeno blago: 
moško kolo znamke SCOTT APAČE, 
črne barve, 21 prestav, št. Okvira 
M80A23834 ter dva koluta - zvitka s 
štiri žilnim električnim kablom dolži
ne 6 in 9 metrov, katero hranijo na PP 
Ajdovščina; v naselju Gozd je nezna
na žival napadla in pomorila 12 koz; 
zaradi pregretja olja v cvrtniku je za
gorelo v kuhinji stanovanjske hiše na 
Idrijski cesti v Ajdovščini, po nestro
kovni oceni je škode za okoli 600.000 
SIT. »Podjetnost« in površnost ne po
znata meja.

Ksimeroni
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Francija »ful« navdušila 
mlade pevke in pevce
V četrtek, 27. oktobra, smo se zvečer, ob 22.00 odpeljali proti Franciji pevke in pevci MPZ OŠ 
Ajdovščina. Ponoči smo prevozili Italijo, v zgodnjih jutranjih urah pa smo prečkali mejo in prispeli 
na cilj. In tukaj se začne naša francoska zgodba.

T Tpetek zjutraj smo si najprej
V ogledali Avignon in njegovo 

okolico. Videli smo nekdanjo pa
peško palačo, ki je služila pape
žem, ko so nekaj časa papeževali 
v Avignonu. Poleg tega je mesto 
poznano tudi po avignonskem 
mostu, ki je nekoč povezoval bre
gova reke Rone. Danes je en breg 
premaknjen, da lahko po reki 
plujejo tudi ladje. Most je zanimiv 
tudi zato, ker je na njem zgrajena 
cerkev. Pod mostom smo zapeli 
pesem, ki govori prav o tem mo- 
stu.V bližini pa smo si ogledali še 
zelo dobro ohranjen rimski akva- 
dukt. Njegova velikost nas je pre
senetila.

Na poti do naše končne postaje 
smo se ustavili še za ogled spo
menika, pravzaprav gre za velika 
kamnita kolesa, ki so razpostav
ljena po celi vzpetini. Na njih so 
razni napisi, ki nam povedo kaj naj 
bi to sploh bilo. Med njimi so tudi 
trije stolpi s katerih je lep pogled 
na morje.

Zvečer smo utrujeni po celo
dnevnih ogledih končno prispeli

do našega cilja: Castelnaudary. 
Tam so naš pričakali naši gostitelji 
in nas lepo sprejeli. Potem smo se 
odpeljali proti svojim francoskim 
domovom.

V soboto zjutraj smo se znova 
srečali in si navdušeno pripovedo
vali o naših francoskih družinah. 
Med pogovorom smo si ogledali 
mesto pod vodstvom ene izmed 
gostiteljic. Pri tem smo se izkazali 
z znanjem angleščine, saj je ogled 
in predstavitev potekala v angleš
čini. Na žalost je Francozi ne znajo 
tako dobro kot mi, tako da nismo 
veliko komunicirali med sabo. 
Zgodilo pa se je veliko s tem po
vezanih smešnih prigod. Ena od 
gostiteljic je povedala naši pevki: 
»Ern cat« Qaz sem mačka). Hotela 
je reči, da ima mačko.

Nato smo imeli sprejem pri župa
nu mesta, kjer smo se predstavili 
tudi z nekaj pesmimi. Po kosilu 
smo imeli vaje v cerkvi, kjer smo 
imeli potem tudi nastop. Nastopal 
je tudi francoski zbor. Po delu sledi 
zabava in tudi za nas so jo priredili 
naši gostitelji.

Zjutraj nismo bili preveč zaspa
ni, saj smo zaradi menjave ure 
spali uro več. Najprej smo si ogle
dali prazen samostan v bližini. 
Primerjali smo ga lahko še z enim 
samostanom, ki pa je za razliko 
od drugega še delujoči. Za lepoto 
ima vsak svoj kriterij, vsi pa smo se 
strinjali, da je v obeh cerkvah naše 
petje odlično zvenelo.

In kar naenkrat je prišel naš za
dnji večer, ki smo ga preživljali pri 
francoskem zboru. Zjutraj je sledi
lo še slovo in že smo, z veliko po
stanki, krenili proti domu.

Najzanimivejše je bilo srednjeve
ško mesto Carcassonne, ki leži na 
vzpetini in ga obdaja več obzidij, 
ki so ga varovala pred napadalci. 
To nalogo so zelo dobro opravila, 
saj je mesto popolnoma ohranjeno. 
Ko se sprehajamo po mestu, lahko 
vidimo obnovljene hiše v srednje
veškem slogu in seveda grad, ki ga 
obdaja še eno obzidje. Danes je v 
mestu zelo malo pravih prebival
cev, več je turistov in trgovcev. Ti 
ponujajo vse mogoče, v vsaki trgo
vini pa najdemo otroške meče: le
sene ali plastične, lahko imajo celo 
zvočne efekte. Od vseh trgovin pa 
je gotovo bila med najbolj priljub
ljena tista, v kateri ponujajo vse 
mogoče piškote in sladkarije.

Po poti nazaj smo se peljali še 
skozi Marseille, Cannes, Nico in vi
deli glavno mesto Monaka Monte 
Carlo. Skozi ta mesta smo se pre
mikali zelo počasi (zaradi goste
ga prometa), tako da smo si lahko 
vse natančno ogledali: najdražje 
hotele, Ažurno obalo in prebival
ce. Najbolj so nas presenetili veli
častni hoteli. Vrnili smo se v torek 
ob 3.00 ponoči. Imeli smo se zelo 
lepo, a smo se vseeno veselili vr
nitve domov.

Irena Čavdek

Astronomska večera

V Budanjah gledali zvezde
9. in 10. novembra smo na podružnični šoli v Budanjah izvedli astronomska večera, ki sta ju vodila učitelja 
Jože Rutar in Erik Černigoj ob pomoči nekaterih učencev astronomskega krožka, ki deluje na OS Vipava.

er so prvi večer nebo pre- 
J^krivali oblaki, nam je gospod 
Rutar spregovoril o gibanju Lune 
in Zemlje ter hitrosti s katero se 
gibata. Predstavil je tudi nekaj

plakatov na temo Lunin in Sončev 
mrk, ki so jih izdelali učenci astro
nomskega krožka. Opredelili smo 
tudi pojme planet, sonce, zvezda 
in luna. Po kratkem teoretičnem

delu smo se preselili na igrišče ob 
šoli, kjer je bilo ponazorjeno gi
banje Lune okoli Zemlje. Učenci 
so sami ugotavljali, v kakšni legi 
je Luna ob mlaju, prvem krajcu, 
polni Luni, drugem krajcu ter ob 
luninem in sončevem mrku.

Drugi večer smo se zbrali 
na nogometnem igrišču nad 
Budanjami. Učenci in njihovi 
starši so opazovali Luno s pro
stimi očmi, z daljnogledi in tele
skopi ter opisali razlike ob opa
zovanju s pripomočki in brez 
njih. S pomočjo zvezdne karte 
smo določili najsvetlejše zvezde 
v ozvezdju Lire, Laboda in Orla. 
To so Vega, Deneb in Altair, ki na 
nebu tvorijo skoraj enakostranič
ni trikotnik.

Obeh večerov se je udeležilo 
presenetljivo veliko število učen
cev in njihov staršev in videti je 
bilo, da so resnično z zanimanjem 
sledili dogajanju.

Andreja Franca

Pomembna in zanimiva najdba

Etruščanska
rovka
V septembru je učitelj Dean Kovšča v telovadnici Osnovne šole 
Dobravlje našel živalco, ki je biologi na Vipavskem še niso sre
čali. Učenci in učitelji so z velikim zanimanjem opazovali majhno, 
napadalno, zelo ješčo in evolucijsko od človeka petnajstkrat sta
rejšo etruščansko rovko (Suncus etruscus). Velja za najmanjšega 
sesalca na planetu.

T Tvarstvo jo je vzel prof. Peter
V Valič, prof. biologije in univ. 

dipl. biolog. To zelo redko vrsto 
rovk je pokazal učencem in jih 
seznanil z zelo zahtevnim živ
ljenjskim slogom najdene živali. 
Za vse, ki jih ta miši podobna ži
valca zanima pa je povedal:

»Etruščanska rovka je do 3 cm 
velik sesalec, ki se prehranjuje 
z žuželkami (kobilicami, murni, 
črički, strigami, deževniki, pajki 
...). Na pogled je podobna miši, 
ustno votlino pa ima tako kot zve
ri, bolje rečeno - žužkojedi (zelo 
ostri zobje, podočniki, za žuželke 
strupena slina ...). Rovkin kožuš
ček je gost, rep porasel, gobček 
pa šilast.

Na Mišjem brdu v Dobravljah 
najdeni sesalec je termofilna vr
sta, kar pomeni, da živi v krajih s 
toplo klimo, t. j. v mediteranskem 
in submediteranskem podnebju. 
Pri nas je pogosta v sečoveljskih 
solinah, doslej pa so po en prime
rek našli le še v Goriških Brdih 
in v sedaj pri nas. Mišje brdo je 
soncu izpostavljen griček v zavet
ju vzpetin v okolici Dobravelj, na 
pobočju katerega je naša šola. Tu 
je tudi manj burje kot v okolici. 
Etruščanska rovka svoje življenj
sko področje brani pred osebki 
svoje vrste.

Kljub temu, da se razmnožuje 
tudi do devetkrat letno in ima do 
8 mladičev - odvisno od ponudbe 
hrane v naravi - je etruščanska 
rovka zelo redka, saj je smrtnost 
podmladka 90 %. K redkosti go
tovo prispeva tudi kratka življenj
ska doba: zobje se izrabijo, žival 
ne more več pleniti, zato dočaka

največ starost leta in pol.«
Opazovalci smo s posebnim ob

čudovanjem gledali predvsem 
hranjenje najdene rovke: v ne
verjetno kratkem času so od veli
ke zelene kobilice ostala le krila. 
Prizor smo lahko videli večkrat, 
saj sesalec zaradi majhne zaloge 
tolšče (le za 2 - 3 ure) je vsaj se
demkrat na dan. Dnevno porabi 
hrano, ki tehta njeno dvo- do tri
kratno maso. Na njenem jedilnem 
listu ni semen in rastlin.

Prof. Valič je povedal še nekaj 
zanimivosti o rovkah in dodal 
uporaben nasvet za ravnanje ob 
srečanju z njimi:

»Rovke so zelo koristne, ker 
uničijo ogromne količine žuželk 
in so pomemben prehranjeval
ni člen za plenilce (sove, kune, 
podlasice). Poleg tega so divji 
mali sesalci (žužkojedi, krti, ne
topirji, rovke ...) lahko vir okužb 
od meningitisa do borelioze in 
stekline, saj so na Zemlji več kot 
60 milijonov let in so v tem času 
postali odporni na omenjene bo
lezni. Človek - evolucijsko mlada 
vrsta (največ 4 milijone let) - pa 
te odpornosti nima, zato se divjih 
sesalcev v naravi ne dotikamo.«

Najdba v telovadnici dobravelj- 
ske šole torej ni samo pomemb
na, ker prinaša nov podatek o raz
širjenosti vrste v državi. Je tudi in 
predvsem zanimiva za vse, ki nas 
zanima živalstvo in rastlinstvo v 
dolini pod Čavnom. Kljub red
kosti najdbe smo rovko po tednu 
dni vrhunske hotelske oskrbe iz
pustili na Mišjem brdu.

Helena Brataševec, Peter Valič

OBMOČNO ZDRUŽENJE 
VETERANOV VOJNE ZA 
SLOVENIJO

AJDOVŠČINA- VIPAVA 
Gregorčičeva 20, 5270 Ajdovščina 
Telefon: 05 368 19 38

Obvešča,
da je pisarna OZVVS na Gregorčičevi 20 odprta
vsako prvo in tretjo sredo v mesecu od 15.00 do 17.00 ure.
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HRANILNICA IN POSOJILNICA VIPAVA D.D.
Poslovalnica Vipava, Glavni trg 15 
Poslovalnica Ajdovščina, 
Tovarniška c. 3 
Telefon: 05/3664 500

Smo edina slovenska hranilnica z več kot 110 letno 
tradicijo. Ta tradicija izkazuje vaše zaupanje in 
pomeni obveznost za prihodnost. Vedno smo bili, smo 
in bomo pripravljeni prisluhniti vašim potrebam

VESELI DECEMBER V HRANILNICI VIPAVA
ZNIŽANA OBRESTNA MERA ZA KREDITE

DO 20. DECEMBRA ŠE UGODNEJE OBRESTNA MERA ŽE OD 6% NAPREJ

PLAČILO POLOŽNIC Z NAJNIŽJO PROVIZIJO
VODENJE POSLOVNIH KNJIG

PREKO H - KONTO

Mobitel
NOVI GSM TCICFONI 

VCUKfl IZBIRA 
TUDI IMCZ NAROČNIN«

DTOmS^I \m

Vam zeli 
vesele praznike 

in srečno novo leto 
2006

in Vam za še lepše 
praznike podaija
bon v vrednosti 10°/o 
kot popust 
pri vašem nakupu 
v mesecu decembru 2005!
ZLATARSTVO RRIN C EISlT T t

-10%
BON SE UPOŠTEVA DO 31. DECEMBRA 20051

NE ZAUPAJTE VSAKOMUR!
Z novo ponudbo Vzajemne najugodneje.

Zaradi spremenjene zakonodaje zavarovancem Vzajemne ni treba skrbeti za preureditev zavarovanja, 
saj bo Vzajemna uredila samodejno prilagoditev vašega zavarovanja novemu zakonu.

m Vzajemna www.v2ajemna^j
Jaz zate, ti zame. J

Ali sem funkcionalno nepismena?

Rplošne ugotovitve so, da smo 
Slovenci zelo slabo pismeni. 

Da smo kar na repu evropske pis
menosti. Da se nam slabo piše. 
Samopodoba, pozitivna, o last
ni pismenosti se mi kar sesipa. 
Prestrašena sem in ne vem, kaj 
storiti. Rada bi prišla do testa, s 
katerim preverjajo pismenost, a 
ne morem. Tako bi morda ugoto
vila, kaj je z menoj. Tako bi morda 
ugotovila, ali sem funkcionalno 
pismena, ali so okrog mene ljud
je, ki ne znajo brati, ker prebra
nega ne razumejo, ugotovila bi, 
ali ljudje znajo zapisati, kar so 
prebrali. Pismenost je, po mo
jem mnenju povezana z branjem, 
razumevanjem prebranega, z 
zmožnostjo govornega in pisne
ga obnavljanja prebranega. Pa ne 
samo z branjem, tudi z govorom, 
razumevanjem govorjenega, tudi 
z gledanjem in razumevanjem vi
denega. Z razumevanjem mnogih 
»jezikov«, s katerimi nam govori 
svet našega, ta hip, ajdovskega

bivanja. Strokovnjaki bi mi sedaj 
lahko oporekali in rekli, da sem 
preveč poenostavila. Zelo se zave
dam, da se preprosto ugotovitev 
da povedati mnogo bolj zaplete
no, celo tako, da bi zvenela skoraj 
prepričljivo znanstveno. Toda po
tem tvegam, da me bo razumelo 
malo ljudi. Vsi, ki me ne bodo, pa 
so v nevarnosti, da jih razglasim 
za funkcionalno nepismene.

Banka. Nove položnice, že pred 
leti. Prvo izpolnjevanje. Prijazno 
dekle za steklom mi je hotelo 
pomagati. Kar rdeča sem, ko se 
spomnim težav. Račun mi je uspe
lo plačati, a domov sem odnesla 
nekaj praznih obrazcev in pridno 
vadila: naučiti sem se morala no
vih besed, ki jih prej ni bilo treba 
znati, in sedaj znam. Toda vsako
krat, ko grem na banko, se bojim, 
da so si izmislili novo položnico. 
Potem bo treba vaditi.

Pošta: pošiljanje paketa v tujino, 
tudi že pred leti, ko je bilo treba 
izpolniti tri obrazce, vse tri ena
ko, saj se je pošti zdelo, da kopirni 
list delo preveč poenostavi. Kako 
napisati, kaj skriti, kaj prikriti, kaj 
odkriti. Duhamorno delo, poeno
stavila sem si ga s treningom in 
mukoma odpravljala svojo nepis
menost. Čemu služijo vse te zgod
bice? Prepričevanju same sebe, 
da se da vse naučiti ali tolaženju 
morebitnih bralcev, da ni težko, 
če hočemo.

Zgodi se, da me ljudje poiščejo, 
ko je treba lektorirati diplomsko 
ali magistrsko nalogo, zbornik, 
doktorsko delo. Spoznala sem, da

lahko lektoriram dela, ki so druž
boslovna. Pa spet ne vsa. Pravniki 
me lahko namučijo, da se sprašu
jem, kaj je bilo meni treba na to 
galejo. Medicinskih razprav sko
raj ne razumem. Poleti mi je biv
ša dijakinja, zdravstvena delavka, 
svetovala, naj v njihovem zborni
ku pregledam le vejice, drugo je 
vse prav. Seveda je bilo, saj so v 
razpravah bila, tako se spodobi, 
latinska poimenovanja. Toda, kam 
naj postavim vejico: pred opera
cijo ali po njej? Če pred, potem 
se lahko zgodi, da bo v zborniku 
pacient mrtev, če po njej, bo mor
da preživel. (Vsi poznamo: Mrtev 
ne, živ! In druga zgodba: Mrtev, 
ne živ!) Kam, torej, vejico, da bo 
prav. Medicinsko sem nepismena. 
Tako je! Najbrž sem nepismena 
tudi agronomsko (smejim se ob 
davni zgodbi o šparonih), raču
nalniško... - Bliže kot smo nara
voslovju, večja je nepismenost.

Ko berem dela drugih, pa vendar 
ugotavljam, kje so močni in kje 
šibki. Povzetki drugih del, znan
stvenih razprav so načeloma zelo 
površni. Bralec ali bralka naloge 
mora razumeti bistvo povzetka. 
Če reč ni dobro napravljena, po
tem tudi ni bila prav razumljena. 
Potem tudi izpeljave, zaključki ne 
morejo biti dobri ali pa jih avtor 
gradi na napačnih ugotovitvah. 
Besedišče: ni vseeno, ali uporabiš 
pravo besedo ali njej glasovno po
dobno. Vzrok in posledica morata 
biti jasna. Je posledica pred vzro
kom? In če imajo težave ljudje tik 
pred diplomo ali celo doktoratom

znanosti, kako jih ne bodo imeli 
vsi drugi? Je nekdo, zelo ljubezniv 
in simpatičen človek, ki me včasih 
prosi, da mu napišem kakšno obi
čajno sporočilo, pismo. Pri svo
jem delu ne piše, bere sicer mno
go, a »peresa ne more vzeti v svojo 
desno roko«. Kaj je z njim? Skoraj 
prepričana sem, da je pisanje po
zabil. Gorje, če bi ga testirali s 
testom funkcionalne pismenosti. 
Na nekem podstrešju sem odkri
la zapiske nekega moškega, ki je 
že zdavnaj odšel iz Ajdovščine, 
menda celo s sveta. Vaje v pisanju. 
V zvezkih so bile obnove del, ki 
jih je prebral, izpisane besede, ki 
jih ni razumel, pisma dekletu. V 
nekem drugem jeziku, ki ga, na 
srečo, razumem. Vem, da je bilo 
branje kukanje v intimni svet dru
gega človeka. Dolgo nisem vede
la, kaj me moti v pismih. Začetki 
so si bili zelo podobni, vedno zelo 
poetični in malokrat povezani z 
zaključki, ki so bili kratki, okorni, 
vendar iskreni. Ugotovila sem, da 
je uporabljal pisemski priročnik. 
Uporabljal ga je zelo spretno, tudi 
nerodni konci so postajali daljši, 
osebnega je bilo v pismih vedno 
več in v zvezkih so bila tudi pis
ma, ki so bila »samo njegova«.Učil 
se je in je znal.
In tu je bistvo: učiti se, da znaš. 

Že med šolanjem. Starši in učitelji 
vemo, da mnogi dijaki ne pišejo 
domačih nalog. Tudi esej se da 
kupiti. Še vedno slišim šelestenje 
bankovcev, ki sem jih, študentka, 
zaslužila s pisanjem seminarskih 
nalog, esejev in celo diplomske

naloge. Kar se je delalo pred več 
desetletji, se dela tudi danes. In če 
kupiš, ne znaš. Če se ne naučiš, ne 
moreš uporabljati, tvoje znanje ni 
v »funkciji«, ostaneš funkcional
no nepismen. In ko pozabljaš, ker 
to se nam dogaja, je treba svoje 
znanje obnavljati, če ga ni bilo, 
ustvarjati. Spomnim se nekega 
projekta slovenskih šolskih ob
lasti: poiskati med starši ljudi, ki 
težje pomagajo svojim otrokom, 
in jih naučiti, kako se to počne. V 
bistvu je šlo za horukarski način 
opismenjevanja ljudi, ki naj bi je
zik svojega okolja slabše obvlada
li. Brez pripomočkov, brez knjig, 
brez sistema, metodike, brez čuta 
za ljudi.

Problem je prav gotovo drugje: 
kako v ljudeh, v nas, prebuditi la
koto in žejo znanja. Kako prebu
diti speče Trnuljčice sposobno
sti, ki v ljudeh so. Kako doseči, da 
bi gradili na znanju in vedenju, 
ki ga ljudje, majhni in veliki, že 
imajo, saj je strašen dolgčas po
slušati stvari, ki jih obvladamo. 
Jadikovanje, da smo funkcional
no nepismeni, je prav gotovo pre
malo. Pismen, navadno in funk
cionalno, ne postaneš čez noč. 
Uvod v zgodbo opismenjevanja 
bi bila že zelo neenotna davčna 
stopnja za knjige in knjigam po
dobne stvari. Jedro zelo natančen 
načrt, kako to početi in zaključek 
- akcija.
In odgovor na vprašanje v na

slovu? Včasih sem, a si pomagam: 
učim se.

Ivana Slamič
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Klub mladega foruma socialnih demokratov

Obuditev...
Kar nekaj let je minilo, da je v Ajdovščini ponovno zaživel klub 
Mladi forum Socialnih demokratov. Smo socialna demokracija 
mladih, ki svoj pogled oblikujemo na vrednotah svobode, soli
darnosti, enakopravnosti, strpnosti do drugačnosti, internaciona-
lizma in pravice do varnosti.

Ti Jladi forum SD je mladinska, 
JLVApolitična in nevladna orga
nizacija. Mladinska, ker združu
je mlade med 15. in 32. letom. 
Politična, ker je podmladek poli
tične stranke in nevladna organi
zacija, ker ni del vladnih struktur 
in deluje samostojno in neodvis
no znotraj civilne družbe.

Ukvarjamo se s široko paleto ak
tivnosti, od tematskih kampanj 
do izobraževanja in usposablja
nja našega članstva. S kampanja
mi se odzivamo na trenutne ak
tualne probleme v Sloveniji in v 
svetu ter predlagamo rešitve za
nje. Aktivni smo na področju člo
vekovih pravic, enakih možnosti, 
študentske politike, varovanja 
okolja, socialne politike..., in še 
in še. Mladi forum SD združuje 
okoli 5000 članic in članov, ki so 
organizirani v lokalne klube po 
vsej Sloveniji. Klubi medsebojno 
sodelujejo znotraj regije.

Na lokalni ravni pa smo si zadali 
nalogo, da obogatimo družabno

življenje mladih. Zdi se nam ne
dopustno, da izobraženi in kre
ativni ljudje odhajajo z našega 
območja in se nikoli ne vrnejo, 
ker ne morejo najti zaposlitve ali 
možnosti za kvalitetno življenje. 
In vendar se nihče ne zgane, da 
bi poskusili kaj narediti v smeri 
spremembe te situacije. Menimo, 
da moramo najprej narediti čim 
več na prepoznavnosti Mladega 
foruma in delovati predvsem 
»politično».

Te zanima več? Piši nam na 
našo e-poštno listo sdajd@email. 
si ali v pisni obliki na naslov MF 
Socialnih demokratov, Goriška 
17, 5270 Ajdovščina. Če pa želite 
govoriti z nami osebno, imamo 
vsak prvi in tretji petek v mese
cu srečanja ob 19.30 v prostorih 
stranke Socialnih demokratov na 
Goriški 17, v stavbi Radia Nova ali 
pa pokličete na telefon 041 377- 
446 Uroš. Z veseljem ti bomo po
magali. Med nami je še prostor.

Uroš Medvedec

Minister na obisku
17. oktobra je Ajdovščino obiskal minister za delo, družino in socialne zadeve Janez Drobnič. 
Poudaril je, da je nujna povezava med Centrom za socialno delo in Zavodom za zaposlovanje, da 
bi tako službe imele boljši pregled nad upravičenci do socialne pomoči. Za začetek naslednjega 
leta je napovedal tudi spremembe pri zaposlovanju invalidov.

Ti/Tinister se je na posvetu se- 
-LVAstal s predstavniki Zavoda za 
zaposlovanje, Centra za socialno 
delo, predstavniki vipavske in aj
dovske občine ter podjetij Fructal, 
Lipa, Mlinotest in Tekstina. 
Predstavniki podjetij so na posve
tu izpostavili predvsem težave z 
odpuščanjem invalidov, ki spadajo 
v zaščiteno kategorijo. Z novim le
tom pa naj bi začel veljati nov način 
zaposlovanja in odpuščanja invali
dov. Veljal bo kvotni sistem,tako 
da bodo morali delodajalci morali 
zaposlovati določen odstotek inva
lidov, sicer bodo plačevali prispev
ke. Tisti, ki pa jih bodo zaposlovali 
več, bodo prejeli neko finančno 
nadomestilo. Novi sistem bo po 
ministrovih besedah Slovenijo pri

bližal drugim evropskim državam, 
delodajalce pa bo spodbujal tudi k 
zaposlovanju invalidov. Invalidska 
podjetja pa bodo kljub temu še 
vedno obstajala, v njih pa bodo 
zaposleni le tisti, ki bodo težko 
prizadeti in na trgu dela ne bodo 
mogli najti zaposlitve.

Minister se je seznanil tudi s sta
njem na regijskem trgu dela. To 
zaenkrat še ni pretirano zaskrblju
joče. Področje ajdovskega Urada 
za delo ima namreč s 6,3 odstotki 
eno najnižjih stopenj brezposelno
sti v Sloveniji (Nova Gorica 7,1%, 
Slovenija 10,1%), vendar pa se je 
v primerjavi z enakim obdobjem 
lani na Zavod za zaposlovanje prija
vilo 11 odstotkov več oseb, kar gre 
pripisati nedavnim odpuščanjem 
v nekaterih ajdovskih podjetjih. 
Istočasno pa se je kar za 30 odstot
kov povečalo povpraševanje po ne
katerih poklicih. Zato je Drobnič 
predlagal, da bi v prihodnjem letu 
v Sloveniji organizirali vsaj dvajset 
delavnic za zelo iskane poklice, 
kot je, denimo, keramičarstvo. 
Prepričan je, da lahko tudi ženske 
opravljajo nekatere poklice, ki so 
značilni za moške, morda celo bo
lje od njih.«Država lahko pomaga

pri odpiranju novih delovnih mest 
na področju samozaposlovanja ter 
v malih in srednjih podjetjih,« je še 
poudaril. Po ministrovih besedah 
se ravno v teh ustvari največ delo
vnih mest.

Načelnica ajdovske upravne eno
te Karmen Ražem pa je ministra 
opozorila, da bi morali številne 
baze podatkov povezati, saj bi le 
tako lahko ugotovili, ali so vsi, ki 
prejemajo kako obliko socialne 
pomoči, do nje dejansko upraviče
ni. Vendar pa največja težava ni v 
samem povezovanju baz, temveč 
v varovanju osebnih podatkov, ki 
socialnim službam otežuje delo. 
Drobnič je odgovoril, da je pove
zanost Zavoda za zaposlovanje in 
Centra za socialno delo še prešib
ka, baze podatkov pa morajo biti 
povezane. V prihodnjem letu bo 
tako poseben poudarek na pre
prečevanju zlorab in podvajanja 
pravic, da bodo do nadomestil 
upravičeni predvsem tisti, ki si 
to zaslužijo. Ostali pa naj bi se po 
ministrovih besedah prednostno 
zaposlili ali udeleževali javnih del, 
povečan pa bo tudi sam nadzor 
upravičencev.

Majda Dodevska

Kaj je »poceni nabiranje političnih točk«?

T Tzadnji številki Latnika smo lah-
V ko prebrali tudi članek župana 

Marjana Poljšaka z naslovom: »Od 
kritične analize do novih proizvo
dov«. V njem z vsemi topovi udari 
po mojem članku: »Gospodarski 
razvoj ali gospodarski polom«, ob
javljen v oktobrski številki Latnika. 
Sprašujem se, ali je moj članek 
sploh prebral. Kje vidi napad nanj? 
Pa saj to ne more biti res!

V članku je župan omenjen, 
drznem si trditi, v pozitivni luči. 
Citiram: »Še posebno so nas ohra
brile spremne besede župana, ki je 
med drugim zapisal:... in nato sle
di krajši citat iz njegove spremne 
besede Strategiji gospodarskega 
razvoja občine 2002-2015. In to je 
vse! Kje vidi, da sem ga želel prika
zati, kot navaja »v čim slabši luči«. 
To seveda ni res! In je ravno obra
tno. Zlasti pa me boli in globoko so 
me prizadele njegove besede gle
de kompresorske postaje. Citiram: 
»Ko so v opoziciji ugotovili, da o 
tem vprašanju koalicija ni eno
tna, so spretno napeljali razpravo 
v smer, da bi predlog spremembe 
stališča o kompresorski postaji

padel. Poskusili so poskrbeti za 
negativne točke župana.... in tako 
naprej«. Midva še kako dobro veva, 
da sva se zjutraj pred sejo po tele
fonu pogovarjala. Midva še kako 
dobro veva, kaj sva se dogovorila! 
In Vi g.župan še kako dobro veste, 
da je bila obljuba izpolnjena! Vi še 
kako dobro veste, da Vas nismo na
padli, da Vas nismo spraševali, kaj 
ste iztržil v pogajanjih! In nenaza
dnje obstaja zapisnik seje Sveta iz 
katerega je nesporno razvidno, da 
se nihče iz svetniške skupine ZZP 
sploh ni vključil v razpravo, še naj
manj pa, da bi kovali kakšno zaroto 
proti Vam. Ker sem Vam to oblju
bil! In prav zato. Zakaj? Zakaj tako, 
ker ni res tako! Res pa je, da smo 
mi na koncu glasovali proti, ven
dar Vam tega, da bomo glasovali 
za, nismo nikoli obljubili. Zapisnik 
pa si seveda vsi skupaj lahko po
gledate na: www.ajdovscina.si in 
si tako ustvarite lastno mnenje o 
trditvah župana.

Drznem si trditi, da je naša svet
niška skupina Zveze za Primorsko- 
ZZP v občinskem svetu izjemno 
aktivna. Poskušamo pač izpolniti 
naše predvolilne obljube in opra
vičiti zaupanje naših volilcev, ki 
so nas na zadnjih lokalnih volit
vah postavili na visoko tretje me
sto, med strankami zastopanimi 
v občinskem svetu. To je velika 
odgovornost! In prav zaradi tega 
dajemo številne pobude in postav
ljamo še več vprašanj. Večkrat so 
seveda tudi neprijetna! Dogajanje 
na sejah Občinskega sveta je pred
stavljeno tudi v tem našem časo
pisu. Monopol nad tem ima seveda 
Sandra Hain, ki je tudi zadolžena, 
da skrbi za »good look« župana v 
javnosti. Verjetno ste tudi sami 
opazili, da so poročila o sejah krat
ka, neverjetno suhoparna, nave
deni so le sprejeti sklepi in seveda

uspehi župana in občinske uprave. 
Nič pa seveda ne bo pisalo o kritič
nih razpravah, nič o pobudah svet
nikov - še zlasti ne opozicijskih in 
seveda nič o kritičnih vprašanjih 
svetnikov. Vse seveda s ciljem, da 
so »sveti svetniki« ne bodi ga treba, 
ki samo ovirajo občinsko upravo 
in župana. Seveda pa danes mono
pola nad mediji ni več in tako te 
pobude, vsaj nekatere, le ugledajo 
luč sveta. Seveda jih je potrebno 
diskreditirati in minimalizirati, 
vse skupaj pa so takoj dobile skup
ni imenovalec »poceni nabiranje 
političnih točk«. Ali res? Ustvarite 
si svoje mnenje. Poglejmo si, kaj 
je bilo predlagano na zadnjih treh 
sejah samo s strani svetniške sku
pine Zveze za Primorsko-ZZP. Na 
septembrski, 28. seji Sveta, smo 
dali pobudo za sklic izredne seje 
in obravnave aktualne gospodar
ske situacije v občini ter iskanju 
rešitev za izhod iz krize. Pobuda je 
bila sprejeta, sledile so številne ak
tivnosti, tudi znameniti sestanek z 
direktorji največjih podjetij v ob
čini za zaprtimi vrati. Nalili smo 
si čistega vina, iluzij ni več. Padli 
smo na realna tla. Kar se tiče re
ševanja problema novih delovnih 
mest, na velika podjetja nimamo 
kaj računati. Dno še ni doseženo! 
Streznitev pa se že kaže v števil
nih ukrepih, ki bodo našle svoje 
mesto v proračunu za naslednje 
leto. Nenazadnje tudi ustanovitev 
»tehnološkega parka«. Ustanovitev 
smo predlagali prav mi ob spre
jemanju proračuna za leto 2003- 
Vendar predlagatelj takrat ni bil 
pravi in predlog je romal v koš. 
Po treh letih je ideja dozorela in 
tudi dobila »pravega« predlagate
lja. Bolje pozno, kot nikoli! Na isti 
seji smo občinsko upravo povpra
šali o marsičem. Zanimalo nas je, 
kakšne rezultate prinaša Odlok

o komunalnem prispevku v ob
čini Ajdovščina glede oprostitve 
plačila komunalnega prispevka 
majhnim in srednjim podjetjem, 
ki so pripravljena investirati v ob
čini. Zanimala nas je tudi realiza
cija proračunskih »podjetniških« 
postavk v prvih devetih mesecih. 
Našega svetnika Kodriča je zani
mala problematika neustreznega 
križišča na Ribniku in dostopa 
do Upravne enote ter problem 
financiranja naše Razvojne agen
cije ROD. Svetnik .Čebokelj pa se 
je spotaknil ob zelo poškodovan 
in nevaren asfalt na odseku ceste 
med Colom in Višnjami ter pred
lagal, da se z opozorilom »pritisne« 
na direkcijo. Kar dovolj aktivnosti 
za eno sejo!

Na naslednji, oktobrski 29.seji 
Sveta, smo vložili pobudo za za
četek razprave glede ustreznosti 
sedanje teritorialne organizirano
sti Občine Ajdovščina. Površen 
izračun namreč pokaže, da bi bila 
skupna proračunska finančna 
sredstva po varianti nove občine 
Col-Črni vrh precej večja. Po va
rianti dveh novih, to je še občine 
Selo-Črniče z ambicijo navezave 
Branika in Dornberga, pa še bi
stveno večja in sicer za več kot 320 
milj.sit. To je finančni vidik. Še bolj 
važen pa je vsekakor upravni, saj 
Ajdovščini grozi ukinitev Upravne 
enote. Z navezavo obeh novih 
in Občin Vipava in Komen, pa bi 
Ajdovščina okrepila svojo pozicijo 
središča regijskega pomena, pove
čala pritok občanov in imela vse
kakor močnejše argumente proti 
ukinitve Upravne enote. Tudi na 
tej seji nas je zanimalo marsikaj. 
Kaj se v resnici dogaja na trasi hi
tre ceste Podnanos-Razdrto in kdaj 
je realen rok dokončanja? Kako se 
prijavljamo na razpise Ministrstva 
za gospodarstvo, ki išče lokacije za

industrijske cone ob pomembnih 
prometnicah? Kaj je z gradnjo av- 
toporta ob obvoznici in kdo je kriv 
za tako počasno realizacijo tega 
projekta?

Na zadnji novembrski, 30.seji 
Sveta, smo tudi vložili pobudo in 
sicer za razpis natečaja za zbira
nje idejnih rešitev preureditve in 
revitalizacije Lavričevega trga v 
Ajdovščini v »mestni trg«. V pravem 
pomenu besede! Ko si v krizi, ko 
doživljaš poraze / gospodarska kri
za v občini, izumiranje mestnega 
jedra/ je potrebno storiti nekaj »za 
dušo«, za dvig morale in samozave
sti. Naredimo to, vrnimo Lavričev 
trg Ajdovcem, vsem občanom 
in še posebno obiskovalcem. Že 
pred sejo pa smo občinski upravi 
pismeno posredovali naše želje in 
predloge »proračunskih postavk« 
za katere želimo, da se najdejo v 
proračunu Občine Ajdovščina za 
leto 2006.

Naše svetniška skupina Zveze za 
Primorsko-ZZP pri svojem delu 
zasleduje dva temeljna cilja: ume
stitev Ajdovščine kot središče 
regijskega pomena in ohranjanje 
Ajdovščine kot tretjega največ
jega gospodarskega središča na 
Primorskem. Če pozorno pre
berete našo aktivnost na zadnjih 
treh sejah Sveta, boste ugotovili 
točno to. Kaj je »poceni nabiranje 
političnih točk«? Ne vem g.župan! 
Se to lahko unovči v Šparu ali v 
Mercatorju? Vem pa nekaj. Ljudi 
ne moreš imeti za norca, ne smeš 
jih podcenjevati! Ljudje so še kako 
pametni in vedno vedo, kako se 
je potrebno odločiti. Vedno ločijo 
zrno od plevela! Ločijo blef in »po
ceni nabiranje političnih točk« od 
prave skrbi za boljši jutri. Mogoče 
pa prav zaradi tega tako številno 
glasujejo za nas. To bo to!

Aleksander Lemut
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pisma bralcev
Zemono - naša dika
'Tpežko bi pozabili, še manj pa od- 
X pustili prodajo dvorca Zemono 

tujemu kupcu, kakor so o prodaji 
tega bisera poročale prve vesti 
(Rus, Italijan). Že odločitev LIPE 
iz Ajdovščine o sami prodaji tega 
bisera Vipavske doline nas je pre
bivalce, ki tu živimo od rojstva, 
močno šokirala. Osebno tudi ne 
verjameva, da bo ta prodaja rešila 
LIPO. LIPA je v kratkem času zame
njala kar nekaj direktorjev in pod 
vsakim je bilo slabše. Kaj si o tej 
prodaji mislijo tisti njeni nekdanji 
delavci, ki smo si zaradi njegove 
obnove stiskali v sedemdesetih pa
sove in imamo zato sedaj tudi nižje 
pokojnine, si lahko samo mislimo. 
V glavnem so že vsi v pokoju in

gava zložena drva za prodajo pred 
zimo. Zemono je stavba z vsebino 
in bogato zgodovino sredi krasne 
narave. Tu je sožitje kulture duha 
in lepote narave tako izjemno, da 
ni človeka, ki bi ga vse to pustilo 
hladnega. Zemono je kulturni, po
slovni in politični center Severne 
Primorske in je del slovenske kul
turne dediščine, zato je po zakonu 
o naravni in kulturni dediščini za
ščiten objekt.

Časa za ustanovitev konzorcija je 
samo 30 dni, zato je treba zavihati 
rokave.

Občini Vipava, z županom mag. 
Ivanom Princesom na čelu, lahko 
samo želimo, da se bodo naše go
spodarstvo, kultura in politika od

na propad ali rast LIPE ne morejo 
več vplivati. Tudi za sedanje zapo
slene v LIPI ni rožnato. Pred njimi 
je velik vprašaj. Pa pustimo to pri
stojnim.

Dvorec je naprodaj, kar se ne godi 
vsak dan. Škoda, da je ta kulturna 
stavba s prelepo okolico postala 
navadno tržno blago. Bali smo se, 
da tu ne bomo več mogli uživati ob 
dobrih kulturnih prireditvah, vseh 
vrst petja in glasbe, naših in tujih 
ustvarjalcev, da dvorec ne bo več 
sprejemal mladih in zaljubljenih 
parov naše doline in vse Slovenije 
na poročne obrede, da tu ne bo več 
odlične hrane in vipavskih vin. Vse 
to bi se lahko zgodilo, če bi v njem 
zagospodaril tuj lastnik. Zato nas 
je sedanja vest, da je Občina Vipava 
uveljavila prednostno pravico na
kupa, razveselila in je to njena 
modra odločitev, na katero smo po 
tihem tudi upali.

Dvorec Zemono je danes vse kaj 
drugega kot senik JLA, ali bogve či-

zvali na njegovo modro odločitev o 
nakupu Zemona in ga tudi finanč
no podprli. Samo to je garancija, da 
bo Zemono še naprej naš kulturni, 
poslovni in politični center najviš
je ravni. V njem sta med drugim 
gostovala kluba Rotary in Lions, 
zavarovalnice, kulturne skupnosti, 
revija Primorska poje, domači in 
tuji pianisti, otroška revija Naša po
mlad, slikarske razstave. V njem so 
se opravili svečani podpisi velikih 
poslovnih dogovorov in še in še 
dobrih in potrebnih stvari. Sedaj 
pa sledi vprašanje vsem izvajalcem 
in koristnikom teh dobrin: »Se mar 
lahko vsem tem dejavnostim za
radi »par zlatnikov« odpovemo?«. 
Stopimo skupaj in podajmo si roke 
ter pomagajmo županu Vipave do 
nakupa prekrasnega duhovnega in 
kulturnega centa Vipavske doline, 
KI JE IN KI MORA OSTATI NAŠA 
DIKA.

Magda in Marjan Rodman, 
VIPVA

Sporne odločitve svetnikov
TVJekateri občani zadnje čase 
J.\| zaskrbljeno sledimo »veli
kim« premikom v ajdovski obči
ni. Gre za idejo o izgradnji logi
stičnega centra po sistemu »vse 
na enem mestu«. Zgrajen naj bi 
bil na jugozahodnem delu leta
lišča (Nemškarca). Sestavljali naj 
bi ga logistični center Slovenske 
vojske za letalsko enoto, regijsko 
skladišče civilne zaščite, gasilsko 
reševalni center, policijska po
staja, heliodromska baza in pros
tori prostovoljnega gasilskega 
društva.

Ta lokacija je po mojem mne
nju najbolj neprimeren kraj v 
Ajdovščini. Leži na jugozahod
nem delu letališča, kjer so ob 
burji in snegu največji zameti, ki 
se bodo ob morebitni pozidavi 
preselili na dvorišče policijske 
postaje in gasilcev ter heliodro- 
ma. Torej tudi sneg in veter na 
enem mestu.

Izjave Iva Boscarola, da tam ve
ter piha samo še s šestdeset pro- 
centno hitrostjo, so nestrokovne 
ali pa zavajajoče. Kot zmajar in 
poznavalec letalske problemati
ke vem, da se štirideset odstot
kov burje (od recimo 150 km/h) 
ne vdre v tla, ampak piha vrtin
často navzgor. To je presneto 
problematično predvsem za he
likopterje. O tem sem se osebno 
pozanimal pri pilotih helikopter
jev. Sicer pa smo pri Boscarolu že 
vajeni takšnih »strokovnih« ino- 
vatorskih idej. Med njimi so reci
mo samski davek ali plinska po
staja nekje na Hrušici, kar je čisti 
strokovni in tehnični nesmisel.

Ali moramo občani res slepo in 
brez pameti sprejemati ter molče 
prebavljati, kar nam nekdo servi
ra? Ali ne bi povprašali za mnenje 
o pomembnih stvareh ljudi, ki so 
takorekoč zgradili Ajdovščino in 
ne klatijo neumnosti po časopi
sih, radiu in televiziji skoraj vsak 
dan, ampak predvsem marljivo 
delajo in širijo svoja podjetja?

Tudi izjava Igorja Česnika (di
rektorja Gasilsko reševalnega

centra, op. ur.), da bi nov center 
imel na voljo hitrejše vključe
vanje v promet, je nesmiselna. 
Kdo pa ve, kje bo počilo ali za
gorelo? Gasilci največkrat posre

letališča, sčasoma pa podaljša
nje in izgradnja betonske piste. 
Velikost letališča je primerljiva s 
portoroškim, kjer lahko pristaja
jo tudi hrupna turbopropelerska

dujejo pri prometnih nesrečah. 
Vključitev na obvoznico pri avto
cesti je zdaj več kot zadovoljiva. 
Najboljša lokacija za gasilski dom 
bi bila na prodani parceli podrte
ga kulturnega doma. Vendar je že 
prepozno!?

Ogromen letalski kompleks, ve
lik približno štirideset hektarov, 
je last slovenske vojske. Zato tudi 
noben poseg brez njene privolit
ve in ineresa ni mogoč. Mislim, 
da je bitka za center na letališču 
le bitka za privatne interese, ki 
so že ali se še bodo uresničili na 
letališkem kompleksu. Aeroklub, 
ki sedaj upravlja z letališčem, naj
brž ni problem, kajti vsako leto 
zaključi s pozitivni ničlo. Kaj lah
ko ga je vreči v stečaj - le spon
zorstvo občine se odtegne. Kar 
mislim si, da bo, ko bodo določe
ne pozicije že zasedene, nekdo 
dobil idejo za izgradnjo igralni
ce kar na letališču. Od kod sicer 
ideja za mednarodno letališče v 
Ajdovščini?

To namreč že v prvi fazi pome
ni ukinjanje padalske in modelar
ske aktivnosti v širšem območju

letala z do dvajset potniki. Tega 
v turistični sezoni na dan obišče 
do 200 manjših letal. Trušč teh 
letal je izreden, še posebno bi bil 
v Vipavski Kotlini. Da sploh ne 
omenim letenja nad mestom na 
kritični višini (npr. šolskim cen
trom) v fazi pristajanja in vzleta
nja. Kaj pa pokopališče? Že sedaj 
je skoraj premajhno, da ne go
vorimo o parkiranju že ob malo 
večjih pogrebih. In ali bomo go
vore ob slovesu naših najdražjih 
res prekinjali zaradi hrupa reak
cijskih motorjev?
Ajdovščina je majhno mesto in 

ima odlično povezavo s svetom 
(avtocesta, železnica). Tudi neki 
izmišljeni centri za posredova
nje nimajo nikakršne racionalne, 
strokovno utemeljene podlage.

Zato se bomo skupina občanov, 
ki še razmišljamo racionalno ter 
v dobrobit vseh meščanov (in 
tudi nimamo privatnih inter
esov), poslužili vseh zakonskih 
možnosti za preprečitev takšnih 
mahinacij, ki so v škodo vseh pre
bivalcev.

Marijan Božič, Žapuže

POC v Franciji
V tednu od 27.9. do 2.10. so predstavnice Društva POC v Franciji v 
okviru Festivala Visages Francophones- Visages de la Slovenie pred
stavljale Slovenijo in zgornjo Vipavsko dolino. Organizator jih je 
povabil, da v okviru kulturne predstavitve Slovenije prikažejo svoje 
delo, ki je povezano z izdelovanjem spominkov z območja zgornje 
Vipavske doline in načinom oblikovanja keramike v raku tehniki.

Q seboj so vzele posebej v ta na- 
k3men pripravljene spominke iz 
keramike, ki z uporabo detajlov 
iz naše kulturne dediščine pred
stavljajo zgornjo Vipavsko dolino 
in Slovenijo. Pripravile pa so tudi 
zgibanko v francoščini, tako da so 
lahko obiskovalcem prikazale svo
jo dejavnost v njihovem jeziku.

Prireditelji Festivala Visages 
Francophones, ki povabi vsako leto 
v Cahors državo, ki je bila v zgodo
vini nekoč povezana s Francijo, 
so po treh letih, ko so spoznali 
Libanon, Vietnam in Mali, povabili 
Slovenijo. Francozom so želeli pred
staviti nekakšno kulturno razgled
nico sodobne Slovenije. Povabili 
so glasbenike, likovne ustvarjalce 
- slikarje, kiparje, fotografe, gle
dališke ustvarjalce za mladino in 
odrasle, baletnike, pisatelje, znane 
DJ-je, filmske ustvarjalce, značilne 
domače obrti, niti na kulinariko 
niso pozabili. Cahors je za en teden 
postal Slovenija v malem, saj jo je

z različnimi dejavnostmi predstav
ljalo kar 150 Slovencev.

Ko je v nedeljo, 25. septembra 
zvečer, dvonadstropni avtobus od
peljal iz ljubljanskega Dolgega mo
stu proti Franciji, se je vanj natlači
lo skoraj sto nastopajočih ne samo 
z vso prtljago ampak tudi s kostu
mi, z vsemi glasbenimi rekviziti, ki 
jih sodobni ansambli potrebujejo 
in še kaj od domačih obrti bi se 
našlo. Radovedno, pa kar malce ne
zaupljivo in zaskrbljujoče sem gle
dala to množico obrazov mladih, 
od katerih jih je bilo skoraj tričetrt 
pol mlajših. Le kakšna predstavitev 
Slovenije bo to?

Pa me je potolažil nagovor na ot
voritvi festivala, ko je Magdalena 
Tovornik, predstavnica slovenske 
ambasade v Franciji, povedala, da 
jo veseli, da se predstavlja mlada, 
drugačna Slovenija, brez solznodo- 
linskosti in šentflorjanstva.

In se je začelo. Ribničana, čip
karici, izdelovalec velikonočnih

jajc, svečarji in medičarji, lončar, 
izdelovalca poslikanih panjskih 
končnic, izdelovalka okraskov iz 
suhega cvetja, keramičar in naše 
Društvo POC, smo postavili stoj
nice in pripravili delavnice, kjer 
smo od srede do nedelje čez cel 
dan obiskovalcem prikazovali vsak 
svojo dejavnost, lahko pa so tudi z 
nami ustvarjali. Občutki, ko je za
nimanje obiskovalcev premagalo 
nerodne jezikovne ovire, ko so na 
pomoč prišle tudi besede iz drugih 
jezikov ali pa kar univerzalni jezik 
rok, so nepopisni in za vedno vtis
njeni v spomin.

Na petih različnih razstaviščih so 
svoja dela predstavili likovni ustvar
jalci. Iz Ajdovščine sta svoje grafike 
poslala tudi David Ličen in Polona 
Kunaver Ličen. Od Primorcev pa 
še Alfred de Locatelli, Etko Tutta, 
Vanja Mervič in Klavdij Tutta.

Eden prijateljev festivala je za cel 
teden posodil svojo veliko garažo, 
ki so jo preuredili v videoprojek- 
cijski center, kjer sta bila med raz
ličnimi filmi na ogled tudi izredno 
zanimiva dokumentarna filma z 
naše zahodne meje in o gradnji 
Nove Gorice Nadje Velušček in 
Anje Medved Moja meja in Mesto 
na travniku. Veliko odzivnost pa je 
dosegel tudi film Jana Cvitkoviča 
Kruh in mleko.

Pozno popoldan so začele 
svoj nastop glasbene skupi

ne: Čompe, Katalena, Olivija,
Moveknowledgement, Frik brot- 
hers, Fake Orchestra in še katera bi 
se našla, ki so čez dan priložnostno 
igrale tudi na mestnih ulicah.

Prav tako so pozno popoldne in 
zvečer začela svoje predstave gle
dališča Fičo Balet, Gledališče Glej, 
Duo Salto alto z Nokok, Magično 
gledališče Serpentes, Lalanit za 
najmlajše, po mestu pa se je pre
stavljala “Šlata ladjiča” in združeva
la igralstvo in bifejsko - gostinsko 
dejavnost.

V okviru literarnega omizja sta 
svoje delo predstavila Boris A. 
Novak in (žal danes že pokojni) 
Dane Zajc. V knjigarnah so na 
vidnem mestu in v izložbah po
nujali prevode slovenske literatu
re. V okviru koncertne dejavnosti 
pa sta nastopila violinist Volodja 
Balzalorsky in pianist Hinko Haas, 
zadnji večer pa Vlado Kreslin.

Za zaokrožitev je poskrbela še ku
linarična ponudba. Svojo kuhinjo 
je na Cahorskem trgu predstavila 
gostilna Ruj z Dola pri Repentabru, 
vina pa briški vinar Aleksij Klinec. 
To je bil tudi teden slovenske ku
hinje, saj so razne restavracije po
nujale slovenske jedi, pekarne pa 
slovenski kruh.

Festival je imel enotno grafično 
podobo, ki jo je pripravil slovenski 
oblikovalec. V tej podobi je Cahors 
živel cel teden. Uporabili so jo ne

samo za plakate, vstopnice in vse, 
kar je bilo tiskanega, pač pa celo 
za pogrinjke v restavracijah. Izdali 
so kar trideset strani obsežno bro
šuro, v kateri so predstavili vse 
nastopajoče in nekaj osnovnih po
datkov o Sloveniji: zemljevid z geo
grafskimi značilnostmi, zgodovin
ski razvoj, predstavitev značilnosti 
slovenske kuhinje in vin, domačih 
obrti, izdali pa so tudi na štirih stra
neh priročni slovarček, nekakšen 
slovenski popotnik za Francoze. 
Vsak dan je izšel festivalski bilten 
z utrinki dogajanj prejšnjega dne 
in napovednikom. Za slavnostno 
večerjo so dvorano za okrog 400 
gostov slavnostno okrasili v naši 
in njihovi barvi: rdeči, beli, modri. 
Poskrbeli so za prevajalce, ki so 
govorili več jezikov, tako da so si 
tisti, ki niso bili vešči francoščine, 
lahko pomagali tako z angleščino, 
italijanščino ali nemščino. Vsi ti 
prevajalci so čez cel dan krožili 
po vseh prizoriščih. Vso pomoč v 
zvezi s potekom festivala ponujajo 
prijatelji društva prostovoljno in 
brezplačno. Za strežbo in pomoč 
pa so imeli tudi brezposelne ljudi 
iz programa javnih del.

Presenečenim Francozom smo 
predstavili povsem drugačno 
Slovenijo, kot so je bili vajeni. 
Predstavljali so jo mladi, njihov čas 
šele prihaja.

Zdenka Žigon



koledar
USTVARJALNIH DEJAVNOSTI BRJE 2005 
Urnik: sobota od 14.00 do 18.00 ure ali po naj
avi pri g. Majdi Birsa 031-468-462.
Torek, 27. december ob 17.00 - BREJCI 
BREJCEM, praznično druženje s kulturnim 
programom Društva Norma 7 in petjem 
Mladinskega cerkvenega zbora Brje. Vabi vas 
Krajevna skupnost Brje. Info: 05/36 47 507 
GABERJE
Nedelja 18. decembra ob 16.00 - odprtje pro
dajne razstave starega pohištva v Martinovi 
dvorani. Razstava bo odprta do 4. januarja 
2006, vsak dan od 14. do 18. ure. 
info.: 041 216 665

PRIREDITVE
CELOVEČERNI KONCERT MePZ 
PRIMORJE
Sobota, 3. december ob 19.00, Dvorana prve 
slovenske vlade
Priznani domači zbor pod vodstvom Mateja 
Petejana je v goste povabil še portoroški 
MEŠANI PEVSKI ZBOR, pod vodstvom Oskarja 
Trebča. Vstopnine ni! Dobrodošli!
DAN ODPRTIH VRAT DIJAŠKEGA DOMA 
SŠ VENO PILON
Torek, 6. december med 14.00 in 18.00 uro bo 
v prostorih Dijaškega doma Srednje šole Veno 
Pilon potekala prodajna razstava Unicefovih 
punčk iz cunj, ki so jih sešile dijakinje Unicefove
ga šiviljskega krožka; pripravljen bo tudi kotiček 
za najmlajše.
Ob 17.00 - kulturno zabavni program
DAN INVALIDOV
Petek, 9. december ob 14.00, Dvorana prve 
slovenske vlade - proslava ob dnevu invalidov 
in odprtje novih prostorov Društva invalidov 
Ajdovščina - Vipava.
SREČANJE KRVODAJALCEV 
Petek, 9. december ob 18.00, Dvorana prve 
slovenske vlade - proslava, namenjena krvo
dajalcem, na kateri bodo jubilantom podeljena 
priznanja 
OBUTI MAČEK
Sobota, 10. december ob 10.00, Dvorana prve 
slovenske vlade
Predstava v izvedbi Mini teatra iz Ljubljane za
Ostržkov abonma in izven
Info: ZKD Ajdovščina 05/364 30 72
GLASBENI ABONMA ZKD
Četrtek, 15. december ob 20.00, Dvorec
Zemono - Andreja Kosmač - klavir, Matjaž
Robavs - bariton. Vstopnice tudi za izven!
Info: ZKD Ajdovščina 05/364 30 72 
GLASBENI DREVORED 
Sobota, 17. december ob 20.30 - koncert etno- 
rock skupine KATALENA 
Katalena se ukvarja z ljudsko glasbeno zapuš
čino slovenskega prostora, ki jo prireja in izvaja 
na sebi lasten način. Temeljna predpostavka de
lovanja zasedbe je vera v brezčasnost ljudske 
glasbe, ki je po mnenju članov še vedno del mla
dega človeka, in to ne kot mrtev ostanek, ampak 
kot vitalno izročilo.
Info: 05/36-59-140, 051-304-607
GLEDALIŠKI ABONMA ZKD
Četrtek, 22. december ob 20.00, SNG Nova
Gorica - Zeleni ptiček
Info: ZKD Ajdovščina 05/364 30 72

PROSLAVA OB DNEVU 
SAMOSTOJNOSTI
Ponedeljek, 26. december ob 18.00, Dvorana 
prve slovenske vlade - v kulturnem programu 
bodo med ostalimi nastopili oktet Castrum in go
jenke baletnega oddelka Glasbene šole Vinka

Vodopivca iz Ajdovščine. Slavnostni govornik
- župan Občine Ajdovščina, Marjan Poljšak. 
Dobrodošli, vabi vas Občina Ajdovščina!
BOŽIČNI KONCERT
Ponedeljek, 26. december ob 19.00, župnijska 
cerkev Janeza Krstnika Ajdovščina - Dekliški 
pevski zbor PLEJADE in nonet BOREA, vabljeni! 
ADVENTNI VEČERI 2005 
Škofijska gimnazija Vipava ob 20 uri 
Petek, 2. decembra - dr. Jože Plut - vojaški vi
kar: Duhovna oskrba vojakov in policistov, da 
ali ne?
Petek , 9. decembra - mag. p. Branko Cestnik: 
Oddaljeni pot cerkve
Petek, 16. decembra - ga. Jožica Pizzoni: 
Življenje, kdo bo tebe ljubil?
Vabi Klub Krščanskih izobražencev Ajdovščina 
GŠ VINKA VODOPIVCA AJDOVŠČINA 
Petek, 9. december ob 19.30, dvorec Zemono
- koncert učiteljev Glasbene šole
Torek, 13. december, KD Vipava ob 19.00
- koncert učencev Glasbene šole
Sreda, 21. december ob 19.00, Dvorana prve 
slovenske vlade - Novoletni koncert učencev 
Glasbene šole
Četrtek, 22. december ob 19.00, Dvorana prve 
slovenske vlade - Novoletni koncert učencev 
Glasbene šole
LAVRIČEVA KNJIŽNICA
Ure pravljic:
Ajdovščina - vsak četrtek ob 16.45.
Vipava - ob sredah ob 17.00 uri, s pričetkov v 
sredo, 5. oktobra.
Podnanos - ob sredah ob 11.00 uri, s pričetkov v
sredo, 5. oktobra
Prireditve:
Četrtek, 1. december ob 19.00 predstavitev knji
ge KAMENČKI; pesmice, igrice, pravce s Krasa, 
Brkinov in Vipavskega je zbrala Mirjam Štrukelj. 
Sodelovali bodo otroci iz Gaberij.
Ponedeljek, 12. december ob 18.30 - srečanje 
s Tonetom Pavčkom
Info: Lavričeva knjižnica: 05/36-61-328 
Študijski krožek KAKO IZBOLJŠATI KAKOVOST 
ŽIVLJENJA vas vabi na svoje drugo srečanje v 
četrtek, 8. decembra ob 18.30. Info: Alenka 
Furlan.
Torek, 13. december ob 9.00 uri - knjižna sre
čanja ob kavici
Študijski krožek ČITALNICA vas vabi na svoje 
srečanje v torek, 13. decembra ob 18.00 uri. 
Pogovarjali se bomo o knjigi Marije Mercina 
Ženska hiša. Info: Alenka Furlan 
Info: Lavričeva knjižnica 05/36 61 328 
VINSKI HRAMI VIPAVSKE DOLINE 
Petek, 2. december ob 18.00, Vefike Žablje
- pokušina vin na kmetiji pri Petrovih
Sobota, 3. december ob 17.00, Goče - spre
hod po hramih s pevsko skupino Fantje s pod vel- 
ba, ob 18.00 - odprtje razstave kamnoseških 
in likovnih izdelkov društva MOST na domačiji 
Cejkotovih.
Od 9. do 18. decembra - OSMICA na Kmetiji 
Černigoj v Lokavcu (364 21 92)
Sobota, 10. december ob 17.00, Planina - po
kušina vin v hramih ponudnikov 
Sobota, 17. december ob 14.00, Orehovica, 
Podbreh, Podnanos - voden ogled znamenitosti 
Podnanosa; ob 18.00 - pokušina vin v hramih 
ponudnikov.
Info: RA Rod - 05/365 36 00

ŠPORT IN REKREACIJA
ZAVOD ZA ŠPORT AJDOVŠČINA
Četrtek, 15. decembra ob 17.00, ŠC Police 
- ŠPORTNIK PRIMORSKE, razglasitev najbolj
šega športnika in športnice Primorske.

INFO: 05-364-47-21, 05-364-47-22, e-mail: 
zavodzasport.ajdovscina@siol.net
PLANINSKO DRUŠTVO AJDOVŠČINA

Sobota, 17. december - PODRAGA, SV. 
SOCERB, OREHOVICA, nezahtevna pot, 5-6 
ur, vodi: A. Vitežnik. INFO: 031-818-936

OBVESTILA

OBMOČNO ZDRUŽENJE RDEČEGA 
KRIŽA AJDOVŠČINA
Vsi redni krvodajalci in tisti, ki to želite postati, 
vabljeni na odvzem krvi na oddelku za trans
fuzijo Bolnice Šempeter in sicer vsak torek med
8.00 in 12.00 ter 14.00 in 16.00 uro in petek 
med 8.00 in 12.00 uro.
ZVEZA PRIJATELJEV MLADINE 
AJDOVŠČINA
1. december, Otlica - Eva Škofič Maurer 
"Pravljica o novoletni jelki"
Od 5. do 8. december od 16.30 do 18.00 - 
ustvarjalne delavnice na ZPM Ajdovščina in na 
OŠ Vipava
Od 13. do 16. december od 16.30 do 18.00 
- ustvarjalne delavnice na ZPM Ajdovščina 
17. december - ustvarjalna delavnica na Bolšji 
tržnici v avli Dvorane prve slovenske vlade
13. december, Vipavski Križ, Črniče - Melita 
Osojnik "Pravljica o zlati roži"
14. december- Melita Osojnik "Pravljica o zlati 
roži" v Skriljah, "Marko skače" v Vipavi 
Informacije: ZPM Ajdovščina, Goriška c. 17 ali 
po telefonu: 05/368 91 40, ali pa na e-naslov 
zpm.ajdovscina@siol.net.
CENTER MLADINSKIH DEJAVNOSTI 
Center mladinskih dejavnosti je za osnovnošol
ce odprt na Centru za socialno delo med 12,30 
in 15 uro. Tedenski program bo objavljen na OŠ. 
Pri nas lahko aktivno preživite svoj prosti čas po 
pouku. Udeležite se lahko raznih prostočasnih 
dejavnosti (pikado, družabne igre, športne de
javnosti, internet...). V decembru pa se lahko 
udeležite umetniških delavnic - objavljene so v 
koledarju VESELI DECEMBER.
Za srednješolce je CMD odprt na Ribniku od
12.00 do 18,00 ure. Tu se lahko udeležite že 
ustaljenih dejavnosti (pink- ponk, namizni nogo
met, družabne igre, internet...). V CMD - ju ima
mo tudi »info točko«, kjer ponujamo informacije 
glede šolanja, izobraževanja, zaposlitve, infor
macije o kulturnih in drugih prireditvah. Mladim 
pa nudimo tudi svetovanje in podporo, zato nas 
lahko obiščete, če ste v kakršnikoli stiski.
Info: 368 06 12 ali 368 93 83 
OBVESTILA DRUŠTVA MOST 
Sobota, 3. december ob 18.00 - odprtje raz
stave likovnih in kamnoseških del na Cejkotovi 
domačiji na Gočah. Razstavo pripravljajo čla
ni 2. likovne in kamnoseške delavnice društva 
MOST.
Petek, 9. december ob 14.00 - nastop Dramske 
skupine ŽAR v okviru proslave ob Dnevu inva
lidov.
Sobota, 10. december - ogled razstave Istira 
(restavrirana dela od Paola Veneziana do 
Tiepola) v palači Revoltella in gradu Miramare 
v Trstu; odhod avtobusa ob 8.00 uri izpred AP 
Ajdovščina, povratek med 17.00 in 18.00 uro; 
strokovno vodstvo Irene Mislej; prijave z vpla
čilom 2.000 tolarjev sprejemajo na sedežu 
društva v torek, 6. decembra med 8.00 in 9.00 
uro.
Sreda, 14. december ob 18.30, restavracija 
Primorje - NOVOLETNO SREČANJE; prijave z 
vplačilom in rezervacije miz sprejemajo na se
dežu društva v torek, 6. decembra med 9.00 in
10.00 uro. V ceno (3.000 - člani, 3.500 - ne

člani) je všteta večerja, kulturni in razvedrilni 
program, tombola in ples ob živi glasbi.
Nastopi plesne skupine AJDA: petek, 9. de
cember ob 20.00, Vipavski hram - proslava 
jubilantov Obrtne zbornice Ajdovščina; četrtek,
15. december ob 16.00 - nastop za varovance 
Doma starejših občanov Ajdovščina; sobota, 17. 
december ob 18.00 - nastop na družabnem 
večeru podjetja Just na Brdu pri Kranju. 
OBVESTILA DRUŠTVA UPOKOJENCEV 
AJDOVŠČINA:
Sobota, 10. december - popoldansko kopanje 
v Izoli, prijave in vplačila v Drogeriji Terčelj 
Sobota in nedelja, 17. in 18. december
- DVODNEVNI PREDBOŽIČNI IZLET NA 
DUNAJ, prijave v Drogeriji Terčelj 
MERJENJE KRVNEGA TLAKA:
- vsak prvi petek v mesecu med 9.00 in 11.00 
uro v prostorih DU Ajdovščina, vsako zadnjo 
sredo v mesecu med 16.00 in 17.00 uro v 
prostorih KS Planina, vsako sredo med 18.00 
in 19.00 uro v prostorih OŠ Črniče, - vsak prvi 
petek med 18.00 in 19.00 v prostorih KS Batuje, 
vsak prvi petek med 18.00 in 19.00 v prosto
rih KS Gojače, BALINANJE - vsak torek in če
trtek v dopoldanskem času v Športnem parku 
Pale, PIKADO - vsak ponedeljek in petek od
17.00 -19.00 v Palah, REŠEVANJE KRIŽANK - 
vsak četrtek med 16.00 in 18.00 uro v Palah, 
REKREACIJA v Športnem centru Police - vsak 
torek med 17.00 in 18.00 uro. Pisarna Društva 
upokojencev Ajdovščina obratuje ob ponedelj
kih, sredah in petkih med 9.00 in 11.00 uro, na 
naslovu Cesta IX. Korpusa 1 v Ajdovščini, tele
fon 05/366-13-83.
KARITAS
POMOČ ODVISNIKOM, NJIHOVIM STARŠEM 
IN SVOJCEM
Informacije Franc Prelc - 05/674-67-00.
Prva socialna pomoč in sprejem prispevkov in 
dobro ohranjenih in čistih oblačil, pohištva, go
spodinjskih aparatov in drugih predmetov - po
nedeljek od 9. do 11. ure, torek in četrtek od 17. 
do 18. ure.
Pomoč na domu bolnim, ostarelim in družinam 
informacije gsm. 041 638 208 - Katarina 
Deotto
Pomoč otrokom:
Popoldan na Cesti - učna pomoč - sreda in četr
tek od 15. do 17. ure
Svetovalnica za starše, otroke in mladostnike - 
drugi četrtek v mesecu v domu Karitas na Gesti 
od 17. do 18. ure ali na podlagi najave, 
informacije 05 364 79 64 - Tanja Žorž; 
e-pošta: pnc-svetovalnica@kp.karitas.si 
Pomoč materam in otrokom:
Materinski dom, VARNA HIŠA - 05 364 79 64 
ali 05 33 00 234; 
e-pošta: karitas.samarijan@rkc.si 
Stalna prodajna razstava likovnih del UMETNIKI 
ZA KARITAS je v prostorih Karitas Vipavske de
kanije, Nove KBM v Ajdovščini in Hipermarketu 
MERCATOR v Novi Gorici - informacije na gsm 
041429 713.
Informacije: Karitas vipavske dekanije,
Ajdovščina, Vipavska cesta 11 (bivša vojašnica 
poleg Upravne enote) vsak ponedeljek med 9. 
in 11. uro, vsak torek in četrtek med 17. in 18. 
uro
INFO: 05/36-62-372 ali 041-429-713, e-poš
ta: jozica.licen@rkc.si

Informacije za rubriko Koledar zbiramo do 25. 
v mesecu.
INFO: 36-59-140, 051-304-607, e-mail: tic. 
ajdovscina@siol.net, naslov: TIC Ajdovščina, 
Lokarjev drevored 8, Ajdovščina.

KOLEDAR PRIREDITEV 
ZA DECEMBER:

RAZSTAVE
PILONOVA GALERIJA,
Petek, 2. december ob 19.00 - odprtje razstave 
ROBERTO KUSTERLE - fotografije.
Petek, 16. december ob 19.00 - BOSA, recital 
proze Majde Mencinger, članice Društva upo
kojenih pedagoških delavcev Slovenije; sodelu
jejo člani dramske skupine društva Norma 7 in 
godalni duo Škabelj. Vabi vas Društvo Norma7
V zgornjih nadstropjih je na ogled stalna zbirka 
Pilonovih likovnih del in fotografij.
Ogledi: od torka do petka med 10.00 in 17.00 
uro, sobota in nedelja med 15.00 in 18.00 uro. 
INFO: 05/368-91-77 
MUZEJSKA STAVBA V AJDOVŠČINI 
Na ogled ponuja dvoje stalnih zbirk:
ZBIRKA FOSILOV Staneta Bačarja v spodnjih 
prostorih muzejske stavbe.
ARHEOLOŠKA ZBIRKA, s poudarkom na rim- 
skodobni Ajdovščini pa je razstavljena v zgor
njih prostorih muzejske stavbe. Ogledi: vsako 
soboto in nedeljo od 13.00 do 18.00 ure, orga
nizirane skupine pa si razstavo lahko ogledajo 
tudi izven omenjenega termina, po predhodni 
najavi na TIC Ajdovščina, 05/36-59-140 
LIČNA HIŠA Ajdovščina 
Do 20. januarja 2006 na ogled prodajna sli
karska razstava JANE ŠKRLEP.
Lična hiša še vedno sprejema prijave za 
INDIVIDUALNE URE RISANJA IN SLIKANJA, 
namenjene odraslim in mladini od 14 let naprej; 
In za delavnice AKRILNE TEHNIKE IN 
GRAFIKE, ki bodo potekale v začetku leta 
2006. Podrobnosti in informacije v Lični hiši.
V Lični hiši so naprodaj umetniški izdelki: grafi
ke, nakit, keramika. Dobrodošli!
Odprto: vsak dan med 9.00 in 13.00 ter med
16.00 in 19.00, sobota v dopoldanskem času 
INFO: 05/368 19 29,040-839-729 
GALERIJA DOMA KRAJANOV VIPAVSKI KRIŽ 
Petek, 9. december ob 19.00 odprtje razstave 
MIRE ŠPEHONJA - oljne slike, LIDIJA ŠKVARČ
- idrijske čipke in MAJDA KOČEVAR - kvačka
ne čipke. Odprtje bo popestril prijazen kulturni 
program. Vabljeni!
Info: Marija Bat 05/368 88 03 
GALERIJA BAR VOGAL, Ajdovščina 
Petek, 9. december ob 19.00 - odprtje fotograf
ske razstave avtorja DAMJANA VIDICA. Izbor 
fotografij in postavitev razstave Primož Brecelj, 
predstavitveno besedilo - umetnostna zgodovi
narka Tanja Cigoj.
RAZSTAVA LIKOVNIH AMATERJEV S 
PRIMORSKE
Torek, 13. december ob 18.00, avla Dvorane 
prve slovenske vlade - odprtje razstave, na 
kateri bodo predstavljena izbrana dela likovnih 
amaterjev Severne Primorske 
Info: JSKD Ajdovščina, 05/364 30 72 
DRUŠTVO POC
Četrtek, 15. december ob 19.00, nova Obrtna 
zbornica v Ajdovščini - odprtje razstave izdel
kov društva na temo Svetloba. Vabljeni! 
DRUŠTVO NORMA 7, BRJE 
ŽIVLJENJSKA POT SILVANA FURLANA (1953
- 2005) Razstava o življenju in delu prezgodaj 
preminulega filmskega publicista in kritika, sce
narista, dramaturga in ustanovitelja Slovenske 
kinoteke, ki je svoje zgodnje otroštvo preživel 
na Brjah.
Razstava udeležencev KOLONIJE

VESELI DECEMBER
Progam prireditev:
Četrtek. 1. december
- ob 8.00 SŠ V. Pilon, Dan boja proti aidsu
Petek. 2. december
- ob 17.00, Hiša mladih (nad KAŠ-em) - odprt
je HIŠE MLADIH: tržnica mladinskih društev 
in organizacij
- ob 20.00, Dvorana prve slovenske vlade - 
gledališka predstava DAMA ŠKRAT, komedija 
v izvedbi KUD Svoboda Zalog,
- ob 22.00, KAŠ - koncert skupine TIDE 
Sobota. 3. december
- ob 14.00, Hiša mladih (nad KAŠ-em) - 
FOTOGRAFSKA DELAVNICA, digitalna foto
grafija, vodil jo bo Miha Bratina
- ob 17.00, Hiša mladih (nad KAŠ-em) - de
lavnica IZDELAJ SI NAKIT iz bakra in usnja, 
mentorica Kristina Lavrenčič
- ob 20.00, Dom krajanov Ajdovščina - poto
pisno predavanje EKSTREMNA LITVA 
Nedelja. 4, december
- ob 15.00, Dvorana prve slovenske vla
de - MIKLAVŽEVANJE, lutkovna predsta
va METULJČEK IN METULJČICA, prihod 
Miklavža s spremstvom
Ponedeljek, 5. december
-ob 18.00,starešolaStomaž- MIKLAVŽEVANJE
v Stomažu
Od ponedeljka 5. do četrtka 8. decembra
- ob 16.30, sedež ZPM Ajdovščina - 
USTVARJALNA DELAVNICA za otroke
V torek in sredo. 6. in 7. decembra

- ob 13 00, CMD (v prostorih CSD, 2. na.so- 
ba 15) - grafično oblikovanje, IZDELAVA 
VOŠČILNIC, mentorica Sonja Makuc
Petek. 9. december
-ob 18.00, DomkrajanovAjdovščina - okrogla 
miza PRIHODNOST MLADIH V AJDOVŠČINI, 
vabi vas MSA in CMD
- ob 20.00, Dom krajanov Ajdovščina - 
DOBRODELNA DRAŽBA slik in kipov 
Sobota, 10. december
- ob 10.00, Lična hiša - USTVARJANJE v Lični 
hiši
- ob 17.00, Hiša mladih (nad KAŠ-em) - POP 
ART SLIKANJE NA BLAGO, mentorica 
Kristina Lavrenčič
- ob 19.00, Dvorana prve slovenske vlade - ko
medija NEPOZABNI PIKNIK S TVOJO ŽENO, 
Gledališče smeha Koper, vstopnice - uro 
pred predstavo
- ob 20.00, Dom krajanov Ajdovščina - po
topisno predavanje S KATRCO PO SAHARI, 
vabi vas Dejan Bavčar (MSA)
Torek. 13. in sreda. 14, december
- ob 13.00, (v prostorih CSD, 2. nadstrop
je, soba št. 15) - izdelava NOVOLETNIH 
OKRASKOV
Od torka 13. do petka. 16. decembra
- ob 16.30, sedež ZPM Ajdovščina - 
USTVARJALNA DELAVNICA za otroke 
Četrtek. 15. december
- ob 19.00, SŠ Veno Pilon - CIRKUŠKA 
DELAVNICA
Petek. 16. december
- ob 17.00, Dom krajanov Ajdovščina -

FESTIVAL IGER
- ob 20.00, Dom krajanov Ajdovščina - poto
pisno predavanje GRUZIJA IN ARMENIJA
- KEGLANJE V ŠMARJAH, info o odhodu na 
KAŠ-u
Sobota. 17. december
- dopoldan, Trg 1. slovenske vlade - 61. 
BOLŠJA TRŽNICA
- ob 10.00, avla Dvorane prve slovenske vlade
- USTVARJALNA DELAVNICA
- ob 16.30, Dvorana prve slovenske vlade - 
lutkovna predstava RAČKA IN LISJAK, Maks 
Velthuijs
- ob 17.00, Trg 1. slovenske vlade - prihod 
LUČKE MIRU iz Betlehema, vabi vas STEG 
Ajdovščina - Šturje
- ob 20.30, Dvorana prve slovenske vlade - 
GLASBENI DREVORED, skupina KATALENA, 
vstopnice v predprodaji Glasbena trgovina 
Hill
Nedelja. 18. december
- ob 20.00, Dvorana prve slovenske vlade - ko
medija LIMONADA,
Torek. 20. in sreda. 21. december
- ob 13.00, (v prostorih CSD, 2. nadstrop
je, soba št. 15) - izdelava NOVOLETNIH 
OKRASKOV,
Torek, 20. december
- ob 19 00, Dvorana Glasbene šole Vinko 
Vodopivec Ajdovščina - NOVOLETNI 
KONCERT učencev GŠ Vinka Vodopivca 
Ajdovščina,
Sreda 21. in četrtek 22. december
- ob 19 00, Dvorana prve slovenske vlade

- NOVOLETNI KONCERT učencev Glasbene 
šole Vinka Vodopivca Ajdovščina
Petek. 23. december
- ob 17.00, Dvorana prve slovenske vlade 
-Glasbena pravljica LUNA GRE NA POT in 
PRIHOD DEDKA MRAZA
- ogled filma v Koloseju v Ljubljani, info: CMD, 
vabljeni otroci od 6. razreda devetletke dalje
- ob 19.00, Dom krajanov Ajdovščina - poto
pisno predavanje FRANCOSKA POLINEZIJA
- ob 21.00, prostori KAŠ - koncert skupine 
CAMINOIGRA
Ponedeljek, 26. december
- gremo na smučanje - Cerkno ali Rogla, info: 
041-487-305
Torek. 27. december
- ob 13.00, (v prostorih CSD, 2. nadstropje, 
soba št. 15) - izdelava NOVOLETNIH SVEČ 
Sreda, 28. december
- KAŠ - silvestrovanje v Budimpešti, vse infor
macije na KAŠ-u
Petek, 30. december
- ob 16.00, Dom krajanov Ajdovščina - gleda
liška predstava za otroke SRAJČKA 
Sobota. 31. december
- ob 20.00, Lavričev trg Ajdovščina - 
SILVESTROVANJE NA PROSTEM, S HELENO 
BLAGNE in skupino OAZA, voščilo župana 
Občine Ajdovščina Marjana Poljšaka, veliki 
ognjemet in zabavaj
Še več informacij o prireditvah VESELI 
DECEMBER na www.ajdovscina.info; in TIC 
Ajdovščina 05/36 59 140, 051-304-607, 
www.tic-ajdovscina.si
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w. TERAPEVTSKO MASAŽNI POSTOPKI 
m - PROTIBOLEČINSKE masaže

K HUBER VADBA ZA ZDRAVO TELO
- PREŠO TERAPIJA, ELEKTROSTIMULACIJA
- LASERSKO MAGNETNA TERAPIJA ...

& - ALTERNATIVNE OBLIKE ZDRAVLJENJA
% RAZNIH TEŽAV GIBALNEGA SISTEMA

fizipestetika
lepotno zdravilni center

ODPRTO: PON.-PET. 11-19 in SREDA 8-16 #
Naročanje na tel: 05 368 15 52, 368 15l3

LEPOTNO MASAŽNI POSTOPKI

mm& mmm®
OVALNE TERAPIJE

w[m tFtnr
UJSANJE IN OBLIKOVANJE TELESA

Prvič, tudi za rabljena vozila - 50% zdaj 50% čez eno leto

-BREZ OBRESTI!!!
•slike so simbolM »steja velja za ruikup rabflenltvvozil od tetnlka 2000 do 2005.

Megan« Grandtour 1,6,1.2005, z garancijo Thalia AIR 1,4 1.2005, z garancijo Scen k 1,5 dci 100 kM, 1.2005, z garancijo
že od 3.550.000 SIT že od 1.790.000 SIT že od 4.330.000 SIT

TrgO ABC d.o.o., Istrska cesta 12,6000 Koper -Tel.: +386 5 6636101 - Fax: +386 5 6395 789

PE Koper PE Nova Gorica Poslovalnica Ajdovščina
Istrska cesta 12,6000 Koper Vlaka Vodopivca 2,5000 toa Godca Goriška cesta 23a, 5270 Ajdovščina
Tel.:+386 5 6636114 Tel,:+386 5 3354 410 Tel.:+386 5 3643 304

jFmmsmmrnm-Z (atama HILT
Hflarija Čermelj, s.p.
Tovarniška 2a 
5270 Ajdovščha

Tel.: 05 366 15 09

>-

Lučke iz solnih 
kristalov
zlato, srebro, nakit iz 
jekla, ure in darila za 
vse priložnosti

AKCUA MESECA 
USNJENE ŠATUUE 

ZA NAKIT
Urnik;

delavnik
8.30-12.30 14.30-18.00

sobota 
8.30-12.30

tO let
,

/ D O

Gurmanski utrinki 
prazničnega časa

RESTAVRACIJA MARK
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HOTEL SABOTIN

v Labotinv psiroiant;; jitvettnovatije 
zač«tnief4. Ivtecanr ver.«t-.

oi.-.žte'it-. 
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EZS1D Solkan

SESTAVIL
DRAGO

BRECELJ

MAJHNA
HIŠICA,
KOLIBA

ZNESEK
NA

BANKO
VCU

POGORJE 
V JUDNI 
POLJSKI

SLOVEN.
NADŠKOF
(ALOJZ)

JANŠA
ANTON

CESTA
(LATINSKO)

STEKLENA 
CEVKA ZA 
KEMIJSKE 
POSKUSE

ITALIJ. 
PESNICA 
IN PISAT. 

(ADA)

PRIPRAVA 
ZA SPE
NJANJE, 
SPONA

LATNIK
RADIO
NOVA

M. IME
SL. SALO

NAR 
ŠORN

REKA V 
ITALIJI, L. 
PRITOK 
TIBERE

ZOFA,
KAVE

NIKO
OKORN

MESTO 
OB REKI 
MAAS NA 

NIZOZ.

JUNAKI
NJA IZ 

ROMANA 
APRIL

LATNIK
RADIO
NOVA

SL. SLIKAR 
(SLAVKO) 

MITJA 
TRIPKOVlE

KRAJ MED 
SELOM 

IN ZALO- 
ŠEAMI

PAMET,
RAZUM

ŠOLSKA
OCENA

KETE
ERIK

AM. M. IME 

NIZOZEM. 
NOGOMET. 
(RONALD)

SKLOP 
NAPRAV, 

ZDRUDEN 
V CELOTO

PLEME
NITO

VEDENJE,
PLEMSTVO

VISOKA IGR. 
KARTA 

KONEC 
MOLITVE

ANTON
AŠKERC

FIZIK
EINSTEIN

KOVINA 
VLITA V 

PLOŠEATI 
BLOK

KEMIJSKI
ZNAK

ZA
NATRIJ

SLOVEN.
NOGO
METAŠ

(MIRAN)

BRV,
MOSTIČEK

PRITR-
DILNICA

NEKD. ŠVE
DSKI TENIS.

(BJORN)
POSTOJNA

□AGAR
ANDREJ

JEZERO 
MED ZDA 

IN
KANADO

KROGNITIR 
NASLOVNA 
JUNAKINJA 
RIS. BRENK

SOPROG

HUDA
JEZA,
SRD

ŠP. REVOL
UCIONARKA 
(DOLORES). 
SOS.ERKI

TELUR 

DOMIŠ
LJAV GIZ

DALIN

LADIJSKA
KABINA

RUSKI 
BIOLOGA 
IVANOVI E

12. IN 
16.

ERKA

HITER
DVIG

KRONIKA,
LETOPIS

FILIPIN.
VULKAN

AZIJSKA
DRD/VA

REDKO
□ENSKO

IME
(INGRID)

HRVAŠKI
TVNOVIN.
VODITELJ

(DENIS)

SUMERSKA
BOGINJA

PLODNOSTI

Ime in Priimek: Naslov:
Rešitev pošljite v kuverti do 20.12.2005 na naslov: Nova Nova d.o.o., Goriška 
cesta 17, 5270 Ajdovščina. Na sprednjo stran kuverte pripišite: Slikovna 
križanka! Med izžrebance bomo tudi tokrat razdelili tri flaškone vina.

Nagrajenci križanke iz 38. številke 
Martin Šinigoj, Gojače 3g, Črniče 
Doroteja Furlan, Manče 20, Vipava 
Klavdija Cigoj, M. Žablje 29, Dobravlje 
Nagrade prejmete v Kleti Vipava. VIPAVA
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Center tehnike, nradnie in pohištva Aidovščin

Razmišljate kaj bi podarili 
Zadrege ni, saj pri nas
boste vse dobili.
Ponudba velja od L 12. do 31. 12. 2005.

DVD snemalnik Morse DVD 400
5.1 Divx, snemanje na medij: DVD+R, DVD-i-RW: snemanje 
do 6 ur - VPS funkcija: Progressive scan: Avdio analogni 
izhod 5.1. predvajanje DivX, DVD.DVD-R/RVV, DVD+R/RVV, 
VCD, CD, CD-R, CD-RVV. MPEG, JPEG, MP3

★
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PUPT

iTiTiTiTil
Siliš

Obiščite nas v novem 
Mercator Trgovskem 
centru v Ajdovščini, 
Vipavska c. 6y 
tel.: 05 / 364 48 00.

m -

:žsw_S_

? supermarket

2 cvetličarna

3 tehnika, gradbeni materini 

in pohištvo

3a osnovni gradbeni materiali

4 tekstil ta dom

5 obutev

8 slaščičarna

7 modna oblačila

8 papirnica in knjigarna

9 foto storitve 

10 zlatarna

' %*• * ' .

11 modna oblačila

12 kava bar

13 loterija

14 otroško igrišče

15 otroška oprema

16 modna oblačila

17 modni dodatki

18 modna oblačila

19 športna oprema

20 frizerski salon

21 sredstva za varstvo rastlin
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